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Στον Πρόεδρο ο Εκπρόσωπος
για το θέμα της αναβάθμισης 

Στα πλαίσια ιδιαίτερης συνάντησης ο Γιαννάκης Μούσας ενημέρωσε τον Νίκο Αναστασιάδη
για την πρωτοβουλία του και για τα αποτελέσματα των έως σήμερα επαφών του
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Δυσαναπλήρωτο το κενό για τους Μαρωνίτες στη Λάρνακα

Στην ηλικία των 87 χρόνων ο Ερνέστος
Α. Μαυρόχαννας από τον Κορμακίτη
άφησε, στις 17 του Γενάρη, την τελευταία
του πνοή στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνα-
κας όπου νοσηλευόταν κατά τις τελευ-
ταίες μέρες της ζωής του.
Ο αείμνηστος Ερνέστος Μαυρόχαννας,
εγκατεστημένος με την οικογένεια του
στη Λάρνακα τα τελευταία 40 και πλέον
χρόνια, ήταν ο κατ’ ομολογία όλων ανε-
ξαιρέτως των συμπολιτών του Μαρωνι-
τών, αυτός ο οποίος ηγήθηκε των
προσπαθειών για να κρατηθεί ζωντανός
ο  Μαρωνιτισμός στην πόλη του Ζήνω-
νος, εκατοντάδες χιλιόμετρα μακριά από
τον φυσικό του πυρήνα στα Μαρωνιτικά
χωριά και τη Λευκωσία.
Όντας γόνος φτωχής αγροτικής οικογέ-
νειας από τον Κορμακίτη και έχοντας με-
γαλώσει με βαθιές μέσα του, τις ρίζες της
Μαρωνιτικής πίστης και της αγάπης
προς τη γη των προγόνων του, ο Ερνέ-
στος Μαυροχάννας δεν σταμάτησε ποτέ
να νοιάζεται για τη διατήρηση των Μα-
ρωνιτικών θρησκευτικών παραδόσεων
και αξιών, τόσο στην ίδια του την οικο-
γένεια όσο και σε όλα τα μέλη της κοινό-
τητας του που ζούσαν και κατοικούσαν
στην επαρχία της Λάρνακας.  
Για πολλές δεκαετίες, ο Ερνέστος Μαυ-
ρόχαννας, υπηρέτησε την Μαρωνιτική
Εκκλησία στη Λάρνακα από τη θέση του
Προέδρου της Εκκλησιαστικής Επιτρο-
πής της Ενορίας του Αγίου Ιωσήφ. Μαζί
με τους εκάστοτε συνεργάτες του, σε
χρόνια δύσκολα στην προσφυγιά, έδω-
σαν τον αγώνα για να κρατήσουν την
πόρτα της εκκλησίας ανοικτή για τους
πιστούς συμπολίτες τους και εργάστηκαν
σκληρά για να μεταλαμπαδεύσουν στις
νέες γενιές των Λαρνακέων Μαρωνιτών
άσβεστη την φλόγα της πίστης και της
αγάπης προς τη θρησκεία και τα τέσ-
σερα κατεχόμενα Μαρωνίτικα χωριά.

Αμέτρητες οι μαρτυρίες νέων ανθρώπων
που αναλαμβάνοντας καθήκοντα στην
εκκλησιαστική επιτροπή, προσέτρεχαν
πάντα κοντά του για τις σοφές και με-
στές συμβουλές του.  
Η κηδεία του, τελέστηκε στη Λάρνακα
την Κυριακή 19 Ιανουαρίου 2020, χωρο-
στατούντος του Σεβασμιότατου Αρχιεπι-
σκόπου Μαρωνιτών Κύπρου κ.κ. Ιωσήφ
Σουέηφ στην παρουσία του Εκπροσώπου
των Μαρωνιτών στη Βουλή των Αντιπρο-
σώπων κ. Γιαννάκη Μούσα ο οποίος κα-
τέθεσε στεφάνι εκ μέρους της
κοινότητας. Παρόντες επίσης  οι Βουλευ-
τές του ΑΚΕΛ Αμμοχώστου Σκεύη Κου-
κουμά και Νίκος Κέττηρος, ο Βουλευτής
του ΔΗΣΥ Κερύνειας Μάριος Μαυρίδης,
ο Δήμαρχος Λευκάρων Σοφοκλής Σοφο-
κλέους και πλήθος κόσμου.   

Έφυγε ο Ερνέστος Μαυρόχαννας
Λιγόστεψαν οι εγκλωβισμένοι στον Κορμακίτη

Άλλος ένας από τους ηρωι-
κούς εγκλωβισμένους του
Κορμακίτη απεβίωσε πρό-
σφατα, μειώνοντας ακόμη
περισσότερο τον αριθμό
αυτών που παραμένουν
εκεί ζωντανοί και φυλά-
γουν αγέρωχοι τα ιερά χώ-
ματα στον Κορμακίτη. 
Ο Ιωάννης Ι. Πετρή, 91
ετών, άφησε την τελευταία
του πνοή ανήμερα των
Χριστουγέννων κλείνοντας
έτσι τον κύκλο μιας ολό-
κληρης ζωής αγώνα και
κόπων στη γη του αγαπη-
μένου του χωριού, του
Κορμακίτη. 
Μερικά μόνο χρόνια μετά
τον χαμό της αγαπημένης
του συζύγου Χρυσταλλούς
και αντιμέτωπος με τα πολ-
λαπλά προβλήματα υγείας
τα οποία τον ταλαιπώρη-
σαν τον τελευταίο καιρό, ο
Ιωάννης Πετρής έδωσε
την τελευταία του μάχη με
θάρρος και πίστη όπως άλ-
λοτε ήταν πάντοτε συνηθι-
σμένος να κάνει, την οποία
όμως δυστυχώς δεν μπό-
ρεσε αυτή τη φορά να κερ-
δίσει.
Τα τραγικά γεγονότα του
1974 τον βρήκαν στους
αγρούς και τα χωράφια
του Κορμακίτη όπου ήταν
και η καθημερινή του ενα-
σχόληση. Απτόητος παρέ-
μεινε, όπως και πολλοί
άλλοι συγχωριανοί του
στον Κορμακίτη, εγκλωβι-
σμένος μαζί με τη σύζυγό
του και όλα του τα παιδιά.

Δύο από τα παιδιά του στη
συνέχεια παρέμειναν και
αυτοί εκεί στην πατρώα
γη, εγκλωβισμένοι με τις
οικογένειες τους, έτοιμοι
να δώσουν τον αγώνα όλοι
μαζί. 
Για 45 και πλέον χρόνια, ο
Ιωάννης Πετρή αγωνί-
στηκε μαζί με όλους τους
άλλους συγχωριανούς του,
σε καιρούς δύσκολους, στα
χρόνια του πόνου και της
μοναξιάς. Με μια και μόνο
ελπίδα. Να δει τον τόπο
του ελεύθερο και τον
κόσμο να γυρίζει πίσω. Με
όπλο την πίστη και την
προσευχή, με ένα ροδάριο
στο χέρι και το βλέμμα
απέναντι του προς την με-
γαλοπρεπή εκκλησία του

Αγίου Γεωργίου, κράτησε
ψηλά το λάβαρο του
αγώνα. Κατάφερε να κρα-
τήσει τη φλόγα αναμμένη
και να την παραδώσει
άσβεστη στα παιδιά και
στα εγγόνια του. Τα οποία
έδωσαν σε αυτόν και στον
Κορμακίτη τους, μπροστά
από το φέρετρο του τη
μέρα του αποχαιρετισμού
τους, υπόσχεση ότι θα συ-
νεχίσουν τον αγώνα του
μέχρι την τελική δικαίωση,
με πίστη και θάρρος όπως
αυτός και η γιαγιά τους,
τους έμαθαν.
Στο καλό κύριε Ιωάννη. Ας
είναι ελαφρύ του χώμα του
αγαπημένου σου Κορμα-
κίτη που σε σκεπάζει. Αι-
ωνία σου η μνήμη.        

Απεβίωσε ο Ιωάννης Πετρή

Απόσπασμα από την Εγκύκλιο του Πατριάρχη των Μαρωνιτών για τη Σαρακοστή 2020

Η νηστεία της Μ. Σαρακοστής
αποτελείται από επτά εβδομά-
δες και είναι η άμεση προετοι-
μασία για την εορτή του Πάσχα.
Αρχίζει την Καθαρά Δευτέρα
και ολοκληρώνεται το μεσημέρι
του Μ. Σαββάτου του φωτός. Η
νηστεία συνίσταται στην αποχή
από τα φαγητά και ποτά, εκτός
του νερού, από τα μεσάνυκτα
μέχρι το μεσημέρι, καθώς επί-
σης συνίσταται στην αποχή από
κατανάλωση κρέατος, αυγών
και γαλακτοκομικών. 
Δε συμπεριλαμβάνονται στις
νηστείες τα Σάββατα και οι Κυ-
ριακές καθώς επίσης οι ακό-
λουθες εορτές: Αγίου Ιωάννη
Μάρωνα (2 Μαρτίου), Αγίων
Σαράντα μαρτύρων (9 Μαρ-
τίου), Αγίου Ιωσήφ (19 Μαρ-
τίου), του Ευαγγελισμού (25
Μαρτίου) και η εορτή του
Αγίου Προστάτη ενορίας ή
μονής. Ωστόσο η νηστεία και
αποχή είναι υποχρεωτικά καθ’
όλη την Αγία Εβδομάδα των
Παθών, από την Μ. Δευτέρα
μέχρι το Μ. Σάββατο. 
Απαλλάσσονται από τη νη-
στεία και την αποχή, κατά γε-
νικό κανόνα, οι βαριά ασθενείς
και ηλικιωμένοι, που η κατά-
σταση της υγείας τους επιβάλ-
λει σίτιση για την ενίσχυση
τους και ιδίως εκείνοι που είναι
υπό φαρμακευτική θεραπεία –
μόνιμη ή προσωρινή. Ως γνω-
στό επίσης, τα παιδιά αρχίζουν

να νηστεύουν από το επόμενο
έτος της 1ης αυτών Θείας Κοι-
νωνίας. Όμως λαμβάνεται
υπόψη η σχολική τους δραστη-
ριότητα. 
Οι απαλλασσόμενοι από τη νη-
στεία και από την αποχή κα-
λούνται να περιορίζονται σε
λιτό απαραίτητο πρωινό, τόσο,
που να μπορούν να πάρουν τα
φάρμακά τους. 
Εάν παρεμπιπτόντως, λόγω δυ-
σχερειών, πολέμων και ειδικών
καταστάσεων σε διάφορα μέρη
ή χώρες, η Σαρακοστή δεν
είναι δυνατή, οι μαρωνίτες πι-
στοί απαλλάσσονται από τη
νηστεία και την αποχή, όμως
οφείλουν να τηρήσουν την
οφειλή αυτή κατά την πρώτη
εβδομάδα της Σαρακοστής και
κατά την Αγία Μεγάλη Εβδο-
μάδα των Παθών, αντισταθμί-
ζοντας την εν λόγω απαλλαγή

με περεταίρω προσευχή, με φι-
λανθρωπία και αγαθοεργία.
Εκτός από τη Μεγάλη Σαρακο-
στή η Εκκλησία τηρεί την
αποχή και σε άλλες τρεις περι-
πτώσεις για την προετοιμασία
τριών εορτών, και με την εξου-
σία που μας παρέχεται, έχουμε
μειώσει την αποχή της κάθε
περίπτωσης σε μια εβδομάδα
ως εξής: 
1. Αποχή για την εορτή των
Αποστόλων Πέτρου και Παύ-
λου και των 12 Αποστόλων
(από τις 21 μέχρι 28 Ιουνίου).
2. Αποχή για την εορτή της
Κοίμησης της Θεοτόκου (από
τις 7 μέχρι 14 Αυγούστου)
3. Αποχή για την εορτή των
Χριστουγέννων (από τις 17
μέχρι 24 Δεκεμβρίου) 
Η αποχή της Παρασκευής τη-
ρείται καθ’ όλη τη διάρκεια του
έτους. Εξαιρείται η Παρα-

σκευή της εβδομάδας των απο-
κριών καθώς επίσης εξαιρούν-
ται όλες οι μέρες Παρασκευής
της περιόδου μεταξύ της Ανά-
στασης και της Πεντηκοστής,
και της περιόδου μεταξύ των
Χριστουγέννων και των Θεο-
φανίων. Εξαιρείται επίσης από
την αποχή η μέρα Παρασκευή
εάν μια από τις ακόλουθες εορ-
τές συμπέσει να είναι Παρα-
σκευή: Περιτομή του Βρέφους
Ιησού (1η Ιανουαρίου), Αγίου
Αντωνίου του Μέγα (17 Ια-
νουαρίου), Υπαπαντή του Κυ-
ρίου (2 Φεβρουαρίου), Αγίου
Μάρωνα (9 Φεβρουαρίου),
Αγίου Ιωάννη Μάρωνα (2
Μαρτίου), των Σαράντα μαρ-
τύρων (9 Μαρτίου), Αγίου
Ιωσήφ (19 Μαρτίου), του
Ευαγγελισμού (25 Μαρτίου),
των Αγίων Αποστόλων Πέτρου
και Παύλου (29 Ιουνίου), των
12 Αγίων Αποστόλων (30 Ιου-
νίου), της Μεταμορφώσεως
του Κυρίου (6 Αυγούστου), της
Κοίμησης της Θεοτόκου (15
Αυγούστου), του Αποκεφαλι-
σμού του Ι. Προδρόμου (29 Αυ-
γούστου), της γέννησης της
Αειπάρθενου Μαρίας (8 Σε-
πτεμβρίου), της Ύψωσης του
Τιμίου Σταυρού (14 Σεπτεμ-
βρίου), της κατά σάρκα Γέννη-
σης του Κυρίου Ι. Χριστού (25
Δεκεμβρίου) και κατά την
εορτή του Αγίου Προστάτη
Ενορίας ή Μονής εάν αυτή

συμπέσει Παρασκευή.
Η νηστεία της Θείας Κοινω-
νίας: Είναι η μη κατανάλωση
τροφίμων από τους ιερείς και
πιστούς το ολιγότερων μια ώρα
πριν την έναρξη της Θείας Λει-
τουργίας, ως προετοιμασία για
να μεταλάβουν το Άγιο Σώμα
και το Άχραντο Αίμα του Κυ-
ρίου στη Θεία Ευχαριστία. Και
με την ευκαιρία αυτή υπενθυ-
μίζουμε να διαφυλάττεται η
χάρη του Θεού, η σεμνότητα
στην ενδυμασία και η ευλά-
βεια, συνειδητοποιώντας την
παρουσία του Κυρίου Χριστού
στα Άχραντα Μυστήρια υπό τη
μορφή του άρτου και του
οίνου.
Τέλος, παρακαλούμε τον Πα-
νάγαθο Θεό, με τη μεσιτεία της
Παρθένου Μαρίας και του πα-
τέρα μας Αγίου Μάρωνα, να
συμπεριλάβει δια της χάριτος
Του όλα τα τέκνα της Εκκλη-
σίας μας, στον Λίβανο, στην
Πατριαρχική μας Περιφέρεια
και στις χώρες της διασποράς.
Δεόμαστε για την εδραίωση
της ειρήνης στις πατρίδες μας
για τη δόξα της Αγίας Τριάδας,
του Πατρός, του Υιού και του
Αγίου Πνεύματος, αμήν.
Μκέρκι, 9 Φεβρουαρίου 2020,
Εορτή του Αγίου Μάρωνα
Ο Καρδινάλιος Μπεσιάρα Ρράη

(Από ανάρτηση Αιδεσιμότατου Αββά
Ιωσήφ Λακκοτρύπη Μιχαηλίδη)

nΣτις 24 Νοεμβρίου 2019, σε
ηλικία 74 ετών, ο Αντώνης
Παρτέλλας από τον Ασώματο
Κερύνειας.
nΣτις 24 Δεκεμβρίου 2019, σε
ηλικία 68 ετών, ο Βίκτωρ
Καρής από τον Κορμακίτη.
nΣτις 25 Δεκεμβρίου 2019, σε
ηλικία 91 ετών, ο Ιωάννης Ι.
Πετρή από τον Κορμακίτη.
nΣτις 4 Ιανουαρίου 2020, σε
ηλικία 59 ετών, ο Πύλης Αντω-
νίου από τον Κορμακίτη.
nΣτις 8 Ιανουαρίου 2020, σε
ηλικία 79 ετών, ο Αβραάμης
Καράχαννας από τον Ασώματο
Κερύνειας.
nΣτις 17 Ιανουαρίου 2020, σε
ηλικία 87 ετών, ο Ερνέστος Μαυ-
ρόχαννας από τον Κορμακίτη.
nΣτις 19 Ιανουαρίου 2020, σε
ηλικία 87 ετών, η Καρμέλλα
Βεντούρη από τον Κορμακίτη.
nΣτις 27 Ιανουαρίου 2020, σε
ηλικία 83 ετών, ο Ιωάννης Κυ-
πριανού από τον Κορμακίτη. 
nΣτις 14 Φεβρουαρίου 2020,
σε ηλικία 68 ετών, ο Αντώνης
Κουρουκλάς από τον Κορμα-
κίτη.
nΣτις 17 Φεβρουαρίου 2020, σε
ηλικία 73 ετών η Ελένη Ηλία
Σολωμή από την Καρπάσια.
nΣτις 18 Φεβρουαρίου 2020,
σε ηλικία 48 ετών, ο Μιχάλης
Μιχαήλ από την Αγία Μαρίνα
Σκυλλούρας.

Φτωχότερη η Μαρωνιτική Κοι-
νότητα από τις πολλές απώ-
λειες. Η εφημερίδα μας
εκφράζει τα θερμά της συλλη-
πητήρια στις οικογένειες και
τους οικείους τους. Ας είναι
ελεφρύ το χώμα που τους σκε-
πάζει.

ΑΠΕΒΙΩΣΑΝ

Η νηστεία και η αποχή κατά τη διάρκεια της
Μ. Σαρακοστής και καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους
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Λόγο και ψήφο στη Βουλή 
διεκδικεί η Μαρωνιτική Κοινότητα

Πρωτοβουλία Γιαννάκη Μούσα για αναβάθμιση του θεσμού του Εκπροσώπου

Τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας
Νίκος Αναστασιάδη ενημέρωσε ο
Εκπρόσωπος των Μαρωνιτών
Γιαννάκης Μούσας για την πρωτο-
βουλία του που αφορά στο θέμα
της αναβάθμισης του θεσμού του
Αντιπροσώπου των Θρησκευτικών
Ομάδων στη Βουλή των Αντιπρο-
σώπων. Η ενημέρωση έγινε στα
πλαίσια κατ’ ιδίαν συνάντησης που
είχε ο Εκπρόσωπος με τον Πρό-
εδρο της Δημοκρατίας στο Προ-
εδρικό Μέγαρο τη Δευτέρα 24
Φεβρουαρίου.
Ο Γιαννάκης Μούσας ενημέρωσε
τον Πρόεδρο για τα αποτελέσματα
των έως σήμερα  επαφών του με τα
κοινοβουλευτικά κόμματα και ζή-
τησε την στήριξη του σε ένα θέμα
που ο ίδιος ο Νίκος Αναστασιάδης
είχε συμπεριλάβει στο προεκλο-
γικό του πρόγραμμα για τις Θρη-
σκευτικές Ομάδες της Κύπρου.  Ο
Πρόεδρος της Δημοκρατίας δή-
λωσε στον Εκπρόσωπο την ετοιμό-
τητα της κυβέρνησης να μελετήσει
ενδελεχώς το θέμα σε συνεργασία
με την Βουλή των Αντιπροσώπων.

Κύκλος επαφών
Επαφές με τους πολιτικούς αρ-
χηγούς του τόπου έχει ξεκινήσει
ο Εκπρόσωπος των Μαρωνιτών
Γιαννάκης Μούσας, με στόχο το
διάλογο και τη συζήτηση επί του
πολύ σοβαρού θέματος της ανα-
βάθμισης και ενδυνάμωσης του
θεσμού του Αντιπροσώπου των
Θρησκευτικών Ομάδων στη
Βουλή.
Μετά και τη συνάντηση που είχε
με τον Πρόεδρο της Βουλής Δημή-
τρη Συλλούρη στις 25 Νοεμβρίου
2019, συνάντηση κατά την οποία
τον ενημέρωσε για την πρόθεση
του αυτή, ο Γιαννάκης Μούσας
προχώρησε σε σειρά επαφών με
τις πλείστες πολιτικές δυνάμεις του

τόπου, ενώ με τις υπόλοιπες ανα-
μένεται να έχει συναντήσεις το
επόμενο διάστημα, σε μια προσπά-
θεια αναζήτησης μιας πρέπουσας
κατάληξης στο θέμα, που να συνά-
δει με τα σύγχρονα Ευρωπαϊκά
πρότυπα. 
Τα μηνύματα που εξέρχονται από
τις πολιτικές δυνάμεις του τόπου,
κατά τις πρώτες επαφές που είχε
με αρκετές από αυτές ο Γιαννάκης
Μούσας, είναι ενθαρρυντικά ως
προς τις επιδιώξεις της Μαρωνιτι-
κής Κοινότητας. Από τα δύο με-
γάλα κόμματα του τόπου, Αβέρωφ
Νεοφύτου και Άντρος Κυπριανού
εξέφρασαν προς τον κ. Μούσα την
ετοιμότητα τους να μελετήσουν και

να διερευνήσουν το θέμα στη βάση
της προεργασίας που έγινε από τη
Μαρωνιτική Κοινότητα. Παρόμοια
θέση εξέφρασε και ο Νικόλας Πα-
παδόπουλος του ΔΗΚΟ, σε συνάν-
τηση που είχε με τον Εκπρόσωπο
των Μαρωνιτών, επισημαίνοντας
ότι θα πρέπει να δοθεί βάση στα
νομικά σημεία του θέματος, κάτι
που θα πράξει όπως είπε το κόμμα
του και θα επανέλθει. 
Θετικοί ως προς το θέμα της ανα-
βάθμισης του θεσμού του Εκπρο-
σώπου των Θρησκευτικών
Ομάδων εμφανίστηκαν σε ξεχωρι-
στές συναντήσεις που είχαν με τον
κ. Μούσα, ο Πρόεδρος του Κινή-
ματος Οικολόγων-Συνεργασίας

Πολιτών Γιώργος Περδίκης και ο
Πρόεδρος της Συμμαχίας Πολιτών
Γιώργος Λιλλήκας. Οι δύο πολιτι-
κοί ηγέτες δήλωσαν στον Εκπρό-
σωπο την ετοιμότητα τους να
εμβαθύνουν στο θέμα με στόχο την
αποτελεσματικότερη προώθηση
του. Η ΕΔΕΚ και ο Πρόεδρος της
Μαρίνος Σιζόπουλος, εν αναμονή
καθορισμού συνάντησης, έστειλαν
μήνυμα υποστήριξης στον Εκπρό-
σωπο των Μαρωνιτών στην προ-
σπάθεια του αυτή διατυπώνοντας
τη θέση ότι το αίτημα της Κοινότη-
τας είναι και δίκαιο και δικαιολο-
γημένο. Σημειώνεται ότι
συναντήσεις έχει ζητήσει ο Γιαννά-
κης Μούσας από όλα ανεξαιρέτως

τα κοινοβουλευτικά κόμματα, συμ-
περιλαμβανομένων και των ανε-
ξάρτητων βουλευτών. 

Τι ακριβώς ζητά η Κοινότητα 
Η Κυπριακή Δημοκρατία είναι από
το 2004 κράτος-μέλος της Ευρω-
παϊκής Ένωσης ενώ παράλληλα,
πολύ σωστά ως μια χώρα που σέ-
βεται απόλυτα τα δικαιώματα
όλων της των πολιτών, έχει υπο-
γράψει και κυρώσει τη Σύμβαση-
Πλαίσιο του Συμβουλίου της
Ευρώπης για την Προστασία των
Εθνικών Μειονοτήτων. Μέσα σε
αυτά τα πλαίσια αλλά και στα
πλαίσια της γενικότερης προσπά-
θειας για εκσυγχρονισμό των θε-
σμών στην Κύπρο θα πρέπει,
σύμφωνα με τον Εκπρόσωπο των
Μαρωνιτών, να υπάρξει αναθεώ-
ρηση του θεσμού των Αντιπροσώ-
πων των Θρησκευτικών Ομάδων
στη Βουλή των Αντιπροσώπων, με
στόχο έναν πιο αναβαθμισμένο
και ενδυναμωμένο ρόλο εντός του
Κοινοβουλίου. 
Θέματα που πρέπει σύμφωνα με
τον κ. Μούσα να συζητηθούν στα
πλαίσια του διαλόγου είναι το δι-
καίωμα του λόγου και της ψήφου
επί όλων των θεμάτων που αφο-
ρούν στις Κοινότητες που εκπρο-
σωπούν, η δυνατότητα να
εγγράφουν θέματα προς συζή-
τηση και να καταθέτουν στη
Βουλή των Αντιπροσώπων προτά-
σεις νόμου για θέματα που άμεσα
αφορούν και επηρεάζουν τις Κοι-
νότητες τους, καθώς επίσης και η
συμπερίληψη τους στις διάφορες
αποστολές της Βουλής των Αντι-
προσώπων στο εξωτερικό, ειδικά
σε αυτές όπου μπορούν να προ-
σθέσουν αξία. 
Αυτά τα δικαιώματα, όπως αναφέ-
ρει ο Εκπρόσωπος της Κοινότητας,
διασφαλίζονταν άλλωστε με τη

Συνταγματική ρύθμιση που έγινε
το 1960 και κάλυπτε την Ελληνική
Κοινοτική Συνέλευση της οποίας ο
Αντιπρόσωπος της Θρησκευτικής
Ομάδας ήταν πλήρες μέλος. Είχε
δηλαδή στο πλαίσιο της Κοινοτικής
Συνέλευσης ο Αντιπρόσωπος της
Θρησκευτικής Ομάδας όλα τα δι-
καιώματα, όπως τα υπόλοιπα μέλη
της Συνέλευσης, συμπεριλαμβα-
νομένων όλων των πιο πάνω.
Αυτό που στην ουσία ζητούν σή-
μερα οι Μαρωνίτες διά του Εκ-
προσώπου τους είναι αυτό που
απολάμβαναν πριν 60 χρόνια και
έχασαν λόγω της διάλυσης της
Ελληνικής Κοινοτικής Συνέλευ-
σης και της έκτοτε «κουτσουρε-
μένης» μεταφοράς των
Αντιπροσώπων των Θρησκευτι-
κών Ομάδων στη Βουλή των Αν-
τιπροσώπων. Μετά τη μεταφορά
στη Βουλή, οι Αντιπρόσωποι από
πλήρη μέλη με πλήρη δικαιώ-
ματα μετατράπηκαν σε θεατές
και παρατηρητές με εξόχως δια-
κοσμητικά γνωρίσματα. 
Το εγχείρημα, όπως διαπιστώνει
και ο ίδιος ο Γιαννάκης Μούσας,
δεν είναι εύκολο, αφού ουδείς
από τους προκατόχους του κατά-
φερε να επιτύχει κάτι, έχοντας το
επιδιώξει. Εντούτοις, όπως ανα-
φέρει, οι συνθήκες τώρα είναι πιο
ώριμες από κάθε άλλη φορά και
ομολογουμένως αυτό διαφάνηκε
από τα αποτελέσματα των πρώ-
των επαφών που είχε με πολιτι-
κούς αρχηγούς του τόπου. Όπως
δήλωσε ο Εκπρόσωπος των Μα-
ρωνιτών, ενίσχυση του θεσμού
και του ρόλου του Αντιπροσώπου
στη Βουλή σημαίνει ενδυνάμωση
της Μαρωνιτικής Κοινότητας και
ταυτόχρονα ενδυνάμωση της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας ως χώρας
υπόδειγμα σε θέματα σεβασμού
των Μειονοτήτων. 

4Η Μαρωνιτική
Κοινότητα με την
πρωτοβουλία του
Εκπροσώπου
Γιαννάκη Μούσα
διεκδικεί λόγο
και ψήφο στη
Βουλή για τα
θέματα που την
αφορούν καθώς
και δικαίωμα
κατάθεσης
Προτάσεων Νόμου

Με τον Πρόεδρο του ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νεοφύτου.

Με τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων Δημήτρη Συλλούρη.

Με τον Πρόεδρο της Συμμαχίας Πολιτών Γιώργο Λιλλήκα. Με τον Πρόεδρο του Κινήματος Οικολόγων Γιώργο Περδίκη.

Με τον Γ.Γ. του ΑΚΕΛ Άντρο Κυπριανού. Με τον Πρόεδρο του ΔΗΚΟ Νικόλα Παπαδόπουλο.



Σε μια άκρως ενδιαφέρουσα συνέν-
τευξη στο παρόν τεύχος του Τύπου
των Μαρωνιτών, ο Πρόεδρος του Κυ-
πριακού Οργανισμού Αθλητισμού Αν-
δρέας Μιχαηλίδης ανοίγει τα χαρτιά
του και μιλά για όλα όσα αφορούν τη
Μαρωνιτική Κοινότητα και όχι μόνο.
Έχοντας ήδη συμπληρώσει έναν χρόνο
στο τιμόνι του ΚΟΑ, αναφέρεται στις
δυσκολίες που συνάντησε το παρόν
Διοικητικό Συμβούλιο αμέσως μόλις
ανέλαβε καθήκοντα, με πολλά σοβαρά
θέματα να προκύπτουν το ένα μετά το
άλλο. Μιλά για τον κυπριακό αθλητι-
σμό ο οποίος, όπως λέει, έχει κάνει άλ-
ματα προόδου τελευταία, ενώ,
ερωτηθείς για τα κίνητρα που παρέχει
ο ΚΟΑ σε παιδιά και νέους για να
ασχοληθούν με τον αθλητισμό, τονίζει
ότι υπάρχουν συγκεκριμένοι σχεδια-
σμοί στον οργανισμό που παρέχουν τα
αναγκαία κίνητρα. Ο Πρόεδρος του
ΚΟΑ αναπολεί στο πλαίσιο της συνέν-
τευξης το ξεκίνημα του στο ΚΝΜ, στο
οποίο οφείλει όπως λέει τη μετέπειτα
πορεία του. Προσθέτει ότι ο ΚΟΑ είναι
πανέτοιμος να στηρίξει την ανέγερση
του Maronite Sporting Center στη
βάση της σχετικής απόφασης που είχε
λάβει ο ΚΟΑ, ενώ για το γήπεδο στον
Κορμακίτη δηλώνει βέβαιος ότι το
έργο θα «βγει» σε προσφορές πριν το
τέλος του τρέχοντος έτους. Όπως ανα-
φέρει, τα σωματεία της Μαρωνιτικής
Κοινότητας τυγχάνουν και θα συνεχί-
σουν να τυγχάνουν της δέουσας οικο-
νομικής στήριξης, ενώ, μιλώντας για
τον Εκπρόσωπο των Μαρωνιτών Γιαν-
νάκη Μούσα, δηλώνει ευθαρσώς ότι ο
ΚΟΑ θα στηρίξει τις εξαίρετες προ-
σπάθειες και πρωτοβουλίες του με
κάθε δυνατό μέσο.

Κύριε Πρόεδρε, έχει παρέλθει
ένας χρόνος από την ανάληψη
των καθηκόντων σας στον ΚΟΑ.
Πως αξιολογείτε τη μέχρι σήμερα
πορεία σας και ποια τα σημαντι-
κότερα ζητήματα που κληθήκατε
να αντιμετωπίσετε;
Ήταν ένας χρόνος πάρα πολύ έντονος
αλλά συνάμα διαφωτιστικός μπορώ να
πω. Δεν είχαμε καθόλου χρόνο για να
ενημερωθούμε όπως συχνά γίνεται
όταν αναλαμβάνει ένας νέος Πρό-
εδρος, ένα νέο Διοικητικό Συμβούλιο.
Περνά συνήθως μια περίοδος ενημέ-
ρωσης, αλλά εμείς δεν είχαμε καθόλου
χρόνο. Κυριολεκτικά την πρώτη μας
βδομάδα προκύπτει το μεγάλο θέμα με
το δελτίο υγείας Ουζόχο. Επομένως
περάσαμε 2-3 μήνες απασχολούμενοι
συνεχώς με αυτό, έχοντας ταυτόχρονα
κατά νου να κάνουμε και τις υπόλοι-
πες δουλειές. Οπόταν μπήκαμε από
την αρχή στα δύσκολα. Μετά είχαμε
να αντιμετωπίσουμε το θέμα με το
Μακάρειο Στάδιο και το αίτημα της
Ομόνοιας που μας πήρε κάποιο χρο-
νικό διάστημα και μετά ασχολούμα-
σταν εντατικά με το εξίσου σοβαρό
θέμα του νέου σταδίου Λεμεσού με τα
διάφορα προβλήματα που προέκυ-
πταν. Επομένως, οφείλω να ομολο-
γήσω, αν δεν κάνω λάθος, ότι κανένα
Διοικητικό Συμβούλιο του οργανισμού
δεν μπήκε τόσο γρήγορα στα βαθιά,
τόσο ανορθόδοξα όσο εμείς. Όμως ευ-
τυχώς θεωρώ ότι τα αποτελέσματα
είναι καλά, ξεκινήσαμε σιγά σιγά να
ενημερωνόμαστε και για τα υπόλοιπα
προβλήματα και νιώθω ότι είμαστε σε
καλό δρόμο.

Στον τομέα του αθλητισμού η Κύ-
προς έχει παρουσιάσει βήματα
προόδου τα τελευταία χρόνια
κατά την άποψη σας; Είστε αισιό-
δοξος για το μέλλον;
Βεβαίως και έχει παρουσιάσει άλματα
προόδου η Κύπρος, αφού τα αποτελέ-
σματα είναι πάρα πολύ καλά και δυσα-
νάλογα ψηλά σύμφωνα με τα μεγέθη
μας. Νομίζω πρώτα και κύρια είναι
λόγω του DNA μας. Κατά δεύτερο
λόγο υπάρχει ένα ενδιαφέρον για τον
αθλητισμό, μια κουλτούρα οι οικογέ-
νειες και οι γονείς να στέλνουν από
νωρίς τα παιδιά τους να ασχολούνται
με τον αθλητισμό, σε διάφορα αθλή-
ματα. Επίσης, οι επιτυχίες κάποιων
συμπατριωτών μας, λειτούργησαν σας
μαγνήτης και έφεραν πολλά νεαρά
παιδιά μέσα στα αθλήματα. Αλλά πρέ-
πει να ομολογήσω ότι ο ΚΟΑ αλλά και
η ΚΟΕ στην προκειμένη περίπτωση,
εργάζονται σκληρά για να προσφέ-
ρουν όσο το δυνατό καλύτερες συνθή-
κες στα παιδιά. Θυμούμαι τον Παύλο

Κοντίδη σε μια συνέντευξη του που
είπε ότι το Σχέδιο Επαγγελματικής
Αποκατάστασης του ΚΟΑ είναι πλέον
ικανό να βοηθήσει μια οικογένεια να
ζει από τον αθλητισμό, κάτι που δεν
συνέβαινε προηγουμένως. Και αντι-
λαμβάνεστε ότι αυτό είναι πολύ με-
γάλο κίνητρο. Με βάση αυτά,
καταλαβαίνετε ότι δεν μπορώ παρά να
είμαι αισιόδοξος για τις μέρες που έρ-
χονται. 

Ποια κίνητρα δίνει ο ΚΟΑ στα
παιδιά ή στους νέους για να ασχο-
ληθούν από νωρίς με τον αθλητι-
σμό; Ούτως ώστε να αναδειχθούν
σε υγιείς ανθρώπους πρωτίστως,
καθώς επίσης και για να έχουν
την ευκαιρία να εξελιχθούν σε
σπουδαίους αθλητές στο μέλλον;
Υπάρχει ένας σχεδιασμός ταλέντων.
Και Β΄ Κατηγορίας για παράδειγμα.
Όμως, ετοιμάζουμε και έναν σχεδια-
σμό προοπτικής για αθλητές και αθλή-

τριες με προοπτική. Και θα τον εφαρ-
μόσουμε πολύ σύντομα ούτως ώστε τα
παιδιά που δείχνουν ότι έχουν προ-
οπτική και θα συνεχίσουν να προ-
οδεύουν για να διακριθούν, να
μπορέσουν με βάση κάποια κριτήρια
που θα τεθούν, να ενταχθούν σε αυτόν
τον νέο σχεδιασμό. Αλλά δεν μένουμε
εδώ. Υπάρχουν συνεχώς σχεδιασμοί
που μελετούνται από τον ΚΟΑ και στη
βάση αυτών γίνονται αλλαγές ή μετα-
τροπές ή διορθώσεις. Θα μπορούσαμε
να αναφερθούμε επίσης στο ΑΓΟ
(Αθλητισμός για Όλους) που είναι ένα
πρόγραμμα διαμάντι για τον ΚΟΑ.
Αφορά ηλικίες από νεαρά παιδιά μέχρι
τρίτη ηλικία. Έχουμε πάνω από 16 χι-
λιάδες μέλη που λαμβάνουν μέρος στο
ΑΓΟ. Οι γυμναστές μας δίνουν τον κα-
λύτερο τους εαυτό, το τμήμα προσπα-
θεί να αναζωογονήσει, να ανακαινίσει,
να δημιουργήσει νέα προγράμματα
για το ΑΓΟ. Εμείς σαν οργανισμός το
διαφυλάττουμε σαν κόρη οφθαλμού,

το προωθούμε και θέλουμε να συνεχί-
σει γιατί είναι μέτρο κοινωνικού αθλη-
τισμού, αφορά όλες τις τάξεις του
πληθυσμού και νομίζω ότι είναι πάρα
πολύ χρήσιμο. Και ναι, είναι ένα κομ-
μάτι του ΚΟΑ που παρέχει κίνητρα με-
ταξύ άλλων και στα παιδιά και τους
νέους να ενταχθούν από νωρίς τον
κόσμο του αθλητισμού. 

Πέραν του αθλητισμού, η ζωή σας
και η πορεία σας έχει συνδεθεί,
όχι τυχαία, με την αγαπημένη σας
Λεμεσό. Κάπου εκεί ξεκίνησε και
η σχέση σας με τη Μαρωνιτική
Κοινότητα. Μιλήστε μας λίγο για
αυτή τη σχέση και για την τότε πα-
ρουσία σας στο ιστορικό ΚΝΜ. 
Πρέπει να σας πω ότι τότε έπαιζα πο-
δόσφαιρο στον Άρη μέχρι που πήγα να
σπουδάσω. Όταν ήρθα πίσω έπαιζα
πάλι ποδόσφαιρο αλλά όχι με την ίδια
συχνότητα. Δεν είχα καμιά πρόθεση
εκ προοιμίου να ασχοληθώ με την

προπονητική και το Κέντρο Νεότητος
Μαρωνιτών είναι εκείνο που μου
έδωσε την ώθηση και με έβαλε στον
δρόμο, οφείλω να ομολογήσω. Έμενα
εκεί κοντά στον Μόλο, κοντά στον Δη-
μόσιο Κήπο στην παραλία. Γνώρισα τα
παιδιά του ΚΝΜ εκεί που έκαναν και
προπονήσεις στην άμμο και αποδέ-
χτηκα την πρόταση τους να τους προ-
πονήσω. Τότε αγωνιζόμουν την ΑΕΜ
Μόρφου, όπου πήγα ως δανεικός από
τον Άρη. Ξεκίνησα λοιπόν με το ΚΝΜ
το οποίο αγωνιζόταν στην ΑΟΚΝΕΛ
στο αγροτικό ποδόσφαιρο. Ήταν όλα
γυμνασιόπαιδα. Ανεβήκαμε ραγδαία
μπορώ να πω και μπήκαμε νωρίς στην
κατηγορία. Οφείλω να ομολογήσω ότι
τότε ο Φράνσις Ιωσήφ, που ήταν ο
πρώτος Πρόεδρος με τον οποίο συνερ-
γάστηκα, ήταν το ερέθισμα που μου
δόθηκε για να ξεκινήσω. Μαζί με τον
Γιάννη Βιολάρη, βέβαια, ο οποίος
αγωνιζόταν ως ποδοσφαιριστής. Και
από εκεί ξεκίνησα. Ήταν μια εξαιρε-
τικά αγαπημένη μου περίοδος τότε,
μια περίοδος που δεν ξεχνώ ποτέ μου
και της οποίας είμαι πραγματικά ευ-
γνώμων για την πορεία που είχα στη
συνέχεια. Τότε με ρωτούσαν όλοι για
την Κοινότητα και πάντα τους έλεγα
χαριτολογώντας ότι είμαι μισός Μα-
ρωνίτης. Είχα πάντα αυτήν την έγνοια
για τη Μαρωνιτική Κοινότητα την
οποία πάντα αγαπούσα, αγαπώ και
από την οποία έχω πάρα πολλούς κα-
λούς φίλους. Και συνεχίζουμε.

Όσον αφορά το Maronite Spor-
ting Center, πως αξιολογείτε τα
σημερινά δεδομένα για το μεγα-
λεπήβολο έργο της Μαρωνιτικής
Κοινότητας στην περιοχή Πάνω
Δευτεράς; Ποια είναι τα επόμενα
βήματα; 
Πρέπει να πω ότι έχουμε μια εξαιρε-
τική σχέση με την Κοινότητα ως ΚΟΑ
αλλά και διαπροσωπική. Και πολύ πε-
ρισσότερο με τον Εκπρόσωπο της Κοι-
νότητας, τον φίλο Γιαννάκη Μούσα.
Έχουμε επαφή, συνεννοούμαστε για
αρκετά θέματα και θεωρώ αυτό το
σχέδιο για το Maronite Sporting Cen-
ter ένα εξαιρετικό, μεγαλεπήβολο
όραμα. Ο ΚΟΑ θα το στηρίξει. Όταν
έχουμε όλα τα δεδομένα μπροστά μας,
τις μελέτες, τις προμελέτες, προκα-
ταρκτικά σχέδια, ένα προκαταρκτικό
κόστος κτλ., οι υπηρεσίες μας και το
τεχνικό μας τμήμα θα τα μελετήσουν
όλα με τη δέουσα προσοχή όπως κά-
νουμε με όλα τα σχέδια που υποβάλ-
λονται και ελπίζω ότι θα καταφέρουμε
να συμμετάσχουμε σε αυτήν την προ-
σπάθεια, να στηρίξουμε αυτήν την
προσπάθεια και η Κοινότητα να απο-
κτήσει ένα κέντρο στολίδι. Εμείς θα
στηρίξουμε την πρωτοβουλία αυτή του
Εκπροσώπου των Μαρωνιτών με όλες
μας τις δυνάμεις. Το έχει ανακοινώσει
και επίσημα ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας τις προηγούμενες ημέρες
κατά τους εορτασμούς του Αγίου Μά-
ρωνα. Ο σχεδιασμός μας είναι αυτός.
Να καλύψουμε το 85% των επιλέξιμων
δαπανών του έργου. Εάν αποφασιστεί
από την πολιτεία ή την κυβέρνηση
κάτι διαφορετικό, εμείς θα εφαρμό-
σουμε την πολιτική του κράτους. Αυτό
κάνουμε εξάλλου. 

Όσον αφορά το γήπεδο στον Κορ-
μακίτη, η σχετική εξαγγελία του
Προέδρου της Δημοκρατίας για
έργα είχε γίνει τον Οκτώβριο του
2017. Που βρίσκεται η διαδικασία
όσον αφορά το θέμα αυτό και
πότε αναμένεται να ξεκινήσουν οι
εργασίες;
Αντιλαμβάνεστε ότι είναι ένα πολύ-
πλοκο έργο. Δεν είναι τόσο απλό
επειδή είναι στην κατεχόμενη πε-
ριοχή. Ο Πρόεδρος το εξήγγειλε, εμείς
το έχουμε ασφαλώς στηρίξει, συνερ-
γαζόμαστε και σε αυτό το θέμα πάρα
πολύ στενά τόσο με τον Εκπρόσωπο
της Κοινότητας αλλά και με τον φίλο
Επίτροπο Προεδρίας, τον Φώτη Φω-
τίου, ο οποίος είναι ένας ένθερμος
υποστηρικτής και θιασώτης αυτού του
σχεδιασμού. Θέλουμε πάρα πολύ να
προχωρήσουμε με το γήπεδο εκεί στον
Κορμακίτη, θέλουμε να δώσουμε την
ευκαιρία στους νέους και τις νέες μας
εκεί να ασχολούνται με τον αθλητισμό.
Ευελπιστούμε ότι θα είναι κάτι που θα
προσελκύσει τους νέους μας εκεί στον
Κορμακίτη. Ξέρουμε τις δυσκολίες που
υπάρχουν αλλά είμαι πεπεισμένος και
βέβαιος ότι θα γίνει το έργο αυτό.
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4 «Την πορεία μου την οφείλω στο
ΚΝΜ και τους Φράνσις Ιωσήφ και

Γιάννη Βιολάρη που μου έδωσαν το
ερέθισμα για να ξεκινήσω την προ-

πονητική μου καριέρα»

4«Ο σχεδιασμός μας επί του παρόν-
τος είναι να καλύψουμε το 85% των

επιλέξιμων δαπανών για το Maronite
Sporting Center στη βάση απόφασης

του Δ.Σ. του Οργανισμού»

ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ

«Θα στηρίξουμε τον σχεδιασμό
για το Maronite Sporting Center,
για να αποκτήσει η Μαρωνιτική
Κοινότητα ένα κέντρο-στολίδι»



Είναι στο στάδιο της μελέτης, πιέζουμε για να
έχουμε τα αποτελέσματα όσο πιο γρήγορα γίνε-
ται και προβλέπω ότι πρίν τα μέσα του 2020,  θα
είμαστε σε θέση να βγούμε και σε προσφορές.
Εκτός αν υπάρξει οποιαδήποτε άλλη καθυστέ-
ρηση που δεν περνά αυτή την στιγμή από το
μυαλό μου. Και πάνω σε αυτή τη βάση πιστεύω
θα είναι μια πάρα πολύ καλή εξέλιξη. Και για την
Κοινότητα των Μαρωνιτών αλλά και για τον Κυ-
πριακό Οργανισμό Αθλητισμού που πάντα επι-
διώκει να στηρίζει τέτοιου είδους πρωτοβουλίες. 

Υπάρχουν Μαρωνίτες αθλητές που διακρί-
νονται στο υψηλότερο επίπεδο στην
Κύπρο. Εντούτοις, το οικονομικό κομμάτι
στέκεται συχνά εμπόδιο στην πορεία τους.
Πως μπορεί να αντιμετωπιστεί αυτό το
πρόβλημα κατά την άποψη σας και ποια η
στήριξη που τους παρέχεται από τον ΚΟΑ;
Υπάρχει μια στήριξη για τις μειονότητες. Μια
στήριξη που βασίζεται πάνω σε έναν σχεδιασμό
που έχει ο οργανισμός. Δεν κάνουμε διάκριση να
πούμε «αυτός είναι Μαρωνίτης αθλητής ή Μα-
ρωνίτισσα αθλήτρια και χρειάζεται περισσότερη
προσοχή». Εμείς θεωρούμε όλους ως ίδιους και
τους μετρούμε βάσει των επιδόσεων τους και
των αποδόσεων τους. Ο σχεδιασμός λέγεται
υψηλής επίδοσης, επομένως όταν φτάσουν σε
ένα σημείο ή όριο που μπαίνουν σε έναν σχεδια-
σμό, είτε στη Β΄ Κατηγορία είτε στον σχεδιασμό
των ταλέντων, είτε στην Α΄ Κατηγορία, είτε των
Επιλέκτων με τους αθλητές υψηλής επίδοσης,
εμείς τους θεωρούμε ένα και το αυτό. Δεν κά-
νουμε διάκριση. Αν έχουμε ταυτόχρονα ειδικά
αιτήματα από οποιανδήποτε ομοσπονδία για
συγκεκριμένους αθλητές, για συγκεκριμένα προ-
βλήματα που αντιμετωπίζουν, εμείς θα το δούμε,
θα το μελετήσουμε και γιατί όχι να πράξουμε
ανάλογα. Οι Μαρωνίτες είναι αδερφοί, είναι ένα
κομμάτι του συνόλου και έτσι τους βλέπουμε,
έτσι τους νιώθουμε. 

Τέθηκε ποτέ θέμα από τον Εκπρόσωπο των
Μαρωνιτών για ξεχωριστή στήριξη προς
τους Μαρωνίτες αθλητές και τις Μαρωνί-
τισσες αθλήτριες;
Ναι τέθηκε. Το τμήμα μας μελετά τα δεδομένα
μετά από το αίτημα του Εκπροσώπου των Μαρω-
νιτών Γιαννάκη Μούσα και θα το αντιμετωπί-
σουμε ανάλογα. Δεν θέλουμε να κάνουμε
διακρίσεις και να θεωρείται ότι κάποιος, επειδή
είναι Μαρωνίτης, πρέπει να μπει σε κάποιον
σχεδιασμό από μόνος του. Εμείς θέλουμε να
μπαίνουν βάσει των αποδόσεων τους, στους σχε-
διασμούς που υπάρχουν. Οπόταν περιμένουμε
να δούμε και την πρόοδο τους, τη βελτίωση τους,
πως θα προχωρήσουν βάσει των προπονήσεων
τους, των αγώνων, των αποτελεσμάτων τους και

εδώ είμαστε, να μελετήσουμε κάθε περίπτωση
που υπάρχει μπροστά μας. 

Πέραν των αθλητών, ο ΚΟΑ στηρίζει έμπρα-
κτα όλα αυτά τα χρόνια τα αθλητικά σωμα-
τεία της Μαρωνιτικής Κοινότητας. Πως
σκοπεύει να αναπτύξει περαιτέρω την στή-
ριξη αυτή, από τη στιγμή που διαφαίνεται ότι
σημαντικό πρόβλημα που μαστίζει τα σωμα-
τεία σήμερα είναι και πάλι το οικονομικό;
Εμείς έχουμε και εδώ ένα πρόγραμμα που βοη-
θούμε τα σωματεία τα Μαρωνίτικα που έχουν
αθλητικό υπόβαθρο και περιεχόμενο. Και μάλι-
στα πρόσφατα είχαμε και μια σεμνή τελετή όπου
τους επιδώσαμε τις ανάλογες επιταγές. Μελε-
τούμε κάθε αίτημα που υπάρχει, ανάλογα με το
τι έχουμε μπροστά μας, όταν μας δοθεί ένα τέ-
τοιο αίτημα. Νομίζω ότι υπάρχει μια καλή αμφί-
δρομη σχέση και μια στήριξη προς τα σωματεία
αυτά, χωρίς να λέω ότι σταματούμε να βλέπουμε

καθετί που μπορεί να παρουσιαστεί με τον ανά-
λογο φακό. Οπόταν με αυτόν τον τρόπο το αντι-
μετωπίζουμε και αυτό το θέμα.

Ο κόσμος προσβλέπει σε μια άριστη συνερ-
γασία Προέδρου ΚΟΑ και Εκπροσώπου
Μαρωνιτών, για προώθηση όλων των θεμά-
των στα οποία έχουμε αναφερθεί. Πως
αξιολογείτε τη συνεργασία κατά τον ένα
χρόνο της θητείας σας;
Είναι ομολογουμένως άριστη η συνεργασία μας
όπως έχω αναφέρει και προηγουμένως. Εκτός
από τον θεσμικό μας ρόλο, έχουμε και μια πολύ
στενή προσωπική φιλία. Τον εκτιμώ βαθύτατα
τόσο σαν άνθρωπο, αλλά και ως Εκπρόσωπο.
Θεωρώ ότι κάνει πάρα πολύ καλή δουλειά και ως
ΚΟΑ θα στηρίξουμε τις προσπάθειες του και τις
πρωτοβουλίες του με όλα τα μέσα που διαθέ-
τουμε. Όχι τόσο γιατί είναι φίλος μου προσωπι-
κός, κάτι που έχει μια άλφα σημασία, αλλά

κυρίως διότι οι προσπάθειες του και οι πρωτο-
βουλίες του είναι προς την ορθή αθλητική κατεύ-
θυνση. Αυτό μας ενδιαφέρει εμάς.  

Ένα τελικό μήνυμα προς τους αναγνώστες
της εφημερίδας μας.
Εγώ θέλω να σας ευχαριστήσω πάρα πολύ για
την ευκαιρία που μου δίνετε να πούμε κάποια
λόγια για τον οργανισμό, για τη σχέση μας με τη
Μαρωνιτική Κοινότητα και τον Εκπρόσωπο της
και να περάσουμε κάποια μηνύματα σε αυτήν
την αγαπημένη μας κοινότητα. Εμείς θέλουμε να
διατηρήσουμε αυτήν τη στενή σχέση, την επαφή
μας, θα είμαστε στη διάθεση τόσο των αθλητι-
κών σωματείων, όσο και του Εκπροσώπου, για
να βοηθήσουμε όσο το δυνατό περισσότερο γίνε-
ται. Και τα παιδιά τα οποία αθλούνται και θα
αποδώσουν σε σημείο που θα είναι σε ένα υψηλό
επίπεδο, τότε μπαίνουν αυτόματα στους δικούς
μας τους σχεδιασμούς. Που σημαίνει ότι θα
έχουν και μια σημαντική οικονομική στήριξη. 
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4 «Για το γήπεδο στον Κορμακίτη προβλέπω ότι θα είμαστε
έτοιμοι να βγούμε σε προσφορές περί τα μέσα του 2020»

4 «Ο Γιαννάκης Μούσας κάνει πάρα πολύ καλή δουλειά και ως
ΚΟΑ θα στηρίξουμε τις προσπάθειες και τις πρωτοβουλίες του

με όλα τα μέσα που διαθέτουμε»



Μετά από επίπονες και χρονοβόρες προ-
σπάθειες, αλλά με υπομονή και επιμονή,
το όνειρο για ανέγερση νέου προσωρι-
νού ιδιόκτητου οικήματος για την ΕΝΑ
Ασωμάτου, γίνεται σε μερικούς μήνες
πραγματικότητα. Το υπό ανέγερση οί-
κημα βρίσκεται στην περιοχή Λακατά-
μειας, σε τεμάχιο γης που είχε
παραχωρήσει στο σωματείο η κυβέρ-
νηση. Οι εργασίες βρίσκονται σε προχω-
ρημένο στάδιο και το οίκημα αναμένεται
να είναι έτοιμο να δεχθεί τα μέλη του
σωματείου, τους Ασωματίτες και τις
Ασωματίτισσες σε μερικούς μήνες. 
Σημαντικό μερίδιο στη θετική έκβαση
της πολυετούς προσπάθειας αυτής της
ΕΝΑ είχε πρωτίστως ο Πρόεδρος και τα
Μέλη του Διοικητικού Συμβουλίου που
κατέβαλαν το άπαν των δυνάμεων τους
για να έρθει εις πέρας αυτό το πολύ ση-
μαντικό έργο. Αναμφίβολα, τεράστια
ήταν η συμβολή και του Κοινοτάρχη
Ασωμάτου Αντώνη Καράχαννα και των
Μελών του Κοινοτικού Συμβουλίου, ενώ
να σημειωθεί ότι στο νέο προσωρινό οί-
κημα της ΕΝΑ θα στεγαστεί και το Κοι-
νοτικό Συμβούλιο Ασωμάτου. Σημαντικό
στήριγμα στην όλη προσπάθεια, όπως
δήλωσε ο στον «Τ» ο Πρόεδρος της ΕΝΑ
Γιάννης Κοντός, ήταν ο Εκπρόσωπος
των Μαρωνιτών Γιαννάκης Μούσας ο
οποίος «ήταν μόνιμος και πιστός συνο-
δοιπόρος σε όλη αυτή τη μακρά πο-
ρεία», όπως ανέφερε. 
Στο πλαίσιο της εκστρατείας για οικονο-
μική ενίσχυση της προσπάθειας για ανέ-
γερση του νέου οικήματος, ο φίλος της
Μαρωνιτικής Κοινότητας επιχειρημα-
τίας Ελί Εήτ παραχώρησε αυτοκίνητο
στην ΕΝΑ για τους σκοπούς του ειδικού
λαχνού που είχε κυκλοφορήσει. Να ση-
μειωθεί ότι ο κ. Εήτ προβαίνει συχνά σε

τέτοιες χειρονομίες καλής θελήσεως
προς όφελος και άλλων σωματείων της
κοινότητας. Η κλήρωση για το αυτοκί-
νητο έγινε στις 31 Δεκεμβρίου 2019 στην
παρουσία του ιδίου του κ. Εήτ, του Εκ-
προσώπου των Μαρωνιτών Γιαννάκη
Μούσα, του πρώην Μέλους του Δ.Σ. της
CYTA Φραγκίσκου Φράγκου, του Κοινο-
τάρχη Ασωμάτου Αντώνη Καράχαννα

και του Προέδρου και των μελών του
συμβουλίου της ΕΝΑ. Το αυτοκίνητο θα
παραδοθεί στον μεγάλο τυχερό την Πέμ-
πτη, 27 Φεβρουαρίου 2020.
Σε επικοινωνία της εφημερίδας μας με
τον Πρόεδρο της ΕΝΑ, ο κ. Κοντός μας
ανέφερε ότι το έργο αναμένεται να πα-
ραδοθεί στο σωματείο κοντά στην πε-
ρίοδο του Πάσχα και συνολικά το

κόστος ανέγερσης του οικήματος θα
ανέλθει στις 110 χιλιάδες ευρώ. Ιδιαίτε-
ρες ευχαριστίες θέλησε να εκφράσει
μέσω του «Τ», για τη σημαντική οικονο-
μική τους συνεισφορά, στον Κυπριακό
Οργανισμό Αθλητισμού, στο Υπουργείο
Εσωτερικών, στον Εκπρόσωπο των Μα-
ρωνιτών, στον κύριο Ελί Εήτ, στον
πρώην Εκπρόσωπο Μαρωνιτών Γιαν-

νάκη Πογιατζιή καθώς και στο Κοινο-
τικό Συμβούλιο Ασωμάτου. Καθώς επί-
σης και σε όλα τα μέλη και φίλους του
σωματείου που έβαλαν το δικό τους λι-
θαράκι στην εκστρατεία. 
Ο κ. Κοντός ανέφερε επίσης ότι στο νέο
οίκημα θα γίνουν υποδομές για τη νεο-
λαία και κάλεσε τους νέους του Ασωμά-
του όπως αγκαλιάσουν το νέο οίκημα
και να το επισκέπτονται συχνά. Την ίδια
ώρα είπε ότι πρόκειται για μια ιστορική
απόφαση της ΕΝΑ, που μέσα στην προ-
σφυγιά και παρά τις όποιες δυσκολίες,
κατάφερε να κατορθώσει το ακατόρ-
θωτο. Τόνισε δε ότι πρόκειται για προ-
σωρινό οίκημα του σωματείου, αφού ο
στόχος παραμένει αμετάθετος και δεν
είναι άλλος από την επιστροφή στον
Ασώματο και την επαναλειτουργία του
σωματείου που ανεγέρθηκε το 1951. 
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Ένωση Νέων Ασωμάτου

Ένα όνειρο δεκαετιών γίνεται
πραγματικότητα

4Γιάννης Κοντός: «Πρόκειται για ιστορικό έργο η ανέργεση ιδιόκτητου προ-
σωρινού  οικήματος που θα βοηθήσει το σωματείο μας, τη νεολαία μας και τον

Ασώματο. Στόχος μας αμετάθετος παραμένει η επιστροφή.

Υποψήφια Γυναίκα της Χρονιάς στα Βρα-
βεία Madame Figaro Cyprus 2019 είναι η
Μαρωνίτισσα νέα Μαρία Τερζή, στην κα-
τηγορία Τράπεζα Κύπρου Καινοτομία. Η
Μαρία κατάγεται από τον Κορμακίτη και
μεγάλωσε στη Λάρνακα. Είναι διδάκτωρ
Πληροφορικής με ειδικότητα στο machine
learning και τα recommender systems του
Πανεπιστημίου του Lan-
caster. Εργάστηκε στην
Google, συμμετείχε σε
παγκόσμια συνέδρια τε-
χνολογίας και κέρδισε
διαγωνισμούς της Google
και του RSA. Ίδρυσε το
κίνημα «Προγραμμα-
τίζω», ωθώντας νέα κορί-
τσια στην πληροφορική.
Είναι ερευνήτρια στο
Κέντρο Έρευνας και Και-
νοτομίας ΚOΙΟΣ στο Πα-
νεπιστήμιο Κύπρου, όπου
και διδάσκει μηχανική
λογισμικού.
Στα φετινά βραβεία είναι υποψήφια για το
βραβείο καινοτομίας, αφού από τον Σε-
πτέμβριο 2018 μέχρι τον Αύγουστο 2019,
ηγήθηκε ερευνητικής ομάδας του ΚOΙΟΣ,
αναπτύσσοντας πλατφόρμα συντονισμέ-
νης και αυτοματοποιημένης αξιοποίησης
σμήνους από drones σε καταστάσεις εκτά-
κτου ανάγκης, τεχνολογία που ήδη αξιο-
ποιήθηκε σε Κύπρο, Ελλάδα, Ιταλία και
Γερμανία. Επίσης, συμμετείχε ενεργά στις
διοργανώσεις CodeCyprus 2019 και
hack{cyprus} hackathon, ενώ αντιπροσώ-
πευσε την Παγκόσμια Οργάνωση Οδηγών
στο συνέδριο του ΟΗΕ, όπου μίλησε για τα
στερεότυπα και την προστασία των κορι-
τσιών από κινδύνους που δημιουργούν η
τεχνολογία και τα social media.
Όπως η ίδια δηλώνει, είναι τεράστια τιμή
η υποψηφιότητα αυτή, ειδικά σε έναν

θεσμό που αναδεικνύει το έργο και την
αξία των γυναικών στην Κύπρο, όπως λέει.
«Στο KIOS Research and Innovation Cen-
ter of Excellence του Πανεπιστημίου Κύ-
πρου όπου εργάζομαι και διδάσκω,
αναπτύξαμε καινοτόμα  τεχνολογική πλατ-
φόρμα για την χρήση σμήνους από drones,
επιτυγχάνοντας την καλύτερη αντιμετώ-

πιση καταστάσεων εκτά-
κτου ανάγκης όπως φωτιές
ή πλημμύρες», σημείωσε σε
σχετική της ανάρτηση. Η
Μαρία Τερζή στην ανάρ-
τηση της σημείωσε επίσης
τα εξής: «Μεγαλύτερη
όμως τιμή για μένα το 2019
ήταν η ευκαιρία που μου
δόθηκε να προωθήσω
τα  δικαιώματα των κορι-
τσιών και γυναικών στα
high-level panels του ΟΗΕ
όπου στην τοποθέτησή μου
ως εκπρόσωπος της Παγ-
κόσμιας Οργάνωσης Οδη-

γών World Association of Girl Guides and
Girl Scouts κάλεσα για ριζικές αλλαγές
προκειμένου οι νέες γενιές κοριτσιών και
νεαρών γυναικών να μην βιώσουν τα στε-
ρεότυπα και τις προκλήσεις που εξακολου-
θούν να υφίστανται, επισημαίνοντας
παράλληλα τις νέες προκλήσεις που δημι-
ουργούνται μέσα από την εξάπλωση της
τεχνολογίας και των social media».
Τα βραβεία Madame Figaro Γυναίκες της
χρονιάς συμπληρώνουν φέτος 15 χρόνια
ζωής και η τελετή θα πραγματοποιηθεί τον
ερχόμενο Απρίλιο. Να σημειωθεί ότι η ψη-
φοφορία έχει ολοκληρωθεί και στις τάξεις
της Μαρωνιτικής Κοινότητας εκφράζεται
αισιοδοξία για διάκριση της Μαρίας Τερζή,
μετά και την περσινή ανάδειξη της Μαίρης
Κατσιολούδη σε Γυναίκα της χρονιάς στην
κατηγορία ΟΠΑΠ Κοινωνική Προσφορά. 

Στην κατηγορία Τράπεζα Κύπρου Καινοτομία

Υποψήφια Γυναίκα της
Χρονιάς η Μαρία Τερζή

Μαρωνιτική Κοινότητα και ΤΕΠΑΚ

Υπογράφουν πρωτόκολλο συνεργασίας
Στις 28 Φεβρουαρίου 2020 στα
πλαίσια ειδικής τελετής που θα
πραγματοποιηθεί στο κτίριο της
Πρυτανείας του Τεχνολογικού Πα-
νεπιστημίου Κύπρου στη Λεμεσό θα
υπογραφεί πρωτόκολλο συνεργα-
σίας ανάμεσα στη Μαρωνιτική Κοι-
νότητα και το ΤΕΠΑΚ. Το
πρωτόκολλο συνεργασίας θα αποτε-
λεί το συμφωνημένο πλαίσιο μέσα

στο οποίο Μαρωνιτική Κοινότητα
και ΤΕΠΑΚ θα εργαστούν από κοι-
νού στο νευραλγικό τομέα της ψη-
φιοποίησης των ιστορικών αρχείων
των Μαρωνιτών της Κύπρου.
Το πρωτόκολλο συνεργασίας θα υπο-
γράψουν εκ μέρους της Μαρωνιτικής
Κοινότητας ο Εκπρόσωπος Γιαννάκης
Μούσας και εκ μέρους του ΤΕΠΑΚ ο
Πρύτανης Παναγιώτης Ζαφείρης.

Στις φωτογραφίες το προσωρινό
οίκημα της ΕΝΑ λίγο πριν την ολο-
κλήρωση των εργασιών ανέγερσης
στη Λακατάμια.

Στη φωτογραφία ο κ. Ελί Εήτ υπο-
στηρικτής του έργου μαζί με τον
πρόεδρο της ΕΝΑ Γιάννη Κοντό.





8 ΕΠΙΚΑΙΡΟΤΗΤΑ Ο ΤΥΠΟΣ ΤΩΝ ΜΑΡΩΝΙΤΩΝ
ΑΡ. ΦΥΛΛΟΥ 136

www.maroniteslive.com

Με κάθε λαμπρότητα οι εορτασμοί
για τον Άγιο Μάρωνα
Σύσσωμη η Μαρωνιτική Κοινότητα καθώς
και πλήθος προσωπικοτήτων του πολιτι-
κού, θρησκευτικού και κοινωνικού γίγνε-
σθαι του τόπου έδωσαν το παρόν τους
στους επίσημους εορτασμούς για τον Άγιο
Μάρωνα, Ιδρυτή της Εκκλησίας των Μα-
ρωνιτών της Κύπρου. Η πανηγυρική Θεία
Λειτουργία έγινε στον Καθεδρικό Ναό Πα-
ναγίας των Χαρίτων στην Πύλη Πάφου,
την Κυριακή 9 Φεβρουαρίου 2020, χορο-
στατούντος του Αρχιεπισκόπου Μαρωνι-
τών Κύπρου Ιωσήφ Σουέηφ και στην
παρουσία του πρώτου πολίτη του τόπου,
Προέδρου της Δημοκρατίας Νίκου Ανα-
στασιάδη. 
Στους εορτασμούς έδωσαν το παρόν τους
επίσης, μεταξύ άλλων, ο Αποστολικός
Νούντσιο Αρχιεπίσκοπος Λεοπόλντο Γκι-
ρέλλι, ο Επίσκοπος Μεσαορίας Γρηγόριος
που εκπροσωπούσε τον Αρχιεπίσκοπο Κύ-
πρου, ο Εκπρόσωπος των Μαρωνιτών
Γιαννάκης Μούσας, ο Επίτροπος Προ-
εδρίας Φώτης Φωτίου, ο πρώην Πρόεδρος
της Βουλής των Αντιπροσώπων και Πρό-
εδρος της ΔΗ.ΠΑ. Μάριος Καρογιάν, Πρε-
σβευτές, Βουλευτές, Εκπρόσωποι
Κομμάτων, Δικαστές και άλλοι υψηλά
ιστάμενοι αξιωματούχοι.
Κατά τη Θεία Λειτουργία, ο Αρχιεπίσκο-
πος Σουέηφ απηύθυνε χαιρετισμό λέγον-
τας ότι «σήμερα προσευχόμαστε όλοι μαζί
για την αγαπημένη μας Κύπρο ώστε να
φτάσουμε στην πολυπόθητη λύση, ενι-
σχύοντας την κουλτούρα του διαλόγου, ερ-
γαζόμενοι σκληρά για τη δικαιοσύνη και
την ειρήνη, έχοντας ένα όραμα για το νησί
μας: να είναι πρότυπο συνύπαρξης στην
πλούσια αρμονία μεταξύ πολυμορφίας και
ενότητας», για να συμπληρώσει λέγοντας:
«Συγκινήθηκα βλέποντας τον κ. Αναστα-
σιάδη και τον κ. Ακιντζί να ανησυχούν και
να συζητούν μέτρα πρόληψης για τον κο-
ρωνοϊό, εκφράζοντας συμπάθεια για όλα
τα θύματα». Στο πλαίσιο του χαιρετισμού
του, ο Αρχιεπίσκοπος Μαρωνιτών ανακοί-
νωσε τη σύσταση στην Αρχιεπισκοπική
Περιφέρεια των Μαρωνιτών της Κύπρου,
της Επιτροπής «Justice and Peace Cyprus»
που είναι μέλος της «Justice and Peace Eu-
rope» και υπάγεται στην Αγία Έδρα. «Η
ευρύτερη περιοχή μας έχει σήμερα ανάγκη
την Κύπρο ως παραδειγματικό εργαστήρι
συνάντησης και διαλόγου μεταξύ πολιτι-
σμών και θρησκειών και μπορούμε να δια-
δραματίσουμε αυτόν τον ρόλο και να
γίνουμε μια διεθνής πλατφόρμα για τον
σκοπό αυτό», συμπλήρωσε.
Χαιρετισμό εκ μέρους του Πάπα Φραγκί-
σκου απηύθυνε με το πέρας της Θείας Λει-
τουργίας ο Αποστολικός Νούντσιο
Λεοπόλντο Γκιρέλλι ο οποίος ανέφερε με-
ταξύ άλλων ότι οι θρησκείες αντί να είναι
λόγος διένεξης θα πρέπει να αποτελούν
θεμέλιο στη διαμόρφωση μιας κουλτούρας
διαλόγου για την προώθηση σεβασμού,
αμοιβαίας κατανόησης, συμφιλίωσης και
ειρήνης. Εξέφρασε δε την ελπίδα η Μαρω-
νιτική Κοινότητα στην Κύπρο να συνεχίσει
να διαδραματίζει έναν συνεπή και αποτε-
λεσματικό ρόλο στη διαμόρφωση του μέλ-
λοντος του νησιού.
Τις ευχές του Αρχιεπισκόπου Κύπρου Χρυ-

σόστομου Β΄ μετέφερε ο Επίσκοπος Με-
σαορίας Γρηγόριος, με την ευχή για υγεία,
ειρήνη, ευημερία και αγωνιστικό φρό-
νημα, όπως είπε, για να κρατηθεί όλη η
παράδοση του τόπου. 
Ο Εκπρόσωπος των Μαρωνιτών στη
Βουλή Γιαννάκης Μούσας κατά τον χαιρε-
τισμό του υπογράμμισε ότι οι Μαρωνίτες
της Κύπρου σε όλους τους σχεδιασμούς
τους, σε όλες τους τις πρωτοβουλίες και σε
όλες τους τις αποφάσεις έθεταν, θέτουν
και θα θέτουν πρώτα και πάνω από όλα το
συμφέρον της πατρίδας τους και μετά
αυτό της κοινότητας τους. Εξέφρασε πα-
ράλληλα τις ευχαριστίες του προς τον
Πρόεδρο της Δημοκρατίας Νίκο Αναστα-
σιάδη για το προσωπικό και αδιάλειπτο εν-
διαφέρον του για τη Μαρωνιτική
Κοινότητα και ανακοίνωσε την απόφαση
του όπως, στο πλαίσιο ειδικής εκδήλωσης
που θα διοργανωθεί από τη Μαρωνιτική
Κοινότητα τον προσεχή Ιούνιο, του απονε-
μηθεί (στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας) το
Χρυσό Κέδρο, δηλαδή το μετάλλιο που
αποτελεί την ανώτατη τιμητική διάκριση
που απονέμεται σε ανθρώπους με τερά-
στια, πολύχρονη και πολύπλευρη προ-
σφορά προς τη Μαρωνιτική Κοινότητα. Ο
Γιαννάκης Μούσας δεν παρέλειψε να ευ-
χαριστήσει τους Υπουργούς της Κυβέρνη-
σης, τη Βουλή των Αντιπροσώπων, τον
Επίτροπο Προεδρίας Φώτη Φωτίου, τα πο-
λιτικά κόμματα του τόπου καθώς και την
Αγία Έδρα, τον Λίβανο και την Ευρωπαϊκή
Ένωση για τη συνεχή στήριξη που παρέ-
χουν στα θέματα των Μαρωνιτών. 

Αναφέρθηκε παράλληλα στην υιοθέτηση
από το Υπουργικό Συμβούλιο του Τριετούς
Σχεδίου Ανάπτυξης της Μαρωνιτικής Κοι-
νότητας καθώς και στην έγκριση από το
Υπουργικό Συμβούλιο του Σχεδίου Εγκα-
τάστασης Νεαρών Ζευγαριών στα Μαρω-
νίτικα χωριά, που αποτελούν δύο
εξαιρετικά σημαντικές αποφάσεις που
συμβάλλουν τα μέγιστα στην προώθηση
των επιδιώξεων της Μαρωνιτικής Κοινό-
τητας. «Παράλληλα, συνεχίζουμε με στα-
θερότητα τους σχεδιασμούς μας για την
υλοποίηση δύο κορυφαίων έργων υποδο-
μής που αφορούν στις νέες και στους νέους
μας.  Αναφέρομαι συγκεκριμένα στο Πο-
λυδύναμο Κέντρο Maronite Sporting Cen-
tre που προωθούμε με τον Κυπριακό
Οργανισμό Αθλητισμού και στο Κέντρο
Συνεργασίας που προωθούμε με την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και το Υπουργείο Παι-
δείας και Πολιτισμού όπου θα φιλοξενείται
το Κατασκηνωτικό και Εκπαιδευτικό Κέν-
τρο Μαρωνιτών. Δύο ζωτικής σημασίας
έργα για τα οποία οι μελέτες και τα σχέδια
έχουν ολοκληρωθεί και έχουν κατατεθεί
στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για
την εξασφάλιση των αναγκαίων αδειών,
κάτι που αναμένω ότι θα γίνει τους επόμε-
νους τρεις με τέσσερεις μήνες», όπως είπε. 
Πέραν τούτων, η Μαρωνιτική Κοινότητα
σύμφωνα πάντα με τον Εκπρόσωπό της
στη Βουλή, «αντιλαμβανόμενη πλήρως τις
ανάγκες και τις απαιτήσεις της νέας επο-
χής έχει καθορίσει ως προτεραιότητα της
τον ψηφιακό προσανατολισμό και μέσα σε
αυτό το πλαίσιο και με στόχο τη δυναμική

της παρουσία στη ψηφιακή εποχή, έχει
μόλις πρόσφατα καταλήξει σε συμφωνία
με το ΤΕΠΑΚ. Επί τούτου, όπως τόνισε ο
Γιαννάκης Μούσας, στις 28 Φεβρουαρίου,
σε ειδική τελετή στο ΤΕΠΑΚ στη Λεμεσό,
οι δύο πλευρές θα υπογράψουν σχετικό
Πρωτόκολλο Συνεργασίας. 
Οι ομιλίες ολοκληρώθηκαν με τον χαιρετι-
σμό του Προέδρου της Δημοκρατίας
Νίκου Αναστασιάδη ο οποίος είπε ότι
«πρώτιστο μέλημα μου παραμένει η επα-
νένωση της πατρίδας μας στη βάση μίας
βιώσιμης, λειτουργικής και κοινά αποδε-
κτής λύσης, η οποία θα απαλλάσσει τον
τόπο μας από το αναχρονιστικό σύστημα
των εγγυήσεων και την παρουσία κατοχι-
κού στρατού». «Συνεχίζουμε να εργαζόμα-
στε με αποφασιστικότητα, εμμένοντας
στην προσπάθεια της δημιουργίας εκείνων
των συνθηκών που θα επιτρέψουν την
έναρξη ενός δημιουργικού διαλόγου»,
συμπλήρωσε. «Λαμβάνοντας υπόψη το
πρώτο θετικό βήμα που προέκυψε μετά
την τριμερή συνάντηση στο Βερολίνο τον
περασμένο Νοέμβριο, ευελπιστώ ότι η
τουρκική πλευρά θα επιδείξει ανάλογη με
τη δική μας αποφασιστικότητα και εποι-
κοδομητική στάση» ανέφερε ο Πρόεδρος.
Επεσήμανε, παράλληλα, ότι η παρουσία
του την ημέρα του εορτασμού του Αγίου
Μάρωνα, για 7η συνεχή χρονιά, ως Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας, «αποδεικνύει τον
υψηλό σεβασμό που τρέφουμε απέναντι
στη διαφορετικότητα και τα ιδιαίτερα χα-
ρακτηριστικά της θρησκευτικής, πολιτιστι-
κής και εθνικής καταγωγής κάθε Κύπριου

πολίτη».
Ο Νίκος Αναστασιάδης αναφέρθηκε σε
σειρά αιτημάτων της Μαρωνιτικής Κοινό-
τητας και Εκκλησίας τα οποία είτε προ-
ωθήθηκαν και ικανοποιήθηκαν είτε
βρίσκονται σε τροχιά υλοποίησης από την
κυβέρνηση. Έργα που όπως είπε ο Πρό-
εδρος, συνδράμουν το εκπαιδευτικό έργο,
τη βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης των
εγκλωβισμένων, τη διαφύλαξη της θρη-
σκείας, της ιδιαίτερης πολιτιστικής κληρο-
νομιάς και κουλτούρας σας, ως επίσης την
προαγωγή των αθλητικών και άλλων πολι-
τιστικών και κοινωνικών δραστηριοτήτων.
Ενδεικτικά ο Πρόεδρος Αναστασιάδης
αναφέρθηκε στο Πολιτιστικό Κέντρο «Το
Σπίτι του Μάρωνα» για το οποίο η κυβέρ-
νηση συνεισέφερε το ποσό των 525 χιλιά-
δων ευρώ, ενώ παράλληλα πέραν της
ετήσιας κρατικής χορηγίας που λαμβάνει
η Αρχιεπισκοπή Μαρωνιτών, το Υπουρ-
γικό Συμβούλιο ενέκρινε όπως η συμφω-
νία για τα φορολογικά θέματα μεταξύ
Κράτους και της Εκκλησίας Κύπρου
εφαρμόζεται και για τις Εκκλησίες των
Μαρωνιτών, Αρμενίων και Λατίνων. Επι-
πρόσθετα, λαμβάνοντας υπόψη την
ανάγκη που έχει η Μαρωνιτική Κοινό-
τητα για δημιουργία του Πολυδύναμου
Κέντρου Maronite Sporting Center,
πέραν της καταβολής του ποσού των 80
χιλιάδων ευρώ για εκπόνηση των σχε-
δίων και των μελετών για τις ανάγκες του
έργου, με απόφαση του ΚΟΑ, θα καλυ-
φθεί το 85% των επιλέξιμων δαπανών
που απαιτούνται για τη δημιουργία του.
Την ίδια ώρα αναφέρθηκε σε σειρά
άλλων μέτρων όπως η διάθεση 195 χιλιά-
δων ευρώ για τη δημιουργία αθλητικών
εγκαταστάσεων στον Κορμακίτη και 230
χιλιάδων ευρώ για έργα κοινής ωφελείας
στις ελεύθερες και κατεχόμενες περιοχές,
για τα έτη 2018-2019. Επίσης, έκανε
λόγο για το Σχέδιο Επιδιόρθωσης Κατοι-
κιών Εγκλωβισμένων και για το Σχέδιο
Επανεγκατάστασης Νεαρών Ζευγαριών.
Ταυτόχρονα, όπως σημείωσε, επιδιώκον-
τας την εξασφάλιση καλύτερων συνθη-
κών διαβίωσης των εγκλωβισμένων
Μαρωνιτών, το Υπουργικό Συμβούλιο
αποφάσισε την τοποθέτηση στα Μαρω-
νίτικα χωριά, νοσηλεύτριας, έτσι ώστε οι
ηλικιωμένοι που διαμένουν εκεί να έχουν
άμεση φροντίδα.
«Θα ήθελα να αναφερθώ στην υψίστης
σημασίας αναστήλωση αρχαίων Μαρω-
νιτικών Εκκλησιών, ως επίσης στην επι-
διόρθωση και συντήρηση άλλων
ιστορικών μνημείων της Κοινότητας στις
κατεχόμενες περιοχές, που έχουμε πετύ-
χει μέσα από τη δικοινοτική Επιτροπή
για την Πολιτιστική κληρονομιά σε συ-
νεργασία με τη θρησκευτική ηγεσία των
Μαρωνιτών», συμπλήρωσε ο Πρόεδρος
Αναστασιάδης και κατέληξε λέγοντας
ότι, χάριν στη συνεργασία αυτή, αναστη-
λώθηκαν Εκκλησίες όπως του Αγίου Γε-
ωργίου στον Κορμακίτη, του Τιμίου
Σταυρού στην Καρπάσια, της Αγίας
Άννας στη Μεσαιωνική Αμμόχωστο, της
Αγίας Μαρίνας στην Αγία Μαρίνα και
του Αρχαγγέλου Μιχαήλ στον Ασώματο.

Στην παρουσία του Προέδρου της Δημοκρατίας

4Σύσσωμος ο πολιτικός, θρησκευτι-
κός και κοινωνικός κόσμος στον Κα-
θεδρικό Ναό Παναγίας των Χαρίτων
για να τιμήσει τον Ιδρυτή της Εκκλη-

σίας των Μαρωνιτών

4Ο Αρχιεπίσκοπος Σουέηφ ανακοί-
νωσε τη σύσταση της επιτροπής «Ju-

stice and Peace Cyprus» που υπάγεται
στην Αγία Έδρα και θα συμβάλει στη

συνεργασία και τον διάλογο
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Απόφαση σταθμός για τη Μαρωνιτική Κοινότητα

Τριετές Σχέδιο Ανάπτυξης     
με σφραγίδα Υπουργικού Συμβουλίου
Ως ιστορική θα μπορούσε να χαρακτη-
ριστεί για τη Μαρωνιτική Κοινότητα
και την πορεία της, η απόφαση του
Υπουργικού Συμβουλίου για υιοθέτηση
του Τριετούς Σχεδίου Ανάπτυξης της
Κοινότητας, όπως αυτό είχε υποβληθεί
τον περασμένο Απρίλιο στον Υπουργό
Εσωτερικών από τον Εκπρόσωπο των
Μαρωνιτών Γιαννάκη Μούσα. 
Το Υπουργικό Συμβούλιο σε συνεδρία
του ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2019,
υπό τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας
Νίκο Αναστασιάδη υιοθέτησε το
πρώτο Τριετές Σχέδιο Ανάπτυξης και
ενέκρινε την ίδια ώρα, στη βάση του
σχεδίου, την χορηγία που αφορά στο
έτος 2019. «Με αυτή την ιστορική
απόφαση το Υπουργικό Συμβούλιο
σφραγίζει την απαρχή μιας νέας επο-
χής για τους Μαρωνίτες της Κύπρου»,
ανέφερε εμφανώς ικανοποιημένος ο
Εκπρόσωπος της Μαρωνιτικής Κοινό-
τητας στη Βουλή.
Αξίζει να σημειωθεί ότι η προσπάθεια
αυτή του Εκπροσώπου ξεκίνησε δύο
χρόνια πριν, με στόχο την θέσπιση
μιας συγκροτημένης χρηματοδότησης
των αναπτυξιακών σχεδιασμών της
Κοινότητας, είτε αυτοί αφορούν έργα
στα Μαρωνίτικα χωριά είτε στις υπό
το κράτος ελεγχόμενες περιοχές. Οι
συζητήσεις με τον Υπουργό Εσωτερι-
κών (τέως) Κωνσταντίνο Πετρίδη ήταν
εντατικές μέχρι και τον περασμένο
χρόνο, όταν υποβλήθηκε επίσημα από
τον Εκπρόσωπο η πρόταση για το
Τριετές Σχέδιο Ανάπτυξης, πρόταση η
οποία ετοιμάστηκε και υπογράφτηκε
από τον ίδιο τον Εκπρόσωπο και τους
τέσσερις Κοινοτάρχες των Μαρωνίτι-
κων χωριών. 
Αξιοσημείωτο το γεγονός ότι κατά την
υποβολή της πρότασης στον Υπουργό
Εσωτερικών στις 16 Απριλίου 2019, ο
Εκπρόσωπος δήλωνε απόλυτα αισιό-
δοξος για την έκβαση της μεγαλό-
πνοης αυτής προσπάθειας αφού, όπως
είχε τονίσει, το Τριετές Σχέδιο Ανά-
πτυξης χαρακτήριζε η σύνεση, ο ρεα-
λισμός, ενώ λάμβανε υπόψη και τις
δημοσιονομικές συνθήκες στις οποίες
βρίσκεται το κράτος. Όπως είχε ανα-
φέρει τότε ο Εκπρόσωπος, είχε προ-
ηγηθεί σοβαρή προεργασία και
καταλυτικό ρόλο στην ετοιμασία της
πρότασης διαδραμάτισε το ενωμένο
μέτωπο στην κοινότητα. Κατά τον τε-
λευταίο χρόνο, η πρόταση μελετήθηκε,
αξιολογήθηκε και έτυχε επεξεργασίας
ενδοτμηματικά στο Υπουργείο Εσωτε-
ρικών, για να φτάσουμε σήμερα στην
ιστορική απόφαση.   

Οι σοβαρές, μεθοδικές και εντατικές
ενέργειες Γιαννάκη Μούσα είχαν εν
τέλει αίσιο τέλος και οι προσπάθειες
έχουν καρποφορήσει. Αυτό που για δε-

καετίες φάνταζε ακατόρθωτο είναι
πλέον γεγονός με σφραγίδα Υπουργι-
κού Συμβουλίου. Η Μαρωνιτική Κοι-
νότητα θα μπορεί πλέον να σχεδιάζει

και να υλοποιεί η ίδια πάνω σε τριετή
βάση τον αναπτυξιακό της σχεδιασμό,
έχοντας εξασφαλισμένη χρηματοδό-
τηση στο πλαίσιο ενός θεσμοθετημέ-

νου και συγκροτημένου χρηματοδοτι-
κού μηχανισμού υπό το Υπουργείο
Εσωτερικών. Το γεγονός αυτό, όπως
σημείωσε και ο Γιαννάκης Μούσας,
εγγυάται πλέον στη Μαρωνιτική Κοι-
νότητα συνεχή πρόοδο και ανάπτυξη
σε συνθήκες σταθερότητας, σιγουριάς
και αξιοπρέπειας. 
Το πρώτο Τριετές Σχέδιο Ανάπτυξης
το οποίο υιοθετήθηκε από το Υπουρ-
γικό Συμβούλιο προβλέπει αναπτυξια-
κές δαπάνες ύψους €750.000 για έργα
υποδομής και αφορά στα έτη 2019-
2021. Η διαδικασία αυτή θα ακολου-
θείται κάθε τρία χρόνια, με τη
Μαρωνιτική Κοινότητα να υποβάλλει
την πρόταση της η οποία θα αξιολογεί-
ται από το Υπουργείο Εσωτερικών και
θα υποβάλλεται προς έγκριση στο
Υπουργικό Συμβούλιο.  
Με σχετική του ανάρτηση, ο Εκπρό-
σωπος των Μαρωνιτών Γιαννάκης
Μούσας, έσπευσε να ευχαριστήσει
όλους όσους συνέβαλαν στην ιστορική
αυτή εξέλιξη για τη Μαρωνιτική Κοι-
νότητα της Κύπρου. «Θέλω ολόψυχα
να ευχαριστήσω τον πρώην Υπουργό
Εσωτερικών Κωνσταντίνο Πετρίδη ο
οποίος είχε την τόλμη να αφουγκρα-
στεί τις σκέψεις και τις προτάσεις του
Εκπροσώπου των Μαρωνιτών», ανέ-
φερε. «Μαζί με τον Κωνσταντίνο Πε-
τρίδη τροχοδρομήσαμε αυτή την
ιστορική προσπάθεια και με βήματα
σταθερά φθάσαμε σε αίσιο τέρμα αλ-
λάζοντας οριστικά τις τύχες και την
προοπτική της Μαρωνιτικής Κοινότη-
τας», συμπλήρωσε ο Εκπρόσωπος. 
Ο Γιαννάκης Μούσας δεν μπορούσε να
μην κάνει ξεχωριστή μνεία στον Πρό-
εδρο της Δημοκρατίας. «Πάνω όμως
απ’ όλα θέλω να εκφράσω την ευγνω-
μοσύνη μου προς τον Πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας Νίκο Αναστασιάδη ο οποίος
για άλλη μια φορά αποδεικνύει το γνή-
σιο και ειλικρινές ενδιαφέρον του για
την πορεία και το μέλλον της μαρτυρι-
κής μας Κοινότητας. Χωρίς αυτόν και
χωρίς τη στήριξη του θα ήταν εντελώς
αδύνατη η έγκριση μιας τόσο σημαντι-
κής για μας απόφασης», σημείωσε.  
Ο Εκπρόσωπος έκανε λόγο για την πλέον
σημαντική απόφαση για τη Μαρωνιτική
Κοινότητα από της ίδρυσης της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας το 1960. «Επειδή, πολύ
απλά, αυτή η απόφαση συνιστά μια ιστο-
ρική μεταρρύθμιση που εγγυάται και δια-
σφαλίζει ένα καλύτερο μέλλον για την
Κοινότητα», ανέφερε χαρακτηριστικά.
«Με σταθερή πρόοδο και ανάπτυξη πάνω
σε μια νέα, σοβαρή, θεσμοθετημένη και
συγκροτημένη βάση», κατέληξε. 

4Οι σοβαρές, μεθοδι-
κές και εντατικές
ενέργειες Γιαννάκη
Μούσα είχαν αίσια
κατάληξη και αυτό
που για δεκαετίες
φάνταζε ακατόρθωτο
είναι πλέον γεγονός
για την Κοινότητα

4Το σχέδιο προνοεί
αναπτυξιακές δαπά-
νες ύψους €750.000
για έργα υποδομής
στα Μαρωνίτικα
χωριά και τις υπό το
κράτος ελεγχόμενες
περιοχές, για τα έτη
2019-2021

4Ευχαριστίες Εκπρο-
σώπου προς τον Πρό-
εδρο της Δημοκρατίας
Νίκο Αναστασιάδη,
τον πρώην Υπουργό
Εσωτερικών Κων-
σταντίνο Πετρίδη και
τους Κοινοτάρχες των
Μαρωνίτικων χωριών
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Σε μια γιορτινή ατμόσφαιρα και στην πα-
ρουσία πλήθους κόσμου πραγματοποι-
ήθηκε την Τετάρτη 27 Νοεμβρίου 2019,
ειδική εκδήλωση για τη Μαρωνιτική Κοι-
νότητα που διοργάνωσε το Γραφείο Εκ-
προσώπου Μαρωνιτών στο Δημοτικό
Μέγαρο Λεμεσού. Στο επίκεντρο της εκ-
δήλωσης η απόδοση τιμών, με απόφαση
του Εκπροσώπου Μαρωνιτών Γιαννάκη
Μούσα, στους Φράνσις Ιωσήφ και Του-
φίκ Γιάζμπεκ για την μακρόχρονη και πο-
λύτιμη προσφορά τους στη Μαρωνιτική
Κοινότητα και την πόλη της Λεμεσού.
Κατά την ίδια μέρα που ήταν αφιερω-
μένη στην Κοινότητα των Μαρωνιτών
και στο πλαίσιο της εκδήλωσης προβάλ-
λονταν φωτογραφίες των Μαρωνίτικων
χωριών σε ειδική έκθεση που στήθηκε
στο ισόγειο του Δημοτικού Μεγάρου. 
Το παρόν τους στην εκδήλωση έδωσαν
μεταξύ άλλων ο Δήμαρχος Λεμεσού
Νίκος Νικολαΐδης και ο Αντιδήμαρχος
Νίκος Σύκας, ο Πρόεδρος του ΚΟΑ Αν-
δρέας Μιχαηλίδης, ο Βουλευτής Λεμεσού
Ευθύμιος Δίπλαρος, ο Δήμαρχος Γερμα-
σόγειας Κυριάκος Ξυδιάς και άλλοι αξιω-
ματούχοι της Λεμεσού και της
Μαρωνιτικής Κοινότητας. Τον συντονι-
σμό της εκδήλωσης ανέλαβε η κ. Μαρίνα
Χριστοφή.
Στον χαιρετισμό του ο Γιαννάκης Μού-
σας ευχαρίστησε τον Δήμαρχο Λεμεσού
για τη φιλοξενία στους χώρους του Δημο-
τικού Μεγάρου μιας σημαντικής για τη
Μαρωνιτική Κοινότητα εκδήλωσης, ενώ
έκανε λόγο για μια νέα αρχή στις σχέσεις
του Δήμου Λεμεσού με τη Μαρωνιτική
Κοινότητα της Κύπρου. Μιλώντας για
τους τιμώμενους, ο κ. Μούσας αναφέρ-
θηκε αρχικά στον κ. Γιάζμπεκ τονίζοντας
ότι η προσφορά του στους αγώνες της Λι-
βανικής Κοινότητας της Κύπρου ήταν κα-
θοριστική, ειδικότερα στους δύσκολους
καιρούς του εμφυλίου πολέμου στον Λί-

βανο με τα μεταναστευτικά κύματα που
έφθαναν στη Λεμεσό αναζητώντας κατα-
φύγιο. Αναφερόμενος στον Φράνσις
Ιωσήφ τόνισε ότι η Μαρωνιτική Κοινό-
τητα τιμά τον αδιάκοπο αγώνα του μέχρι
σήμερα για τους Μαρωνίτες και για την
πόλη της Λεμεσού. «Τη συνεχή παρουσία
του και συνεισφορά του σε όλους τους το-
μείς, κοινωνικό, αθλητικό, θρησκευτικό,
φιλανθρωπικό αλλά και στη νεολαία»,
όπως είπε μεταξύ άλλων ο Εκπρόσωπος. 
Ο Δήμαρχος Λεμεσού κατά τον χαιρετι-
σμό του αναφέρθηκε στην ιστορία των
Μαρωνιτών και ευχήθηκε όπως όλοι επι-
στρέψουν το συντομότερο στα χωριά
τους, ενώ παράλληλα τόνισε ότι η Λεμε-

σός θα είναι δίπλα στους Μαρωνίτες
μέχρι την ευλογημένη ώρα της επιστρο-
φής. Τόνισε ότι το Δημοτικό Μέγαρο
είναι πάντοτε ανοικτό για εκδηλώσεις της
Μαρωνιτικής Κοινότητας και αναφέρ-
θηκε στη σπουδαιότητα του έργου και
της προσφοράς των Φράνσις Ιωσήφ και
Τουφίκ Γιάζμπεκ όλα αυτά τα χρόνια,
ενώ δεν παρέλειψε να συγχαρεί τον Εκ-
πρόσωπο των Μαρωνιτών για την πρω-
τοβουλία. Ειδική αναφορά έγινε από τον
Δήμαρχο στις σεβαστές αδελφές της Σχο-
λής Αγίας Μαρίας (τρεις εξ’ αυτών ήταν
παρούσες στην εκδήλωση) τις οποίες ευ-
χαρίστησε εκ μέρους όλης της Λεμεσού
για τη μόρφωση και την αγάπη που προ-

σφέρουν όλα αυτά τα χρόνια σε χιλιάδες
παιδιά της Λεμεσού. 
Στη συνέχεια έγινε ειδικό αφιέρωμα στη
ζωή και το έργο των δύο τιμωμένων με
προβολή εικόνων από τη μέχρι σήμερα
πορεία τους και τους απονεμήθηκαν οι τι-
μητικοί δίσκοι. Για τον κύριο Γιάζμπεκ μί-
λησε στη συνέχεια ο Τζόζεφ Μπεγιάνι που
έκανε λόγο για έναν άνθρωπο που ήταν
εκεί για να στηρίξει τους Λιβάνιους που
κατέφθαναν στη Λεμεσό στη διάρκεια
του πολέμου, ενώ μέσω του τουριστικού
του γραφείου, όπως είπε, έφερε χιλιάδες
ανθρώπους στο νησί για να γνωρίσουν τις
ομορφιές της Κύπρου. Ένας εξ’ αυτών,
όπως είπε ο κ. Μπεγιάνι ήταν και ο ίδιος. 

Για τον κύριο Ιωσήφ μίλησε ο Πρόεδρος
του ΚΟΑ Ανδρέας Μιχαηλίδης με τον
οποίο τον συνδέει μακρόχρονη φιλία. Ο κ.
Μιχαηλίδης είπε ότι «για τον Φράνσις
μπορείς να ξεκινήσεις να μιλάς αλλά δεν
μπορείς να τελειώσεις». Έκανε λόγο για
την κοινή τους παρουσία στον Κέντρο Νε-
ότητος Μαρωνιτών Λεμεσού και την ιστο-
ρική άνοδο στην Β΄ Κατηγορία, ενώ δεν
δίστασε να αναφέρει ότι ξεκινώντας την
προπονητική του πορεία από εκεί, σή-
μερα, χάρη στους Φράνσις Ιωσήφ και
Γιαννάκη Βιολάρη, έφτασε στην κορυφή
του τομέα του αθλητισμού της Κύπρου.
Μεταξύ άλλων, ο Πρόεδρος του ΚΟΑ
αναφέρθηκε και στον Εκπρόσωπο των
Μαρωνιτών και τον συνεχάρη για τις ση-
μαντικές πρωτοβουλίες που έχει λάβει και
που βρίσκονται σε εξέλιξη σε συνεργα-
σία με τον ΚΟΑ. Διά στόματος Ανδρέα
Μιχαηλίδη, στη διάρκεια τηε εκδήλωσης
ανακοινώθηκε επίσημα η δημιουργία
του Maronite Sporting Center στην
Πάνω Δευτερά, έργο που όπως είπε έχει
αναλάβει ο ΚΟΑ να παραδώσει στη Μα-
ρωνιτική Κοινότητα, ενώ παράλληλα τό-
νισε ότι βρίσκονται σε προχωρημένο
στάδιο οι διαδικασίες για το γήπεδο
στον Κορμακίτη. 
Η εκδήλωση ολοκληρώθηκε με αντιφω-
νήσεις από τους τιμώμενους. Ο Τουφίκ
Γιάζμπεκ ευχαρίστησε τον Εκπρόσωπο
Γιαννάκη Μούσα και τόνισε ότι θα βρί-
σκεται πάντα εκεί να συνεισφέρει όποτε
του ζητηθεί από τη Μαρωνιτική Κοινό-
τητα. Ο κ. Φράνσις, τέλος, ευχαρίστησε
όλους για την παρουσία τους με ειδική
αναφορά στον Εκπρόσωπο των Μαρω-
νιτών, τον «αδερφό» του Ανδρέα Μι-
χαηλίδη και τον Δήμαρχο Λεμεσού, ενώ
δεν παρέλειψε να μιλήσει για την οικο-
γένειά του, την οποία είχε πάντα δίπλα
του στη μακρά αυτή πορεία του στα κοι-
νωνικά δρώμενα. 

Για την προσφορά τους στην Κοινότητα και την πόλη της Λεμεσού

Τιμήθηκαν Φράνσις και Γιάζμπεκ από τον
Εκπρόσωπο των Μαρωνιτών

Απονομή τιμητικής διάκρισης στον Τουφίκ Γιάζμπεκ. Απονομή τιμητικής διάκρισης στον Φράνσις Ιωσήφ.

Ο Εκπρόσωπος των Μαρωνιτών προσφωνεί την τιμη-
τική εκδήλωση στο Δημοτικό Μέγαρο Λεμεσού.
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Εξαιρετικό από κάθε άποψη το μιούζικαλ «Η ωραία και το τέρας»

Μάγεψαν οι νέοι 
της Ενορίας Αγίου Σιάρπελ
Μια σπουδαία μουσικοθεα-
τρική παράσταση είχαν την
ευκαιρία να απολαύσουν όσοι
βρέθηκαν στο θεατρικό χώρο
της ενοριακής εκκλησίας του
Αγίου Σιάρπελ στη Λεμεσό, το
βράδυ της 15ης Φεβρουαρίου.
Την παράσταση προετοίμασε
και παρουσίασε στους ειδικά
διαμορφωμένους και ανα-
βαθμισμένους θεατρικούς
χώρους της ενορίας η Νεο-
λαία της Ενορίας Αγίου Σιάρ-
πελ Λεμεσού. Είκοσι νέες και
νέοι της Κοινότητας υπό τη
διεύθυνση του μαέστρου Τζό-
ζεφ Καρταπάνη απέδωσαν με
τον καλύτερο τρόπο το πασί-
γνωστο μιούζικαλ «Η ωραία
και το τέρας», αφήνοντας
όλους τους παρευρισκόμε-
νους άφωνους με το ταλέντο
και τον επαγγελματισμό τους. 
Το βέβαιο, πάντως, όπως ανέ-
φερε και ο Εκπρόσωπος Γιαν-
νάκης Μούσας κατά την
ομιλία του, είναι πως υπό την
καθοδήγηση του Εφημέριου
της ενορίας Πατήρ Ιμπραχήμ
Κίτα αλλά και της Αδελφής
Αντωνίας Πιριπίτση από τη
Σχολή Αγίας Μαρίας, οι νέες
και οι νέοι της Μαρωνιτικής
Κοινότητας δημιουργούν κάτι
ξεχωριστό και πολύ ελπιδο-
φόρο εκεί στην συμπρω-
τεύουσα.
Την εκδήλωση των νέων στη
Λεμεσό τίμησαν με την πα-
ρουσία τους ο Εκπρόσωπος
των Μαρωνιτών στη Βουλή
των Αντιπροσώπων Γιαννά-
κης Μούσας, ο Αρχιεπίσκο-
πος Μαρωνιτών Κύπρου
Ιωσήφ Σουέηφ, η Επίτιμη

Πρόξενος της Ιταλίας στη Λε-
μεσό, η Ηγουμένη της Σχολής
Αγίας Μαρίας, άλλοι επίσημοι
και πλήθος κόσμου.
Σε μια άλλη εξέλιξη, ο Εκπρό-
σωπος των Μαρωνιτών είχε

συνάντηση στις 3 Ιανουαρίου
2020 με την ομάδα πρωτο-
βουλίας της νεολαίας της Ενο-
ρίας Αγίου Σιάρπελ Λεμεσού.
Την τριμελή αντιπροσωπεία,
η οποία αποτελούνταν από

τους Τζόζεφ Καρταπάνη, Βα-
λάντω Πέτρου και Μαριάννα
Χατζηγεωργίου, συνόδευαν ο
Εφημέριος της Ενορίας Αγίου
Σιάρπελ πατήρ Ιμπραχήμ
Κίτα και η Αδελφή Αντωνία
Πιριπίτση από τη Σχολή Αγίας
Μαρίας. 
Στο πλαίσιο της συνάντησης,
ο Γιαννάκης Μούσας ενημε-
ρώθηκε για τις προσπάθειες
των νέων στη Λεμεσό και
όπως δήλωσε, διαπίστωσε με
ικανοποίηση την ύπαρξη
οράματος και στόχων. «Ανά-
μεσα στις πρωτοβουλίες τους
είναι η δημιουργία της χορω-
δίας της Ενορίας Αγίου Σιάρ-
πελ και η διοργάνωση
τακτικών συναντήσεων για
τους νέους με πολιτιστικό,
θρησκευτικό και καλλιτε-
χνικό περιεχόμενο», σημεί-
ωσε σε σχετική ανάρτηση του
ο Εκπρόσωπος. «Από την
πλευρά μου δήλωσα προς την
αντιπροσωπεία την ανεπιφύ-
λακτη στήριξη μου στις πρω-
τοβουλίες των νέων μας στη
Λεμεσό και εξέφρασα τα συγ-
χαρητήρια μου για τις έως
σήμερα δράσεις τους, με επι-
στέγασμα το πρόσφατο Χρι-
στουγεννιάτικο Κονσέρτο»,
πρόσθεσε, αναφερόμενος
στην υψηλού επιπέδου εκδή-
λωση που είχε διοργανωθεί
μέσα στις γιορτές. 
«Με μεγάλη ικανοποίηση δια-
πίστωσα επίσης την αρμονική
συνεργασία και τον υποστηρι-
κτικό προς τους νέους μας
ρόλο της εκκλησίας και των
Φραγκισκανών Αδελφών»,
κατέληξε ο Εκπρόσωπος.

Διά στόματος του Προέδρου του Μιχαλάκη Χατζηιωσήφ

Ο Κέδρος δίπλα στον Εκπρόσωπο και το έργο του
Στον Κοτσιάτη και το προσωρινό οί-
κημα του Κέδρου βρέθηκε ο Εκπρό-
σωπος των Μαρωνιτών Γιαννάκης
Μούσας στις 28 Νοεμβρίου 2019, κα-
τόπιν πρόσκλησης του Διοικητικού
Συμβουλίου του σωματείου. Σε μια
εγκάρδια και εποικοδομητική συνάν-
τηση που κράτησε δύο σχεδόν ώρες,
συζητήθηκε ένα μεγάλο πλέγμα θε-
μάτων με τον Εκπρόσωπο να ενημε-
ρώνεται για την παρούσα κατάσταση
και τους σχεδιασμούς του σωματείου. 
Μέλη του Δ.Σ. προέβησαν μάλιστα σε
συγκεκριμένες προτάσεις προς τον
Εκπρόσωπο όσον αφορά τα αθλητικά
σωματεία της Μαρωνιτικής Κοινότη-
τας και την ανάγκη για συντονισμό
ανάμεσα τους, καθώς και για την

ανάγκη για δημιουργία παγκοινοτι-
κών δομών που να επιτρέπουν την
ανάδειξη ταλέντων με ποδοσφαιρική
προοπτική.
«Από την πλευρά μου εξέφρασα την
πλήρη στήριξη μου στους στόχους και
στους σχεδιασμούς του σωματείου
και δήλωσα την ετοιμότητα μου να
βοηθήσω με όποιο τρόπο μπορώ στην
προώθηση και υλοποίηση τους», ανέ-
φερε σε ανάρτηση του ο Εκπρόσω-
πος. Με βάση τα γραφόμενα του κ.
Μούσα, συμφωνήθηκε μαζί με τον
Πρόεδρο Μιχαλάκη Χατζηιωσήφ και
το Διοικητικό Συμβούλιο όπως συνε-
χιστούν οι επαφές και διερευνηθούν
περαιτέρω τρόποι συνεργασίας και
κοινής δράσης. 

«Θέλω να ευχαριστήσω θερμά τον
Πρόεδρο Μιχαλάκη Χατζηιωσήφ και
τα μέλη του Διοικητικού Συμβουλίου
του Κέδρου Αγίας Μαρίνας για τη
θερμή φιλοξενία. Τους ευχαριστώ
επίσης για τη ξεκάθαρη θέση του Δι-
οικητικού Συμβουλίου όπως εκφρά-
στηκε από τον Πρόεδρο Μιχάλη
Χατζηιωσήφ ότι το ιστορικό σωμα-
τείο στέκεται δίπλα στον Εκπρόσωπο
και είναι έτοιμο να προσφέρει κάθε
στήριξη στο δύσκολο έργο που αυτός
επιτελεί», τόνισε ο Γιαννάκης Μού-
σας καταλήγοντας λέγοντας: «Πάνω
απ’ όλα είναι η σωτηρία και επιβίωση
της Κοινότητας ανέφερε ο Πρόεδρος,
θέση με την οποία όχι μόνο συμφώ-
νησα αλλά και υπερθεμάτισα». 

Συνέχιση της συνεργασίας με το Πανεπιστήμιο Κύπρου

Ως εξαιρετικής σημασίας μπορεί να  χα-
ρακτηριστεί η συνάντηση που έγινε στις
2 Δεκεμβρίου 2019 στο Πανεπιστήμιο
Κύπρου, ανάμεσα στη Σχολή Τέρρα
Σάντα και τον Πρύτανη Τάσο Χριστο-
φίδη. Στην παρουσία του Επιτρόπου Προ-
εδρίας Φώτη Φωτίου και του Συντονιστή
για Θέματα Θρησκευτικών Ομάδων στο
Υπουργείο Παιδείας Κυπριανού Λούη, συ-
ζητήθηκε διεξοδικά το θέμα της στρατη-
γικής συνεργασίας ανάμεσα σε Τέρρα
Σάντα και Πανεπιστήμιο Κύπρου. 
Εκ μέρους της Σχολής Τέρρα Σάντα παρέ-
στησαν τα μέλη του Διοικητικού Συμβου-
λίου Γιαννάκης Μούσας, Εκπρόσωπος
των Μαρωνιτών και Αντωνέλλα Μαντο-
βάνη, Εκπρόσωπος των Λατίνων, όπως
επίσης και ο Γενικός Διευθυντής της Σχο-
λής Fr. Zacheusz Dulniok. 
Στη διάρκεια της συνάντησης, επιβεβαι-
ώθηκε η βούληση και των δύο πλευρών
για συνέχιση της συνεργασίας και συμ-
φωνήθηκε όπως αυτή τεθεί πάνω σε πιο
ουσιαστική και πιο αποτελεσματική
βάση. Παράλληλα, για σκοπούς καλύτε-

ρου συντονισμού, αποφασίστηκε ο ορι-
σμός Μικτής Επιτροπής για την προετοι-
μασία και συγγραφή νέου μνημονίου
συναντίληψης που θα υπογραφτεί από τις
δύο πλευρές. 
Σε σχετική του ανάρτηση ο Εκπρόσωπος
των Μαρωνιτών χαιρέτισε τα αποτελέ-
σματα της συνάντησης και ειδικότερα την
απόλυτα θετική στάση του νέου Πρύτανη
Τάσου Χριστοφίδη όσον αφορά το θέμα.
«Ευχαριστώ και πάλι τον Επίτροπο Προ-
εδρίας και το Υπουργείο Παιδείας για το
ενδιαφέρον και την στήριξη, η οποία ομο-
λογουμένως λειτούργησε ως καταλυτικός
παράγοντας στη διάρκεια της σύσκε-
ψης», συμπλήρωσε. 
Ο Γιαννάκης Μούσας σημείωσε ότι η συ-
νέχιση και ενδυνάμωση της συνεργασίας
της Σχολής με το Πανεπιστήμιο Κύπρου
ανοίγει νέους ορίζοντες για την Τέρρα
Σάντα. «Με γνώμονα την ποιοτική εκπαί-
δευση των παιδιών συνεχίζουμε την σο-
βαρή και μεθοδική δουλειά. Η ανοδική
πορεία θα έχει συνέχεια. Η ιστορία της
Σχολής αυτό επιτάσσει», κατέληξε.

Στην Πάφο για δεύτερη συνεχόμενη χρονιά βρέθηκε ο
Εκπρόσωπος των Μαρωνιτών Γιαννάκης Μούσας για
την καθιερωμένη κοπή βασιλόπιτας με τους Μαρωνί-
τες και τις Μαρωνίτισσες της πόλης. Η εκδήλωση
πραγματοποιήθηκε στην Ταβέρνα Michios στη Χλώ-
ρακα, που ανήκει στην Εμμανουέλα Ζωνιά και τον σύ-
ζυγο της το βράδυ της Παρασκευής, 7 Φεβρουαρίου
2020 και σε αυτήν παρέστησαν σαράντα περίπου Μα-
ρωνίτες της Πάφου. 
Καλωσόρισμα προς τον Εκπρόσωπο απηύθυνε εκ μέ-
ρους των «Παφιτών» η Εμμανουέλα Ζωνιά, τονίζοντας
ότι ο Γιαννάκης Μούσας έμπρακτα δείχνει ότι είναι
δίπλα στους Μαρωνίτες της Πάφου. Με τη σειρά του ο
Εκπρόσωπος των Μαρωνιτών ευχαρίστησε την ειδική
επιτροπή που διοργάνωσε την εκδήλωση με ειδική ανα-
φορά μεταξύ άλλων στους Εμμανουέλα Ζωνιά, Στεφα-
νία Καφετζιή και Μάριο Παρπούρ. Ανέφερε ότι τόσο ο
ίδιος όσο και το γραφείο του είναι πάντα στη διάθεση
των Μαρωνιτών της Πάφου και αυτό είναι κάτι που δια-
φάνηκε ιδιαίτερα κατά το τελευταίο έτος, όπως είπε.
Η επιτροπή της Πάφου με τη σειρά της ζήτησε από τον
Εκπρόσωπο των Μαρωνιτών όπως διοργανωθεί κατά το
επόμενο διάστημα, εκδρομή στα Μαρωνίτικα χωριά για
τους Παφίτες, οι οποίοι ένεκα απόστασης δεν έχουν
συχνά την ευκαιρία να επισκέπτονται τα χωριά τους. Ο
Γιαννάκης Μούσας απάντησε άμεσα ότι η δραστηριό-
τητα «έχει ήδη μπει στο πρόγραμμα». 
Το φαγητό, το ποτό και η διασκέδαση με το μουσικό
σχήμα της ταβέρνας κράτησαν μέχρι τα μεσάνυχτα.  

Κοπή βασιλόπιτας από τον Εκπρόσωπο

Νέοι ορίζοντες για την Τέρρα Σάντα

Η Πάφος δηλώνει
παρούσα
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Δώδεκα συνολικά Μαρωνίτες καλλιτέχνες με εκατό
και πλέον έργα τέχνης συμμετείχαν σε ένα υψηλοτά-
του επιπέδου εικαστικό διήμερο που διοργάνωσε το
Γραφείο Εκπροσώπου Μαρωνιτών στην Αίθουσα
«Καστελιώτισσα», το διήμερο 8-9 Φεβρουαρίου 2020.
Η 1η Εικαστική Συνάντηση Μαρωνιτών πραγματοποι-
ήθηκε στο πλαίσιο των εορτασμών για τον Άγιο Μά-
ρωνα, Προστάτη της Μαρωνιτικής Κοινότητας και
ήταν μια πρωτοβουλία του ιδίου του Εκπροσώπου των
Μαρωνιτών, ούτως ώστε να δοθεί η ευκαιρία σε σπου-
δαίους Μαρωνίτες καλλιτέχνες να αναδείξουν τη δου-
λειά και το ταλέντο τους, για πρώτη φορά σε
παγκοινοτικό επίπεδο. 
Η έκθεση άνοιξε τις πύλες της το πρωινό του Σαββά-
του 8 Φεβρουαρίου, με τα επίσημα εγκαίνια να πραγ-
ματοποιούνται το απόγευμα της ίδιας ημέρας. Τα
εγκαίνια τέλεσε ο Σεβασμιότατος Αρχιεπίσκοπος Μα-
ρωνιτών Κύπρου Ιωσήφ Σουέηφ, ενώ κατά το σύν-
τομο τελετουργικό που ακολούθησε, ο Αρχιεπίσκοπος
Σουέηφ ανέφερε ότι είναι σημαντικό στη διάρκεια των
εορτασμών της Εκκλησίας να γίνονται και τέτοιες
δραστηριότητες που εμπλουτίζουν το πρόγραμμα και
που είναι πολύ σημαντικές για την κοινότητα. Στην τε-
λετή εγκαινίων παρέστησαν μεταξύ άλλων ο Αρχιεπί-
σκοπος Σουέηφ, ο Εκπρόσωπος των Μαρωνιτών
Γιαννάκης Μούσας, ο Βουλευτής Κερύνειας Μάριος
Μαυρίδης, το Μέλος του Ανωτάτου Δικαστηρίου Αν-
τώνης Λιάτσος και ο Πρόεδρος του Δικαστηρίου Ερ-
γατικών Διαφορών Ιωσήφ Χατζητζιοβάννης. 
Σε σύντομο καλωσόρισμα προέβη αρχικά η κυρία
Ελένη Αντωνίου, Αντιπρόσωπος της Μαρωνιτικής
Κοινότητας στην Παράλληλη Βουλή για τον Πολιτι-
σμό. Η κυρία Αντωνίου τόνισε ότι «η εκδήλωση αυτή
στόχο έχει, μεταξύ άλλων, να προωθήσει την ιδέα και
το γεγονός ότι η Μαρωνιτική Κοινότητα αποτελεί ανα-
πόσπαστο κομμάτι της ιστορίας αυτού του τόπου και
διαθέτει στις τάξεις της ικανά και ταλαντούχα άτομα
που συμβάλλουν τα μέγιστα στην ευρύτερη προσπά-
θεια για διατήρηση και προβολή της πολιτιστικής ταυ-
τότητας και κληρονομιάς της Κύπρου». Παράλληλα
είπε ότι η τέχνη είναι αναπόσπαστο κομμάτι του πο-
λιτισμού και η Μαρωνιτική Κοινότητα αναπόσπαστο

κομμάτι της πολιτιστικής κληρονομιάς τούτου του
τόπου. Επομένως, για μια Κοινότητα που επενδύει
στους ανθρώπους της, το εικαστικό διήμερο αυτό ήταν
μια επιβεβλημένη δραστηριότητα, όπως ανέφερε. 
Ο Εκπρόσωπος των Μαρωνιτών Γιαννάκης Μούσας
τόνισε κατά την ομιλία του ότι η διοργάνωση μιας τέ-
τοιας δραστηριότητας δεν μπορούσε παρά να τοποθε-
τηθεί ημερολογιακά την περίοδο που τιμάται ο Άγιος
Μάρωνας και γεωγραφικά στην καρδιά της Κοινότη-
τας, την Πύλη Πάφου. Είπε επίσης ότι για την επιτυχία
της εργάστηκαν πολλά άτομα και απένειμε τα εύσημα
σε όλους όσους συνέβαλαν, ενώ όπως ανέφερε, αρκε-
τός κόσμος εργαζόταν στον χώρο μέχρι τις πρώτες
πρωινές ώρες ούτως ώστε να έρθει το επιθυμητό απο-
τέλεσμα. Ο κ. Μούσας δεν παρέλειψε να συγχαρεί
τους καλλιτέχνες για τη δουλειά τους, ενώ ευχαρί-
στησε θερμά τις Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου Παιδείας για την παραχώρηση της αίθουσας και
για την ευρύτερη στήριξη της εκδήλωσης, τις CYTA
και AstroBank που είναι οι στρατηγικοί συνεργάτες

της Μαρωνιτικής Κοινότητας, καθώς επίσης και τον
Αρχιεπίσκοπο Μαρωνιτών Ιωσήφ Σουέηφ για την
αποδοχή της πρόσκλησης του να τελέσει τα εγκαίνια. 
Η προσέλευση στην εικαστική συνάντηση κορυφώ-
θηκε τη δεύτερη μέρα, μέρα κατά την οποία έλαβε
χώρα η πανηγυρική Θεία Λειτουργία για τον Άγιο
Μάρωνα στον Καθεδρικό Ναό Παναγίας των Χαρί-
των και πλήθος κόσμου έσπευδε να επισκεφτεί την
«Καστελιώτισσα» και να θαυμάσει τα έργα τέχνης
των Μαρωνιτών καλλιτεχνών.
Σημειώνεται ότι η έκθεση περιλάμβανε έργα από
τους τομείς της ζωγραφικής, της κεραμικής, της
γλυπτικής, της χαρακτικής, της υφαντικής, των ψη-
φιδωτών και της φωτογραφίας. Στην εικαστική συ-
νάντηση συμμετείχαν οι καλλιτέχνες Ελένη
Αντωνίου, Μαρία-Χριστίνα Ζωνιά, Αντώνης Στεφά-
νου, Αντώνης Μούσας, Ηλίας Ζωνιάς, Τζίνα Σάρ-
ρου, Γιώργος Καζάζης, Ηλιάνα Ηλία, Μαρτίνα
Μαρίνος Σαντόροβα, Βαρβάρα Χριστοφή, Σουζάνα
Πετρή και Φωτεινή Ιωάννου. 

1η Εικαστική Συνάντηση Μαρωνιτών

Εκατό και πλέον έργα τέχνης
έκλεψαν τις εντυπώσεις

Μια σπουδαία από κάθε άποψη πολι-
τιστική εκδήλωση διοργάνωσαν από
κοινού στις 2 Δεκεμβρίου 2019, το
Γραφείο Εκπροσώπου Μαρωνιτών και
το Γαλλικό Ινστιτούτο Κύπρου. Η εκ-
δήλωση που έλαβε χώρα στο Γαλλικό
Ινστιτούτο Κύπρου στον Στρόβολο και
τελούσε υπό την αιγίδα της Εξοχότα-
της Πρέσβειρας της Γαλλίας, αφο-
ρούσε στην παρουσίαση του εξαίρετου
βιβλίου της Μαρίας Σκορδή με τίτλο
«Οι Μαρωνίτες της Κύπρου - Ιστορία
και Εικονογραφία (16ος – 19ος αι-
ώνας)». Μέσα από την εκδήλωση,
αποκαλύφθηκαν με επιστημονικά τεκ-
μηριωμένο τρόπο πτυχές της ιστορίας
των Μαρωνιτών της Κύπρου ενώ ταυ-
τόχρονα αναδείχθηκε η στενή και δια-
χρονική σχέση ανάμεσα στους
Μαρωνίτες της Κύπρου και την Γαλ-
λία. Η αίθουσα διαλέξεων γέμισε
ασφυκτικά από εκατό και πλέον μέλη
της Μαρωνιτικής κυρίως Κοινότητας,
ενώ μεταξύ άλλων παρέστησαν ο Εκ-
πρόσωπος των Μαρωνιτών Γιαννάκης
Μούσας, η Πρέσβειρα της Γαλλίας
Ιζαμπέλ Ντουμόντ, η Πρέσβειρα του
Λιβάνου Κλωντ Ελ Χαζάλ, ο Βουλευ-
τής Κερύνειας Μάριος Μαυρίδης και ο
π. Τζόζεφ Τάρτακ εκ μέρους του Αρ-
χιεπισκόπου Μαρωνιτών.
Τον συντονισμό της εκδήλωσης ανέ-
λαβε ο Διευθυντής του Γαλλικού Ινστι-
τούτου Εμμανουέλ Μουριέζ. Στον
χαιρετισμό της η Πρέσβειρα της Γαλ-
λίας τόνισε ότι η διατριβή της Μαρίας
Σκορδή είναι ένα σπουδαίο έργο για
τους Μαρωνίτες της Κύπρου και δεν
είναι τυχαίο το γεγονός ότι απέσπασε

τα εύσημα από την εξαμελή επιτροπή
του «Ecole Pratique des Hautes Etu-
des» του Παρισιού, όπως είπε. Απευ-
θυνόμενη στην κ. Σκορδή ανέφερε:
«Λαμβάνοντας υπόψη ότι έχει μόλις
τρεις μήνες που έχω αφιχθεί στην
Κύπρο μου είναι εξαιρετικά πολύτιμο
να μπορώ, χάρη στη διατριβή σας να
εξερευνήσω αυτό το κομμάτι της Κυ-
πριακής πραγματικότητας». Η Πρέ-
σβειρα μίλησε για τους Μαρωνίτες για
τους οποίους, όπως είπε, έχει μελετή-
σει και γνωρίζει ότι αφίχθηκαν στην
Κύπρο από τον 12ο αιώνα και φροντί-
ζουν μέχρι σήμερα να διατηρούν ευλα-

βικά τις ιδιαιτερότητες τους. «Η
γνώση όμως που μας μεταδίδεται από
τα μνημεία εκείνης της εποχής είναι
χαρακτηριστική της ιστορίας μιας κοι-
νότητας ανάμεσα σε Ανατολή και
Δύση της οποίας η επιρροή στην πολι-
τιστική κληρονομιά της Κύπρου απο-
τελεί πραγματικότητα και είναι
σημαντική», κατέληξε η κ. Ντουμόντ. 
Ο Εκπρόσωπος των Μαρωνιτών Γιαν-
νάκης Μούσας στον χαιρετισμό του
εξήρε το έργο της κ. Σκορδή, τονίζον-
τας ότι από την πρώτη στιγμή που
έλαβε την πρόταση της για έκδοση και
παρουσίαση της διδακτορικής της δια-

τριβής, η ανταπόκριση υπήρξε άμεση.
«Οι κόποι και οι προσπάθειες της της
απέφεραν στην ίδια την ακαδημαϊκή
καταξίωση αφού αποφοίτησε με διδα-
κτορικό τίτλο από το φημισμένο πανε-
πιστήμιο της Σορβόννης, στο Παρίσι»,
ανέφερε ο Γιαννάκης Μούσας. Σημεί-
ωσε επίσης ότι το εγχειρίδιο αυτό θα
αποτελεί μια σοβαρή πηγή εκμάθησης
και διάδοσης της ιστορίας και του πο-
λιτισμού των Κυπρίων Μαρωνιτών.
Αναφέρθηκε επί τούτου στο πρό-
γραμμα Πολιτιστικής Προβολής των
Θρησκευτικών Ομάδων το οποίο δημι-
ούργησε η Μαρωνιτική Κοινότητα σε
συνεργασία με τις Πολιτιστικές Υπη-
ρεσίες του Υπουργείου Παιδείας, πρό-
γραμμα μέσω του οποίου, όπως είπε,
«φθάσαμε στην αποψινή βραδιά όπου
όλοι μας με περηφάνια κρατούμε στα

χέρια μας την σημαντική αυτή ιστο-
ρική και πολιτιστική έκδοση». Ο Εκ-
πρόσωπος ανέφερε ότι μέσα από το
πρόγραμμα αυτό, η Μαρωνιτική Κοι-
νότητα έχει κατά το τελευταίο έτος
διοργανώσει τέσσερις πολιτιστικές εκ-
δηλώσεις, έχοντας εκδώσει τρία πολι-
τιστικού χαρακτήρα βιβλία. 
Ο κ. Μούσας καλωσόρισε με την ευ-
καιρία την Πρέσβειρα της Γαλλίας
στην Κύπρο με θερμές ευχές για καλή
θητεία, ενώ δεν παρέλειψε να ευχαρι-
στήσει τον προκάτοχό της Ρενέ Τρο-
κάζ ο οποίος, όπως ανέφερε, κατά την
τριετή παρουσία του στην Κύπρο
υπήρξε ένας στενός φίλος και υποστη-
ρικτής  των δικαίων της Μαρωνιτικής
Κοινότητας. Εξέφρασε δε τη βεβαι-
ότητα ότι η σχέση αυτή θα συνεχιστεί
και θα ενδυναμωθεί και με την Πρέ-
σβειρα Ντουμόντ με την οποία προ-
γραμματίζεται επίσκεψη στα
Μαρωνίτικα χωριά μέσα στο 2020. 
Με τη σειρά του ο π. Τζόζεφ Τάρτακ
μετέφερε τους χαιρετισμούς του Αρ-
χιεπισκόπου Μαρωνιτών Ιωσήφ
Σουέηφ συγχαίροντας την κ. Σκορδή
για τη διατριβή της. Ακολούθησε μια
πολύ εμπεριστατωμένη παρουσίαση
του βιβλίου από τη συγγραφέα Μαρία
Σκορδή καθώς και μια άκρως ενδιαφέ-
ρουσα συζήτηση επί του θέματος.
Σημειώνεται ότι το βιβλίο της Μαρίας
Σκορδή διατίθεται τόσο σε ελληνική
όσο και σε αγγλική έκδοση και οι εν-
διαφερόμενοι να το αποκτήσουν, μπο-
ρούν να επικοινωνούν με το Γραφείο
Εκπροσώπου Μαρωνιτών στο τηλέ-
φωνο 22677067. 

Παρουσίαση του βιβλίου της Μαρίας Σκορδή στο Γαλλικό Ινστιτούτο

Η ιστορία των Μαρωνιτών της Κύπρου
μέσα από την εικονογραφία



Έντονη ανησυχία επικρατεί, από τον
περασμένο Δεκέμβριο, σε ολόκληρο τον
κόσμο εξαιτίας της φονικής κινέζικης
επιδημίας που φέρει το όνομα κορω-
νοϊός. Χώρες σε ολόκληρο τον κόσμο
λαμβάνουν προληπτικά μέτρα για πε-
ριορισμό της ασθένειας, ενώ διάφορες
πόλεις της Κίνας βρίσκονται σε καραν-
τίνα με τις τοπικές αρχές να λαμβάνουν
δρακόντεια μέτρα για καταπολέμηση
του φονικού ιού. Παράλληλα, τόσο οι
διεθνείς αρμόδιοι οργανισμοί, όπως ο
Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας, όσο
και τα αρμόδια όργανα της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης παρακολουθούν στενά την
εξέλιξη της κατάστασης, εκδίδοντας
ανάλογες προειδοποιήσεις και προστα-
τευτικά μέτρα για τους πολίτες.
Η επιδημία ιογενούς πνευμονίας την
οποία έχει προκαλέσει ο κορωνοϊός
στοίχισε τη ζωή χιλίων και πλέον ατό-
μων, με την πλειοψηφία των θανάτων
να καταγράφεται στην Κίνα, ενώ τα
επιβεβαιωμένα κρούσματα ξεπερνούν
τα 66.500 σε πάνω από είκοσι τρεις
χώρες του πλανήτη. Εξ’ αιτίας του κο-
ρωνοϊού, πέντε συνολικά πόλεις της
Κίνας έχουν τεθεί σε καραντίνα αφού
θεωρούνται ως η «πηγή του κακού». Οι
κάτοικοι από περιοχές που βρίσκονται
εκατοντάδες μίλια από τη Γουχάν, την
πόλη που θεωρείται το κέντρο της
εστίας, κάνουν λόγο για μια κατάσταση
αδράνειας, εν μέσω ασφυκτικών μέ-
τρων καραντίνας, αβεβαιότητας και
αυξημένης ανησυχίας σχετικά με την
πραγματική έκταση του ιού, ενώ δηλώ-
νουν επιφυλακτικοί για το αν οι αρχές
κάνουν όσα πρέπει για να τον περιορί-
σουν. Οι δρόμοι της πόλης είναι πραγ-
ματικά έρημοι και η Γουχάν μοιάζει πια

με πόλη-φάντασμα. Η κυκλοφορία
στους δρόμους επιτρέπεται, αλλά λίγοι
βγαίνουν από τα διαμερίσματά τους και
μόνο στις περιπτώσεις που συντρέχει
σοβαρός λόγος. 
Τα εργοστάσια έχουν παραμείνει κλει-
στά και οι εργαζόμενοι δεν μπορούν να
εγκαταλείψουν τις πόλεις και τα χωριά
τους για να επιστρέψουν στην εργασία
τους. Το ίδιο συμβαίνει και με τα σχο-
λεία τα οποία παραμένουν κλειστά από
τον Ιανουάριο όταν είχαν κλείσει για
τις διακοπές της Κινέζικης Πρωτοχρο-
νιάς. Εν ολίγοις, μια περιοχή διπλάσια
του μεγέθους της Πορτογαλίας, με πε-
ρίπου 60 εκατομμύρια κατοίκους είναι

πλέον «σφραγισμένη». 
Την ίδια ώρα, πολλές χώρες ανά το
παγκόσμιο λαμβάνουν προληπτικά
μέτρα προκειμένου να περιορίσουν την
εξάπλωση του κορωνοϊού στη χώρα
τους. Μεταξύ αυτών, αρκετές χώρες
έχουν διακόψει τις αεροπορικές πτή-
σεις από και προς την Κίνα, όπως επί-
σης και κάθε είδους εμπορική
συνεργασία. Παράλληλα, με ειδικές δι-
ευθετήσεις, απομάκρυναν όσους από
τους πολίτες τους διέμεναν ή είχαν τα-
ξιδέψει στην Κίνα. Επιπλέον, πολλές
χώρες ανάμεσα τους και η Κύπρος
έχουν λάβει προληπτικά μέτρα στα αε-
ροδρόμια, μέτρα που αφορούν τους τα-

ξιδιώτες από και προς τη Κίνα. 
Επί του συγκεκριμένου, για τα αερο-
δρόμια της Κύπρου έχει ετοιμαστεί
ερωτηματολόγιο που αφορά τόσο τα
επιδημιολογικά στοιχεία του ταξιδιώτη,
τις περιοχές τις οποίες έχει επισκεφθεί
και τα κλινικά σημεία. Εάν δηλαδή
υπάρχουν κλινικά σημεία και κάποιες
οδηγίες μεταξύ των οποίων είναι και η
αυτοπαρακολούθηση για 14 μέρες για
άτομα που είναι ελεύθερα συμπτωμά-
των. Ακολούθως, οι ταξιδιώτες περνούν
από μια διαδικασία «screening» και σε
περίπτωση που εμφανίσουν οποιοδή-
ποτε από τα συγκεκριμένα συμπτώ-
ματα, τότε θα πρέπει να αποτείνονται

σε συγκεκριμένα σημεία.
Σε περίπτωση που ένα άτομο έχει τα
κλινικά συμπτώματα του κορωνοϊού,
τότε αυτό εξετάζεται από το ιατρικό
προσωπικό του αεροδρομίου και λοι-
μωξιολόγους και μεταφέρεται σε ειδικά
διαμορφωμένο δωμάτιο στο Γενικό Νο-
σοκομείο Λευκωσίας για εξειδικευμένες
εξετάσεις σχετικά με τον κορωνοϊό.
Ενώ ο φόβος για τον κορωνοϊό σε ολό-
κληρο τον κόσμο δεσπόζει και ολοένα
μεγαλώνει, ο Παγκόσμιος Οργανισμός
Υγείας εμφανίζεται καθησυχαστικός
ενημερώνοντας ότι τα κρούσματα του
νέου κορωνοϊού δεν αυξάνονται με
δραματικούς ρυθμούς εκτός της Κίνας.
Όπως εξήγησε ο Επικεφαλής του Παγ-
κόσμιου Οργανισμού Υγείας για το
πρόγραμμα Έκτακτων Αναγκών Μάικ
Ράιαν, η ραγδαία αύξηση των κρου-
σμάτων αντικατοπτρίζει την αλλαγή
στην προσέγγιση να καταγράφονται
ασθενείς στην επαρχία Χουμπέι, η μό-
λυνση των οποίων επιβεβαιώνεται με
ακτινογραφία θώρακα και όχι μονάχα
εκείνων που επιβεβαιώθηκαν μέσω αι-
ματολογικών εξετάσεων. 
Από την πλευρά τους οι Υπουργοί
Υγείας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι
οποίοι συνεδρίασαν εκτάκτως στις 13
Φεβρουαρίου 2020, υπογράμμισαν
την ανάγκη για καλύτερο συντονισμό
μπροστά στον νέο κορωνοϊό και την
ανάγκη προφύλαξης έναντι της ανε-
πάρκειας στις προμήθειες εξοπλισμού
προστασίας. Στο τελικό κείμενο συμ-
περασμάτων, όπου καταγράφονται γε-
νικές δεσμεύσεις, επισημαίνεται ιδίως
η ανάγκη να «τεθούν σε εφαρμογή
συγκεκριμένα σχέδια και πόροι προ-
κειμένου να παρασχεθεί η ενδεδειγ-
μένη φροντίδα στα ύποπτα ή
επιβεβαιωμένα κρούσματα του κορω-
νοϊού, όπως και όλα τα επιπλέον μέτρα
που θα επιτρέψουν να καταγραφούν οι
επαφές τους». 
Η Επίτροπος Υγείας της Ευρώπης
Στέλλα Κυριακίδου, με τη σειρά της,
εμφανίστηκε καθησυχαστική κατά τη
διάρκεια συνέντευξης τύπου, επισημαί-
νοντας ότι «δεν υπάρχει έως σήμερα
έλλειψη σε φάρμακα», την ώρα που
διάφορες χώρες εκφράζουν την ανησυ-
χία τους για ένα τέτοιο ενδεχόμενο
στην περίπτωση που η επιδημία εξα-
πλωθεί. Τονίζοντας ότι «σχεδόν το 50%
των εξοπλισμών προστασίας (γάντια,
μάσκες, στολές) κατασκευάζεται στην
Κίνα, η κ. Κυριακίδου δήλωσε ότι το
επίπεδο των αποθεμάτων στην Ε.Ε.
αυτή τη στιγμή αξιολογείται. Η Επι-
τροπή είναι «έτοιμη να ξεκινήσει μια
διαδικασία για μαζικές αγορές» όπως
ανέφερε η Επίτροπος. 

Χιλιάδες τα κρούσματα και εκατοντάδες οι νεκροί
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4Καθησυχαστικοί ΠΟΥ
και Επίτροπος Υγείας
της Ευρώπης Στέλλα

Κυριακίδου

4Κινητοποίηση
και στα αεροδρόμια

Λάρνακας και Πάφου
για τον κορωνοϊό

Υπό την απειλή του κορωνοϊού
4Αυξημένα μέτρα πρό-

ληψης λαμβάνουν οι
χώρες και οι διεθνείς

οργανισμοί προβαίνουν
σε συνεχείς συστάσεις
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Η στήλη «Πρόσωπα» φιλοξενεί στο
παρόν τεύχος τον Πρόεδρο της Ένωσης
Μαρωνιτών Ανθούπολης Τζόζεφ Τερζή ο
οποίος μιλά ανοιχτά για πολλά και ενδια-
φέροντα θέματα. Αρκετά τα ζητήματα που
κλήθηκε το παρόν Διοικητικό Συμβούλιο
να αντιμετωπίσει με την ανάληψη των κα-
θηκόντων του, κυρίως οικονομικής φύ-
σεως, αλλά όπως αναφέρει το σωματείο
κατάφερε να ανταπεξέλθει. Μιλά για τον
στόχο δημιουργίας ακαδημίας στο σωμα-
τείο με Μαρωνιτόπαιδα που θα αποτελέ-
σουν την αυριανή ποδοσφαιρική ομάδα
του ΕΜΑ, ενώ για το άμεσο μέλλον, κάνει
λόγο για μεγάλη θεατρική παράσταση που
προγραμματίζεται για τον ερχόμενο Μάιο
και που έχει ως θέμα τα Μαρωνίτικα
χωριά πριν τον πόλεμο. Αναφέρεται στα
προβλήματα συμμετοχής των νέων στις
δράσεις του ΕΜΑ, τονίζοντας ότι αυτά
έχουν ξεπεραστεί και πλέον οι νέοι και οι
νέες προσέρχονται συστηματικά στο σω-
ματείο. Σημειώνει επίσης ότι υπάρχει
στενή συνεργασία με τον Εκπρόσωπο των
Μαρωνιτών με τον οποίο έχουν τεθεί συγ-
κεκριμένοι κοινοί στόχοι, ενώ συνεργασία
όπως λέει υπάρχει και με την Εκκλησία
και με τα άλλα σωματεία και τις οργανώ-
σεις της κοινότητας. Τέλος, ο κ. Τερζής δη-
λώνει ότι το ΕΜΑ είναι και πρέπει να είναι
υποστηρικτής της ιδέας της επιστροφής
στα Μαρωνίτικα χωριά, αφού όπως λέει,
αν και δεν είναι προσφυγικό σωματείο,
δημιουργήθηκε από ανθρώπους που έζη-
σαν την προσφυγιά στο πετσί τους. 

Αναλάβατε πρόσφατα ως Πρόεδρος
του ΕΜΑ. Ποια τα συναισθήματα και
ποιο το μέγεθος της ευθύνης του να
ηγείστε αυτού του σωματείου;
Καταλαβαίνετε απόλυτα ότι η ανάληψη
της ηγεσίας του σωματείου από εμένα
αποτελεί τιμή και την ίδια ώρα με γεμίζει
με αισθήματα ευθύνης. Εδώ και πάρα
πολλά χρόνια αγωνίζομαι και προσπαθώ
όπως και άλλοι, είτε από νευραλγικά
πόστα είτε όχι, να κρατιέται το σωματείο
και να δραστηριοποιείται όσο το δυνατό
περισσότερο. Νιώθω πολύ χαρούμενος
που ο κόσμος του σωματείου με έχει εμπι-
στευτεί στη θέση του Προέδρου και θέλω
όσο τίποτε άλλο να τους δικαιώσω και να
βγω ασπροπρόσωπος. Γνωρίζω ότι το μέ-
γεθος της ευθύνης είναι πολύ μεγάλο, το
βιώνω ήδη, αλλά παραμένω βέβαιος ότι με
σωστή δουλειά από όλους, οι στόχοι μας
θα επιτευχθούν.  

Από πόσα μέλη απαρτίζεται το Διοι-
κητικό Συμβούλιο;
Το Διοικητικό Συμβούλιο απαρτίζεται από
δεκατρία άτομα. Θέλαμε να δημιουργή-
σουμε ένα συμβούλιο που να εκφράζει όλα
τα χωριά μας. Και έτσι έγινε. Έχουμε
άτομα από τον Κορμακίτη, την Αγία Μα-
ρίνα, τον Ασώματο και την Καρπάσια.

Με την ανάληψη των καθηκόντων,
ποια ήταν τα σημαντικότερα ζητή-
ματα που κληθήκατε να αντιμετω-
πίσετε; 
Όταν είχαμε αναλάβει, τα οικονομικά του
σωματείου μπορώ να πω ότι ήταν σε απο-
δεχτή κατάσταση, με κάποια όμως μικρο-
προβλήματα που και με τη βοήθεια του
Εκπροσώπου μας Γιαννάκη Μούσα κατα-
φέραμε να αντιμετωπίσουμε. Όπως γνω-
ρίζετε είχαμε παύσει προηγουμένως το
ποδοσφαιρικό τμήμα, παρά το γεγονός ότι
είναι το σημαντικότερο κομμάτι για κάθε
αθλητικό σωματείο. Αυτό έγινε για οικο-
νομικούς λόγους αφού ήταν δύσκολο να
ανταπεξέλθουμε σε αυτές τις συνθήκες.
Εντούτοις, έπρεπε ως νέο συμβούλιο να
τρέξουμε και να φέρουμε έσοδα στο σω-
ματείο ούτως ώστε να μπορούμε να διορ-
γανώνουμε δραστηριότητες και για να
μπορεί το σωματείο να τρέχει τις υποχρε-
ώσεις του. Στο πλαίσιο αυτής της προσπά-
θειας, το σωματείο ανακαινίστηκε και
είναι πιο προσιτό και πιο σωστά διαμορ-
φωμένο για τον κόσμο που το επισκέπτε-
ται. Στόχος μας το σωματείο να παραμένει
πάντα ανοιχτό για όλο τον κόσμο της Μα-
ρωνιτικής Κοινότητας και για τα τέσσερα
χωριά μας.

Υπάρχει πλάνο για επαναλειτουργία
του ποδοσφαιρικού τμήματος του
σωματείου;
Η αλήθεια είναι ότι εκφράσαμε την
άποψη μας ως Διοικητικό Συμβούλιο για
επαναλειτουργία του ποδοσφαιρικού
τμήματος, όμως όχι με μεγάλους ηλι-
κιακά ποδοσφαιριστές αλλά με μικρά
παιδιά. Αυτά τα παιδιά θα προέρχονται
κυρίως από άτομα και οικογένειες που
είναι κοντά στο ΕΜΑ και έχουν παρουσία
στο σωματείο. Στόχος μας επομένως επί

του παρόντος είναι να βρούμε οικογέ-
νειες που προέρχονται και από τα τέσ-
σερα Μαρωνίτικα χωριά και να
προχωρήσουμε να χτίσουμε μια μικρή
ομάδα, κάτι σαν ακαδημία αν θέλετε, για
να μπορούμε στο μέλλον να έχουμε μια
ομάδα καθαρά Μαρωνίτικη που να μας
κάνει να νιώθουμε και να περηφανευό-
μαστε που είμαστε Μαρωνίτες. Στόχος εν
ολίγοις, να γίνει μια ακαδημία τώρα που
θα βγάλει τους αυριανούς ποδοσφαιρι-
στές μας, για να λειτουργεί ομαλά και το
ποδοσφαιρικό τμήμα του σωματείου. 

Ποιες δραστηριότητες προγραμμα-
τίζονται για το άμεσο μέλλον;
Έχει μπει κάτω ένα μεγάλο έργο που σκο-
πεύουμε να χτίσουμε σε διάστημα μερι-
κών μηνών που δεν είναι άλλο από μια
θεατρική παράσταση. Το σενάριο είναι
γραμμένο ήδη, απλώς θα πρέπει να γίνουν
κάποιες αλλαγές, για να γίνει πιο προσιτό

στα μέλη της κοινότητας μας. Το έργο θα
αφορά συγκεκριμένη ιστορία που διαδρα-
ματιζόταν στα χωριά μας πριν τον πόλεμο
του 1974. Στόχος είναι να μάθει και να
γνωρίζει ο κόσμος τι συνέβαινε στην τότε
εποχή και να σκεφτεί τι γίνεται σήμερα,
ούτως ώστε να υπάρξει μια σύνδεση της
παλαιάς εποχής στα χωριά μας με τη ση-
μερινή εποχή μακριά από αυτά. Να σημει-
ώσω εδώ ότι ήδη για τους σκοπούς της
θεατρικής παράστασης έχουν ξεκινήσει
πρόβες εδώ στο σωματείο με τη συμμε-
τοχή μεγάλου αριθμού παιδιών και εφή-
βων, κάτι που μας γεμίζει με αισιοδοξία
για το μέλλον. Η παράσταση που ετοιμά-
ζουμε αναμένεται να «παιχτεί» τον ερχό-
μενο Μάιο, αν όλα πάνε καλά και πέρα
από θέατρο θα περιλαμβάνει χορούς και
ποιήματα από μικρά παιδιά ηλικίας 4-5
χρονών. Επίσης, να πω ότι την πρώτη Πα-
ρασκευή κάθε μήνα διοργανώνεται στο
σωματείο μας τόμπολα με μεγάλα χρημα-

τικά έπαθλα και είναι ευπρόσδεκτος
όποιος επιθυμεί να έρθει και να περάσει
μια όμορφη βραδιά. 

Οι νέοι Μαρωνίτες της Ανθούπολης
είναι κοντά στο σωματείο; Η απου-
σία ποδοσφαιρικού τμήματος επη-
ρεάζει την προσέλευση τους και τη
συμμετοχή τους στις δράσεις του
ΕΜΑ;
Αν πάμε πίσω στα προηγούμενα δέκα χρό-
νια που είχαμε και ποδοσφαιρικό τμήμα,
σε σχέση με τώρα, δεν μπορώ να πω ότι
στο κομμάτι αυτό υστερούμε σήμερα. Από
τη στιγμή που αναλάβαμε ένα έργο με το
διοικητικό συμβούλιο, είμαστε υπόχρεοι
να φέρνουμε με κάθε τρόπο τους νέους
κοντά στο σωματείο. Ήδη, εδώ και έναν
χρόνο, συστηματικά, αρκετοί νέοι ηλικίας
20-35 χρονών έρχονται στο σωματείο.
Πρέπει να μάθουν όλοι ότι εδώ είναι
χώρος δικός τους, όπου μπορούν να έρ-

θουν, να ψυχαγωγηθούν, να παίξουν, να
δουν ποδόσφαιρο, να διασκεδάσουν, να
φάνε, να πιούνε. Και ο κόσμος που είχε
απομακρυνθεί λόγω του κλεισίματος του
ποδοσφαιρικού τμήματος, με την προσω-
πική επαφή, άρχισε σιγά σιγά να επιστρέ-
φει στο σωματείο. Θέλω να μου
επιτρέψετε να κάνω εδώ και μια ιδιαίτερη
μνεία στον προηγούμενο Πρόεδρο, τον
Γιώργο Πεκρή, ο οποίος εργάστηκε πολύ
σκληρά στη διάρκεια της θητείας του και
κατάφερε με τη βοήθεια όλων μας να οδη-
γήσει το ΕΜΑ σε τεράστιες επιτυχίες. Βέ-
βαια στην πορεία αστάθμητοι
παράγοντες, κυρίως οικονομικοί, μας
ανάγκασαν να κλείσουμε το ποδοσφαι-
ρικό τμήμα. Ο Γιώργος είναι πάντα δίπλα
μας και δίπλα μου, σε ότι χρειαστούμε να
μας βοηθήσει. 

Τον περασμένο Δεκέμβριο ο Εκπρό-
σωπος των Μαρωνιτών επισκέφτηκε
το σωματείο κατόπιν δικής σας πρό-
σκλησης. Τέθηκαν κάποιοι κοινοί
στόχοι;
Τέθηκαν στόχοι ναι. Όπως σας έχω ανα-
φέρει και πριν, ο Γιαννάκης Μούσας είναι
πάντα κοντά μας. Οι στόχοι που τέθηκαν
είναι να δυναμώσουμε τη νεολαία του σω-
ματείου, αφού και ο ίδιος έχει ως βασικό
πυλώνα της εκπροσώπησης του τη νεο-
λαία, ενώ μας τόνισε ότι σε ότι χρει-
αστούμε βρίσκεται πάντα δίπλα μας. Να
υπενθυμίσω ότι ο ίδιος στήριξε οικονομικά
ουκ ολίγες φορές το ΕΜΑ, πριν καν εκλε-
γεί στη θέση του Εκπροσώπου των Μαρω-
νιτών. Στο πλαίσιο του Σχεδίου για
στήριξη των πολιτιστικών δραστηριοτή-
των της Κοινότητας, του ζητήσαμε όπως
μας παρασχεθεί οικονομική βοήθεια και
συμφωνήσαμε όπως του αποστείλουμε
συγκεκριμένη πρόταση για μελέτη. Γε-
νικά, θα βαδίζουμε μπροστά έχοντας τον
Εκπρόσωπο στο πλευρό μας.

Η Εκκλησία βρίσκεται κοντά σας; 
Ο Εφημέριος της ενορίας μας είναι πάντα
δίπλα μας. Ο Πάτερ Ιωσήφ Σκέντερ
εννοώ. Πάντοτε όταν έχει μνημόσυνα,
φροντίζει μετά να στέλνει τις οικογένειες
στο σωματείο μας για καφέ, ούτως ώστε
να βλέπει ο κόσμος το σωματείο και να
μαθαίνει για τις δράσεις μας. Και εμείς με
τη σειρά μας τον στηρίζουμε τον Εφημέ-
ριο μας, του το έχω τονίσει αρκετές φορές
πως ότι χρειάζεται η ενορία μας εμείς ως
ΕΜΑ είμαστε εδώ για να βοηθήσουμε. 

Με άλλα σωματεία και οργανώσεις
της κοινότητας υπάρχει συνεργασία;
Ναι εννοείται. Ειδικά με τον Κέδρο Αγίας
Μαρίνας και τον Κορμακίτη υπάρχει επι-
κοινωνία. Όπως και με την Καθολική Νε-
ολαία Μαρωνιτών Κύπρου και με άλλους.
Το σωματείο μας είναι ανεξάρτητο, δεν
πολιτικοποιείται και πρέπει να είμαστε
σωστοί με όλους.  

Σε περίπτωση οριστικής επιστροφής
στα Μαρωνίτικα χωριά, το ΕΜΑ
είναι έτοιμο να στηρίξει μια τέτοια
κίνηση;
Πανέτοιμο. Κανένας μας δεν μπορεί να
θεωρεί την παρούσα κατάσταση ως μό-
νιμη και στόχος μας πρέπει να είναι η επι-
στροφή στα χωριά μας και τη γη των
πατέρων μας. Εμείς ως η οργανωμένη κοι-
νότητα πρέπει πρώτοι να στέλνουμε το
μήνυμα στον κόσμο ότι τόπος μας είναι ο
Κορμακίτης, ο Ασώματος, η Αγία Μαρίνα,
η Καρπάσια. Και πιστέψετε με. Έχουμε
στο ΕΜΑ ένα Διοικητικό Συμβούλιο που
απαρτίζεται από άτομα από όλα τα χωριά.
Επομένως αυτό είναι κάτι που όλοι μας
ανεξαιρέτως επιδιώκουμε και επιθυμούμε.
Το ΕΜΑ δεν είναι προσφυγικό σωματείο,
αλλά δημιουργήθηκε από ανθρώπους που
προσφυγοποιήθηκαν. Και εκπροσωπούμε
ένα μεγάλο μέρος της Κοινότητας που δια-
μένει μόνιμα στην Ανθούπολη.  

Ένα τελικό μήνυμα προς τους ανα-
γνώστες της εφημερίδας μας.
Θέλω μόνο να στείλω το μήνυμα ότι το
ΕΜΑ Ανθούπολης είναι ένα σωματείο
ιστορικό, δυνατό παρά τις όποιες δυσκο-
λίες και κυρίως ανοιχτό για τον κάθε Μα-
ρωνίτη νέο και την κάθε Μαρωνίτισσα
νέα. Το σωματείο μας είναι ανοιχτό για
όλο τον κόσμο να κοπιάσει και να περά-
σει όμορφα και ευχάριστα τον χρόνο του.
Μέσα από εκδηλώσεις και δραστηριότη-
τες που ακολουθούν, το σωματείο μας θα
ενδυναμωθεί ακόμα περισσότερο, αφού
βρίσκεται στα καλύτερα δυνατά χέρια.
Με ανθρώπους που βλέπουν μπροστά
και που έχουν όρεξη για δουλειά, με
στόχο το καλό της Κοινότητας μας και
του κόσμου της. 

ΤΖΟΖΕΦ ΤΕΡΖΗΣ

«Εμείς, ως η οργανωμένη κοινό-
τητα, πρέπει πρώτοι να στέλνουμε
το μήνυμα στον κόσμο ότι ο τόπος
μας είναι τα χωριά μας»

4«Με τον Εκπρόσωπο των Μαρωνιτών,
σε πρόσφατη επίσκεψη του, τέθηκε
ως πρώτιστος στόχος η ενδυνάμωση

της νεολαίας του σωματείου, αφού και ο ίδιος
έχει ως βασικό πυλώνα της εκπροσώπησης

του τη νεολαία, ενώ μας τόνισε ότι σε ότι
χρειαστούμε βρίσκεται πάντα δίπλα μας»

4«Έχουμε ξεκινήσει
προετοιμασίες για ένα
μεγάλο έργο, μια θεα-

τρική παράσταση για τα
παλιά χρόνια στα χωριά
μας, που θα ανέβει τον

ερχόμενο Μάιο»
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Κατάμεστη η Αίθουσα Εκδηλώσεων
του Προεδρικού Μεγάρου το βράδυ
της 18ης Φεβρουαρίου 2020, σε μια
ιστορική εκδήλωση για την προσπά-
θεια διάσωσης και αναβίωσης της Κυ-
πριακής Μαρωνιτικής Αραβικής
Γλώσσας, άλλως Sanna. Με την ευκαι-
ρία της Παγκόσμιας Ημέρας Μητρι-
κής Γλώσσας, το Γραφείο Επιτρόπου
Προεδρίας, το Υπουργείο Παιδείας,
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας
και το Γραφείο Εκπροσώπου Μαρωνι-
τών στη Βουλή διοργάνωσαν από κοι-
νού εκδήλωση με θέμα τη διάσωση και
την αναβίωση της ΚΜΑ.
Διακόσια και πλέον άτομα έδωσαν το
παρόν τους, μεταξύ των οποίων ο Εκ-
πρόσωπος των Μαρωνιτών Γιαννάκης
Μούσας, ο Επίτροπος Προεδρίας
Φώτης Φωτίου, ο Βουλευτής Κωστής
Ευσταθίου, η Πρέσβειρα του Λιβάνου
Κλωντ Ελ Χαζάλ, ο Πρύτανης του Πα-
νεπιστημίου Κύπρου Τάσος Χριστοφί-
δης και ο Διευθυντής Μέσης
Εκπαίδευσης του Υπουργείου Παι-
δείας Κυπριανός Λούης. 
Χαιρετισμό απηύθυναν ο Διευθυντής
Μέσης Εκπαίδευσης Κυπριανός Λούης
εκ μέρους του Υπουργού Παιδείας
Πρόδρομου Προδρόμου, ο Εκπρόσω-
πος των Μαρωνιτών Γιαννάκης Μού-
σας και ο Επίτροπος Προεδρίας
Φώτης Φωτίου. Ο κ. Λούης αναφέρ-
θηκε μεταξύ άλλων στη συνεχή στή-
ριξη που το Υπουργείο Παιδείας
παρέχει σε όλες τις πρωτοβουλίες που
αφορούν στην ΚΜΑ, είτε αυτές αφο-
ρούν πρωτοβουλίες του Εκπροσώπου
Μαρωνιτών, είτε το ερευνητικό έργο
και την καταγραφή της γλώσσας, είτε
άλλες ενέργειες, τονίζοντας ότι τα τε-
λευταία χρόνια έχουν σημειωθεί τερά-
στια βήματα προόδου στην
προσπάθεια που καταβάλλεται. 
Ο Εκπρόσωπος των Μαρωνιτών απέ-
νειμε τα εύσημα σε όλους όσους εργά-
ζονται συστηματικά για τη διάσωση
και αναβίωση της γλώσσας, παρου-
σιάζοντας επίσημα στη διάρκεια της
εκδήλωσης, το Sanna Academy, με
ογδόντα και πλέον παιδιά που μαθαί-
νουν τη γλώσσα, αρκετά εκ των
οποίων συμμετείχαν στο καλλιτεχνικό

πρόγραμμα που ακολούθησε. Ευχαρί-
στησε τον Επίτροπο Προεδρίας για
την πρωτοβουλία του για διοργάνωση
της πολύ σημαντικής αυτής εκδήλω-
σης, ενώ απευθυνόμενος στον Κυ-
πριανό Λούη και ευχαριστώντας τον
για τις άοκνες προσπάθειες που κατα-
βάλλει, ζήτησε όπως συζητηθεί εκ

νέου το θέμα της επιπλέον οικονομι-
κής στήριξης όλων αυτών των προ-
σπαθειών. Δεν παρέλειψε δε να
ευχαριστήσει τον Πρόεδρο της Δημο-
κρατίας Νίκο Αναστασιάδη που για
ακόμα μια φορά άνοιξε τις πόρτες του
Προεδρικού Μεγάρου για να φιλοξε-
νήσει εκδήλωση της Μαρωνιτικής Κοι-

νότητας. Ο Γιαννάκης Μούσας, απευ-
θυνόμενος στους εγκλωβισμένους και
επανεγκατασταθέντες του Κορμακίτη
που παρέστησαν στην εκδήλωση και
μιλώντας στη Sanna, τους είπε μεταξύ
άλλων ότι «αυτή είναι η γλώσσα μας
και είναι χρέος μας να την κρατή-
σουμε στη ζωή».

Ο Επίτροπος Προεδρίας αναφέρθηκε
κατά την ομιλία του μεταξύ άλλων στο
έργο που επιτελείται για τη διάσωση
και αναβίωση της Sanna, τονίζοντας
ότι όλα αυτά είναι απόρροια του προ-
σωπικού ενδιαφέροντος του ιδίου του
Προέδρου της Δημοκρατίας για τη
γλώσσα. Συνεχάρη τον Εκπρόσωπο
των Μαρωνιτών και το Υπουργείο
Παιδείας για τα σημαντικά αποτελέ-
σματα που έχουν αποφέρει οι προσπά-
θειες, ενώ απευθυνόμενος στους
εγκλωβισμένους και επανεγκαταστα-
θέντες, υπογράμμισε ότι καθημερινά
αγωνίζεται για αυτούς και το ενδιαφέ-
ρον του είναι συνεχές, υποσχόμενος
ότι μέριμνα της κυβέρνησης είναι,
μέσω των σχεδίων επανεγκατάστα-
σης, να δοθεί ζωή στα Μαρωνίτικα
χωριά. 
Ακολούθησε ενδιαφέρουσα και εκτε-
νής παρουσίαση του ερευνητικού
έργου και της δουλειάς που γίνεται για
τη Sanna, από την Επικεφαλής της
ερευνητικής ομάδας Ακαδημαϊκό Μα-
ριλένα Καρυολαίμου. Η εκδήλωση συ-
νεχίστηκε με καλλιτεχνικό πρόγραμμα
που επιμελήθηκαν οι Ηλίας Ζωνιάς
και Αντώνης Σκούλλος και στο οποίο
συμμετείχαν τα παιδιά που διδάσκον-
ται τη Sanna στο πρόγραμμα εκμάθη-
σης του Γραφείου Εκπροσώπου
Μαρωνιτών και στο προαιρετικό
ολοήμερο Δημοτικό Σχολείο του Αγίου
Μάρωνα, καθώς και φυσικοί ομιλητές
από τον Κορμακίτη. 
Συγκινητική ήταν η συμμετοχή στο
καλλιτεχνικό πρόγραμμα των Ιωσήφ
Σκορδή, Καιτούλας Φραγκίσκου, Ελέ-
νης Π. Σκούλλου και Μαριάννας Βα-
σίλη, εγκλωβισμένων και
επανεγκατασταθέντων στον Κορμα-
κίτη, οι οποίοι ζήτησαν από όλους
τους αρμόδιους να μεριμνήσουν να
κρατηθεί η Sanna στη ζωή. Γιατί, όπως
είπαν, αν δεν κρατηθεί αυτό τότε κιν-
δυνεύει και η επιβίωση της ίδιας της
Μαρωνιτικής Κοινότητας στο νησί. 
Τελευταίο μέρος της ιστορικής βρα-
διάς ήταν ο ύμνος προς την Παναγία
που έψαλλαν στη Sanna όλοι όσοι βρί-
σκονταν στην Αίθουσα Εκδηλώσεων
του Προεδρικού Μεγάρου. 

Μεγαλειώδης εκδήλωση στο Προεδρικό Μέγαρο

4Την εκδήλωση που είχε ως θέμα
τη διάσωση και αναβίωση της

Sanna διοργάνωναν από κοινού
Γραφείο Επιτρόπου Προεδρίας,

Υπουργείο Παιδείας και Γραφείο
Εκπροσώπου Μαρωνιτών

4Οι εγκλωβισμένοι και επανεγκατα-
σταθέντες στον Κορμακίτη

έδωσαν βροντερό παρόν
και απαίτησαν από τους

αρμόδιους να μεριμνήσουν
να κρατηθεί η Sanna στη ζωή

Ενθουσιασμός και ελπιδοφόρα
μηνύματα για τη Sanna

www.maroniteslive.com
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Σε ένα καθ’ όλα εορταστικό κλίμα και στην παρου-
σία δεκάδων επισήμων του Κυπριακού πολιτικού
και κοινωνικού γίγνεσθαι, η Γυναικεία Πρωτοβου-
λία-Κοινότητα Μαρωνιτών διοργάνωσε Χριστου-
γεννιάτικο Gala Dinner με Επίδειξη Μόδας στο
Ξενοδοχείο Hilton στη Λευκωσία. Η εντυπωσιακή,
ομολογουμένως, εκδήλωση πραγματοποιήθηκε
την Κυριακή, 15 Δεκεμβρίου 2019.
Την εκδήλωση παρουσίασαν οι γνωστοί τηλεοπτι-
κοί σταρ Ιωάννα Λαμπροπούλου και Κώστας Καρ-
νάκης, αμφότεροι με καταγωγή από τον
Κορμακίτη, οι οποίοι με το άφθονο χιούμορ τους
φρόντισαν να κρατήσουν τη διάθεση του κοινού
στα ύψη καθ’ όλη τη διάρκεια της εκδήλωσης. Την
παράσταση, αναμφίβολα, έκλεψε η φαντασμαγο-
ρική επίδειξη μόδας από επώνυμες σχεδιάστριες
και καταστήματα της Μαρωνιτικής Κοινότητας
και του τόπου γενικότερα.
Στην εκδήλωση έδωσαν το παρόν τους μεταξύ
άλλων, ο Αρχιεπίσκοπος Μαρωνιτών Ιωσήφ
Σουέηφ, ο Πρόεδρος του ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νεοφύ-
του, ο Πρόεδρος του Κινήματος «Οικολόγοι-Συ-
νεργασία Πολιτών» Γιώργος Περδίκης, ο
Υπουργός Εσωτερικών Νίκος Νουρής, η Ειδική
Αντιπρόσωπος του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ
στην Κύπρο Ελίζαμπεθ Σπέχαρ, ο Αρχηγός Αστυ-
νομίας Κύπρος Μιχαηλίδης, το Μέλος του Ανωτά-
του Δικαστηρίου Αντώνης Λιάτσος, Πρεσβευτές,
Βουλευτές, Γενικοί Διευθυντές και άλλοι. 
Χαιρετισμό απηύθυνε εκ μέρους της Μαρωνιτικής
Κοινότητας ο Εκπρόσωπος της στη Βουλή των Αν-
τιπροσώπων Γιαννάκης Μούσας ο οποίος δεν
έκρυψε την ικανοποίηση του από την παρουσία
στον χώρο ανθρώπων που όπως είπε από ανέκα-
θεν βρίσκονται δίπλα στους Μαρωνίτες της Κύ-
πρου. Ο κ. Μούσας έσπευσε να ευχαριστήσει και
να αναφερθεί στον καθένα ξεχωριστά, σημειώνον-
τας ότι η παρουσία τους στην εκδήλωση δείχνει
ότι η Μαρωνιτική Κοινότητα έχει την πολιτεία και
τον διεθνή παράγοντα στο πλευρό της. Ο Εκπρό-
σωπος δεν παρέλειψε να συγχαρεί τη Γυναικεία
Πρωτοβουλία για την άρτια και υψηλού επιπέδου
διοργάνωση καθώς και όλους όσους εργάστηκαν
για την επιτυχία της εκδήλωσης. «Αυτό είναι που
αξίζει στην Κοινότητά μας», κατέληξε χαρακτηρι-

στικά ο Γιαννάκης Μούσας αφήνοντας να εννοη-
θεί από τα λεγόμενά του ότι στόχος είναι αυτή η
εκδήλωση να καταστεί θεσμός για τη Μαρωνιτική
Κοινότητα. 
Σε χαιρετισμό προέβη στη συνέχεια ο Αρχιεπίσκο-
πος Μαρωνιτών Κύπρου Ιωσήφ Σουέηφ, ο οποίος
ανέφερε ότι παρά το γεγονός ότι συνήθως δεν πα-

ρευρίσκεται σε τέτοιου είδους εκδηλώσεις, ένιωσε
την ανάγκη να το πράξει, αφού του το ζήτησε ο
ίδιος ο Εκπρόσωπος Γιαννάκης Μούσας. Δήλωσε
και ο ίδιος με τη σειρά του εντυπωσιασμένος από
το επίπεδο της εκδήλωσης και ευχαρίστησε τους
επισήμους για την παρουσία τους και για την ευρύ-
τερη στήριξη που παρέχουν στη Μαρωνιτική Κοι-

νότητα και την Εκκλησία. Ευχήθηκε παράλληλα, οι
μέρες των γιορτών που ακολουθούσαν να είναι
ημέρες αγάπης και ομόνοιας για όλο τον κόσμο. 
Ακολούθησε το κυρίως μέρος της εκδήλωσης με
ένα εντυπωσιακό χορευτικό από την Olariu Dance
Academy. Σημειώνεται ότι πριν την έναρξη του κυ-
ρίως μέρους της εκδήλωσης και κατά τη διάρκεια
του δείπνου, συντροφιά κρατούσε στο κοινό ο σα-
ξοφωνίστας Νεόφυτος Ευαγγέλου με χριστουγεν-
νιάτικα και άλλα κομμάτια. Στο διάλειμμα της
επίδειξης μόδας, στη σκηνή βρέθηκε ο Μάριος
Σελλάς που συμμετείχε στο Voice of Greece και
φρόντισε να μαγέψει το κοινό με τη βελούδινη
φωνή του.
Η επίδειξη μόδας που ήταν και το κυρίως μέρος
της βραδιάς, εντυπωσίασε άπαντες αφού οι δημι-
ουργίες των σχεδιαστριών και των καταστημάτων
που συμμετείχαν έκλεψαν τις εντυπώσεις. Αξίζει
να σημειωθεί ότι τις κομμώσεις και το make-up
των μοντέλων που συμμετείχαν, επιμελήθηκαν και
πάλι επαγγελματίες της Μαρωνιτικής Κοινότητας.
Αξιοσημείωτη η εμφάνιση, για πρώτη φορά στην
πασαρέλα, της νεαρής Μαρωνίτισσας Σουζάνας
Φραγκίσκου η οποία έδειξε ότι έχει λαμπρό μέλλον
στον χώρο του μόντελινγκ και της μόδας. 
Αναλυτικά στην επίδειξη μόδας και στην ευ-
ρύτερη διοργάνωση της εκδήλωσης συνέβα-
λαν οι πιο κάτω, τους οποίους η Γυναικεία
Πρωτοβουλία-Κοινότητα Μαρωνιτών ευχα-
ριστεί θερμά:
Επίδειξη Μόδας - Felisi, Twinswomen, Dragon-
fly, Antoinette Kyriakidou, Mindy/Mork, Cuate,
Ferom, Yianna Antoniou Fashion Designs, Charo-
ulla Νυφικά και Tonia Κ. 
Κομμώσεις – Art & Style by Joseph and Niki
Group και El Reino Hair Salon by Joseph Sarrou.
Make-up Artists – Pantelina Antoniou Make-up
and Nail Art, Maria Georgiou Make-up Artist,
Health & Beauty Salon by Militsa Mavrohanna. 
Τραγούδι - Μάριος Σελλάς
Σαξόφωνο - Νεόφυτος Ευαγγέλου
Χορευτικό - Olariu Dance Academy
Σκηνικά - S.Y. Stage / Εκτυπώσεις MCM Digital
Prints & Signs
Οργάνωση Επίδειξης – Diva Agency

Christmas Gala από τη Γυναικεία Πρωτοβουλία

Βραδιά μόδας και λάμψης

Ο Γιώργος και η Ηλέκτρα Περδίκη. Ο Κύπρος και η Μαρία Μιχαηλίδη. Η Ελένη Μαύρου. Ο Αβέρωφ Νεοφύτου.

Ο Αντρέας και η Μαρία Λουκά. Η Σαββούλα και ο Γιώργος Τσακκιστού. Η Σωτηρούλα και ο Θανάσης Τσώκος. Η Μαρίτα και ο Αντώνης Οικονομίδης.

4Σχεδιάστριες και καταστήματα
της Μαρωνιτικής Κοινότητας

συμμετείχαν στη φαντασμαγορική
επίδειξη μόδας αναδεικνύοντας τη

δουλειά τους 

4Οι παρουσιαστές της
βραδιάς Ιωάννα Λαμ-

προπούλου και Κώστας
Καρνάκης έκλεψαν την

παράσταση
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Τα τηλεοπτικά αστέρια και παρουσιαστές της εκδήλωσης Ιωάννα
Λαμπροπούλου και Κώστας Καρνάκης.

Γενική άποψη από την αίθουσα στο Hilton. Στην εκδήλωση παρευρέθηκαν συνολικά    
τετρακόσια άτομα, ανάμεσα τους πολλοί επίσημοι.

Στο τραπέζι των επισήμων ο Αρχιεπίσκοπος Μαρωνιτών, πολιτικοί αρχηγοί, υπουργοί,    
πρέσβεις και άλλοι επίσημοι.

Ο Υπουργός Εσωτερικών Νίκος Νουρής μαζί με την Ειδική Αντι-
πρόσωπο των Ηνωμένων Εθνών Ελίζαμπεθ Σπέχαρ.

Ο νεαρός ταλαντούχος τραγουδιστής Μάριος
Σελλάς.

Στιγμιότυπα από την επίδειξη μόδας στην οποία συμμετείχαν μέλη της Μαρωνιτικής Κοινότητας με παρουσία στους τομείς της μόδας και του styling.
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Με νέο Διοικητικό Συμβούλιο στο τιμόνι
και με ανεβασμένη διάθεση, η Καθολική
Νεολαία Μαρωνιτών Κύπρου υποδέχθηκε
πανηγυρικά το νέο έτος 2020 με το καθιε-
ρωμένο πια εορταστικό φεστιβάλ. Σε ένα
κατάμεστο Pavilion, νέες και νέοι της Μα-
ρωνιτικής Κοινότητας διασκέδασαν μέχρι
πρωίας στους ρυθμούς της Ελληνίδας
τραγουδίστριας Κέλλυς Κελεκίδου.
Συγκεκριμένα, στις 11 Ιανουαρίου 2020
έλαβε χώρα το εορταστικό φεστιβάλ
στην παρουσία πεντακοσίων και πλέον
νέων Μαρωνιτών και όχι μόνο. Μεταξύ
των επισήμων που παρέστησαν ήταν ο
Εκπρόσωπος των Μαρωνιτών Γιαννά-
κης Μούσας, ο Εφημέριος Αγίου Μά-
ρωνα π. Ιωσήφ Σκέντερ ο οποίος
εκπροσωπούσε τον Αρχιεπίσκοπο Ιωσήφ
Σουέηφ, ο Αν. Κυβερνητικός Εκπρόσω-
πος Παναγιώτης Σεντώνας, ο Πρόεδρος
του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου Πρό-
δρομος Αλαμπρίτης, ο Βουλευτής Κερύ-
νειας Μάριος Μαυρίδης και ο Πρόεδρος
του Συμβουλίου Νεολαίας Κύπρου Αν-
τώνης Κουρράς.  
Ο Πρόεδρος της οργάνωσης Χρίστος Κα-
τσιολούδης κατά την ομιλία του μίλησε
για τη μεγαλύτερη εκδήλωση στους κόλ-
πους της νεολαίας που πετυχαίνει κάθε
χρόνο να φέρει κοντά νέους και νέες από
κάθε γωνιά της Κύπρου, με καταγωγή από
όλα τα Μαρωνίτικα χωριά. Με τη σειρά
του ο π. Ιωσήφ Σκέντερ μετέφερε τους
χαιρετισμούς του Αρχιεπισκόπου Μαρω-
νιτών και εξέφρασε την ευχή η νέα χρονιά
να είναι ευλογημένη και δημιουργική για
όλους τους νέους και τις νέες. Ο Εκπρόσω-
πος των Μαρωνιτών Γιαννάκης Μούσας
έκανε λόγο για άξιους συνεχιστές της
ιστορίας της Καθολικής Νεολαίας Μαρω-
νιτών Κύπρου, καθώς και για εκδήλωση
πρωτόγνωρου επιπέδου και εύρους. Συγ-
κεκριμένα ανέφερε ότι είναι ότι πιο δύ-
σκολο να μαζέψεις σε μία εκδήλωση
πεντακόσιους νέους από κάθε γωνιά της
Κύπρου «και αυτό το πέτυχε απόψε η

ΚΝΜΚ», όπως είπε. Αξίζει να σημειωθεί
ότι ο Γιαννάκης Μούσας εισέφερε στο τα-
μείο της οργάνωσης το ποσό των χιλίων
ευρώ. Με τη σειρά του, ο νέος Πρόεδρος
του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου Πρό-
δρομος Αλαμπρίτης διαβεβαίωσε το Διοι-
κητικό Συμβούλιο ότι είναι έτοιμος να
βοηθήσει και να στηρίξει τη δράση της ορ-
γάνωσης, με την ευχή να αποτελέσει έναν
άξιο συνεχιστή της προσφοράς του προ-
κατόχου του Παναγιώτη Σεντώνα προς
την οργάνωση. 
Στιγμιότυπο της βραδιάς ήταν αναμφί-
βολα η τιμητική πλακέτα που παρέδωσε ο
Πρόεδρος της οργάνωσης Χρίστος Κα-
τσιολούδης στον Αν. Κυβερνητικό Εκπρό-
σωπο και πρώην Πρόεδρο του ΟΝΕΚ
Παναγιώτη Σεντώνα, για τη μεγάλη του
προσφορά προς την οργάνωση. Ο κ. Σεν-
τώνας τόνισε ότι έπραξε απλώς το καθή-
κον του όλα αυτά τα χρόνια,

διαβεβαιώνοντας τον κ. Κατσιολούδη ότι
παραμένει πάντοτε στο πλευρό και στη
διάθεση της Καθολικής Νεολαίας Μαρω-
νιτών Κύπρου. 
Κατά τη διάρκεια της βραδιάς προβλή-
θηκε βίντεο με στιγμές από δραστηριότη-
τες και εκδηλώσεις της οργάνωσης κατά
την τελευταία δεκαετία, με την ατμό-
σφαιρα να ηλεκτρίζεται με την εμφάνιση
της δημοφιλούς Ελληνίδας τραγουδί-
στριας Κέλλυς Κελεκίδου καθώς και των
επώνυμων Κύπριων καλλιτεχνών Νικόλα
Ντίμα και Μικαέλλας Χατζηεφραίμ.

Νέο Διοικητικό Συμβούλιο, συνεχίζει
με Πρόεδρο τον Χρίστο Κατσιολούδη
Εκλογική Καταστατική Γενική Συνέλευση
πραγματοποίησε η ΚΝΜΚ την 1η Δεκεμ-
βρίου 2020 στο Σωματείο «Ο Κορμακί-
της», στη διάρκεια της οποίας έγινε
απολογισμός της διετούς θητείας του

συμβουλίου, ενώ ακολούθησε τροποποί-
ηση του καταστατικού στη βάση του νέου
περί σωματείων και ιδρυμάτων νόμο.
Κατά τη συνέλευση επικυρώθηκαν επί-
σης και οι έντεκα υποψηφιότητες που
είχαν υποβληθεί για τις έντεκα θέσεις του
Διοικητικού Συμβουλίου, με αποτέλεσμα
το νέο συμβούλιο να απαρτίζεται από
τους Χρίστο Κατσιολούδη, Γιώργο
Μούσα, Έλενα Τερεζίδη, Σιάρπελ Πα-
ρίζα, Μάριο Φραγκίσκου, Ρομπέρτα Κου-
μέττου, Λετίτσια Π. Μούσα, Μαρία
Σολωμού, Μισιέλ Φραγκίσκου, Γιάγκο
Εμμανουήλ και Άννα Φραγκίσκου. 
Σε μία άλλη εξέλιξη, αξίζει να σημειωθεί
ότι η Καθολική Νεολαία Μαρωνιτών Κύ-
πρου και η Νεολαία Αγίας Μαρίνας ετοι-
μάζονται να μασκαρευτούν, στέλνοντας
το μήνυμα «Κάτω από τις μάσκες είμαστε
όλοι ίδιοι». Συγκεκριμένα οι δύο οργανώ-
σεις νεολαίας διοργανώνουν από κοινού
αποκριάτικη βραδιά στο νυχτερινό κέντρο
Moon Lounge Bar, την Τετάρτη 26 Φε-
βρουαρίου 2020, εκδήλωση που επιφυ-
λάσσει πολλές εκπλήξεις. Για κρατήσεις
και εισιτήρια οι ενδιαφερόμενοι μπορούν
να επικοινωνούν με οποιοδήποτε μέλος
των δύο διοικητικών συμβουλίων. 

Ο Αντώνης Κουρράς της Καθολικής Νεο-
λαίας Μαρωνιτών Κύπρου είναι ο νέος
Πρόεδρος του Συμβουλίου Νεολαίας Κύ-
πρου, με βάση τα αποτελέσματα της 15ης
Ετήσιας Γενικής Συνέλευσης του Συμβου-
λίου που έγινε στο Ξενοδοχείο Semeli το
Σάββατο 30 Ιανουαρίου 2019. Οι κόποι αρ-
κετών χρόνων,
τόσο της οργάνω-
σης όσο και του
ιδίου του Αντώνη
Κουρρά απέφε-
ραν καρπούς και
από την 1η Ια-
νουαρίου 2020,
όταν και ανάλαβε
καθήκοντα η νέα
εκτελεστική γραμ-
ματεία, ο Μαρω-
νίτης νέος ηγείται
του ΣυΝΚ. Σημει-
ώνεται ότι ο Αν-
τώνης Κουρράς
είχε ενταχθεί στο
ΣυΝΚ ως μέλος
της Επιτροπής Οι-
κονομικού Ελέγ-
χου μερικά χρόνια πριν, ενώ εξελέγη
Αντιπρόεδρος Α΄ στην Εκτελεστική Γραμ-
ματεία το 2017. Δύο χρόνια αργότερα, η Κα-
θολική Νεολαία Μαρωνιτών Κύπρου
πετυχαίνει κάτι που για πολλούς φάνταζε
ακατόρθωτο.
Σε μία άλλη εξέλιξη, στην Εκτελεστική
Γραμματεία του ΣυΝΚ εξελέγη και η Μαρω-
νίτισσα νέα Μαρίνα Σιαμμούτη, η οποία εκ-
προσωπεί τη νεολαία του Δημοκρατικού
Κόμματος.  
Με ανακοίνωση της η Καθολική Νεολαία
αναφέρει τα ακόλουθα: «Με επιμονή και με
δουλειά πολλών χρόνων τα καταφέραμε! Η
ΚΝΜΚ μεγαλώνει και εκτός κοινότητας».
Συγχαρητήριες ανακοινώσεις εξέδωσαν και
αρκετά σωματεία και οργανώσεις, καθώς
και ο Εκπρόσωπος των Μαρωνιτών ο οποίος

έσπευσε να συγχαρεί τόσο τον Αντώνη
Κουρρά για την εκλογή του στην προεδρία,
όσο και τη Μαρίνα Σιαμμούτη για την
εκλογή της στην εκτελεστική γραμματεία. 
«Η εκλογή του κυρίου Κουρρά τιμά τον
ίδιο, την οικογένεια του, την οργάνωση του
Καθολική Νεολαία Μαρωνιτών Κύπρου την

οποία εκπροσω-
πεί και ασφαλώς
τη Μαρωνιτική
Κοινότητα της
οποίας είναι επί-
λεκτο μέλος», ση-
μείωσε στην
ανακοίνωση του ο
Γιαννάκης Μού-
σας. «Θέλω ταυ-
τόχρονα να
συγχαρώ ολό-
ψυχα την κυρία
Μαρίνα Σιαμ-
μούτη, μια άλλη
δραστήρια νέα
της Κοινότητας
μας, η οποία εξε-
λέγη ως μέλος στο
Συμβούλιο Νεο-

λαίας Κύπρου, εκπροσωπώντας τη Νεολαία
του Δημοκρατικού Κόμματος», συμπλή-
ρωσε για να καταλήξει με τα ακόλουθα:
«Αντώνης Κουρράς και Μαρίνα Σιαμμούτη
είναι δύο λαμπρά παραδείγματα της δημι-
ουργικής δράσης και εμπλοκής της νεο-
λαίας μας στα κοινά και στη δημόσια ζωή
του τόπου μας. Ήμουν πάντα της άποψης
ότι η νεολαία μας αποτελεί την μεγαλύτερη
εγγύηση στον αγώνα μας για επιβίωση.
Κάθε μέρα που περνά, οι νέες και οι νέοι
μας, με τις σπουδαίες διακρίσεις τους σε
όλους τους τομείς της κοινωνίας απλά με
κάνουν να αισθάνομαι πιο σίγουρος πως θα
τα καταφέρουν καλύτερα. Και πάλι συγχα-
ρητήρια στον Αντώνη και στη Μαρίνα και
είμαι βέβαιος πως θα τιμήσουν στο ακέραιο
την αποστολή τους».

Το 99ο Σύστημα Προσκόπων Μα-
ρωνιτών υποδέχθηκε τη νέα χρονιά
με κοπή βασιλόπιτας στις εγκατα-
στάσεις του Συστήματος, ενώ, εκ-
μεταλλευόμενο το κατάλευκο και
χειμωνιάτικο τοπίο των ορεινών
περιοχών του Τροόδους, διοργά-
νωσε εξόρμηση γεμάτη ξεγνοιασιά
και παιχνίδι.

Κοπή βασιλόπιτας
Αφού ο νέος χρόνος μας έκανε ποδα-
ρικό, έτσι και οι πρόσκοποι, ακολου-
θώντας τις παραδόσεις, προχώρησαν
σε κοπή βασιλόπιτας στις εγκαταστά-
σεις τους στον Στρόβολο το Σάββατο
18 Ιανουαρίου, στην παρουσία του
Εκπροσώπου Μαρωνιτών Γιαννάκη
Μούσα και του π. Ιωσήφ Τάρτακ εκ
μέρους του Αρχιεπισκόπου Ιωσήφ
Σουέηφ. Ο Αρχιεπίσκοπος Μαρωνι-
τών απέστειλε τις θερμές του ευχές
για μια ευλογημένη και δημιουργική
χρονιά, ενώ ο Εκπρόσωπος Γιαννά-
κης Μούσας με τη σειρά του ευχή-
θηκε κάθε καλό στο σύστημα ενόψει
του νέου έτους, καθώς και μια παρα-
γωγική χρονιά για την Μαρωνιτική
Κοινότητα ευρύτερα. 
Η Αρχηγός του Συστήματος Μα-
ριάννα Πετρή ευχήθηκε με τη σειρά
της κάθε καλό σε όλα τα μέλη του
Προσκοπείου των Μαρωνιτών, ευχα-
ριστώντας τον Εκπρόσωπο για τη συ-
νεχή του στήριξη και ειδικότερα για
την εισφορά στην οποία προέβη πρό-
σφατα. Ευχαρίστησε επίσης τον Αρ-
χιεπίσκοπο Μαρωνιτών καθώς και
την Επιτροπή Γονέων του Συστήμα-
τος που βρίσκεται συνεχώς εκεί σε
κάθε κάλεσμα. 
Ο μεγάλος τυχερός φέτος στην
κοπή της βασιλόπιτας ήταν το λυ-
κόπουλο Αντώνης Χρυσάφη, ο
οποίος κέρδισε τη δωρεάν συμμε-
τοχή του στην καλοκαιρινή κατα-
σκήνωση του Συστήματος. 

Εκδρομή στα χιόνια 
Ο ηλιόλουστος καιρός και η σχε-

τική άνοδος της θερμοκρασίας
επέτρεψαν στους προσκόπους να
πραγματοποιήσουν την καθιερω-
μένη τους εκδρομή στα χιόνια, την
Κυριακή 2 Φεβρουαρίου 2020.
Πρώτη στάση η Κακοπετριά, από
όπου παρέλαβαν τους ανιχνευτές
του Συστήματος οι οποίοι βρίσκον-
ταν εκεί για το «διήμερο διαβίω-
σης». Επόμενη στάση το
χιονισμένο Τρόοδος όπου πρόσκο-
ποι, λυκόπουλα, ανιχνευτές και
βαθμοφόροι πέρασαν όμορφες
στιγμές στο κατάλευκο τοπίο. Στο

πλαίσιο της εκδρομής, το Σύστημα
επισκέφτηκε τον Βοτανικό Κήπο
Τροόδους «Α.Γ. Λεβέντης», το
οποίο βρίσκεται εντός του Εθνικού
Δασικού Πάρκου. Εκεί ενημερώ-
θηκαν από τους ειδικού ς για τη
χλωρίδα της Κύπρου και με ποιους
τρόπους μπορούν να την προστα-
τεύσουν. 
Τελευταία στάση πριν την επι-
στροφή στη Λευκωσία έγινε στο
χωριό Γαλάτα, όπου οι Πρόσκοποι
γευμάτισαν σε εστιατόριο της πε-
ριοχής. 

99ο Σύστημα Προσκόπων Μαρωνιτών

Αρχή του έτους με κοπή βασιλόπιτας και εκδρομή

Καθολική Νεολαία Μαρωνιτών Κύπρου

Νέος Πρόεδρος εξελέγη ο Αντώνης Κουρράς

Νέο Διοικητικό Συμβούλιο, ίδια πετυχημένη συνταγή

Στην ΚΝΜΚ η προεδρία του
Συμβουλίου Νεολαίας Κύπρου
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«Οι σήκωσες του Κορματζιήτη έχουν
διαφορετική νότα που τα υπόλοιπα
τα χωρκά. Τα τσιαττιστα μας έχουν
νότα δική τους. Εν έσιει να τους μοι-
άσει».
Σήκωσες και αναπόφευκτα το μυαλό πολ-
λών ταξιδεύει χρόνια πίσω. Σε μεγάλες
στιγμές που έχουν σημαδέψει τις ζωές
τους και που σήμερα αναπολούν με νο-
σταλγία... Σε στιγμές που κάποιοι από

εμάς δεν είχαν
δυστυχώς την
τύχη να ζήσουν...
Και οι αναμνή-
σεις διαδέχονται
η μια την άλλη...
Για να θυμούνται
λοιπόν οι παλιοί
και να μαθαίνουν
οι νέοι, ο «Τ»
ήρθε σε επαφή
με ανθρώπους

που έζησαν έντονα στιγμές από τις Σήκω-
σες του παρελθόντος. Με βάση όλα όσα
μας είπαν και με κάποια αυτούσια κομμά-
τια από τα λεγόμενά τους, παραχωρούμε
αυτό το ρεπορτάζ-αφιέρωμα στις Σήκω-
σες του Κορμακίτη της τότε εποχής.

Εβδομαδιαία Διασκέδαση
Η διασκέδαση των Σήκωσων άρχιζε από
τη Δευτέρα, μια βδομάδα πριν από την
Καθαρά Δευτέρα, και συνεχιζόταν με τους
ίδιους έντονους ρυθμούς καθ’ όλη τη
διάρκεια της εβδομάδας. Από τη Δευτέρα
το βράδυ άρχιζαν οι συνάξεις στα διά-
φορα σπίτια του χωριού. Οι νοικοκυρές
συνεννοούνταν κάθε μέρα μεταξύ τους,
ετοίμαζε η κάθε μια και από ένα φαΐ και
μαζεύονταν φίλοι, γειτόνοι, συγγενείς και
συμπέθεροι σε ένα σπίτι – διαφορετικό
κάθε βράδυ – για να φάνε, να πιουν, να
τραγουδήσουν και να διασκεδάσουν
μέχρι τα ξημερώματα. Δεν είχαν κι ούτε
χρειάζονταν πολλά. Τα βασικότερα φα-
γητά ήταν το κολοκάσι με χοίρο ή με κο-
τόπουλο, τα μακαρόνια του σιερκού με
την όρνιθα και το γιαούρτι τους το ντόπιο.
Κάθε βοσκός μοίραζε γάλα εκείνες τις
μέρες σε όλα τα σπίτια, ούτως ώστε η
κάθε νοικοκυρά να μπορεί να φτιάξει το
δικό της γιαούρτι για το σπίτι και τους ξέ-
νους της.
Κάθε νύχτα κάθονταν έτρωγαν, έπιναν –
συνήθως κρασί ήταν το ποτό – «και άμα
έρχονταν στο κέφι άρχιζαν τις τραουδ-
κιές», κυρίως τσιαττιστά. Τραγουδούσαν
όλοι, νέοι, γέροι και παιδιά, γυναίκες και
άντρες μαζί. Ο ένας έλεγε κάποιο τσιαττι-
στό, κάποιος άλλος απαντούσε με άλλο
τσιαττιστό και το γλέντι συνεχιζόταν
μέχρι τις πρώτες πρωινές ώρες. 
Την Πέμπτη πριν την Καθαρά Δευτέρα,
που ήταν η λεγόμενη Τσικνοπέμπτη, οι
νοικοκυρές έφτιαχναν τα πουρέκκια είτε
με χαλλούμι είτε με κιμά.
Το κρέμασμα της σούσας αποτελεί ένα
ακόμη παραδοσιακό έθιμο της εβδομάδας
των σήκωσων. Κάποια σπίτια είχαν με-
γάλη καμάρα και πάνω ψηλά, στο κέντρο
της καμάρας είχε έναν κρίκο. Από εκείνο
τον κρίκο «εσύρναν» σχοινί και κρέμαζαν
σούσες «τζι εκάθουνταν οι κορούες πάνω

τζι εσούζουνταν τζιαι τραγουδούσαν τρα-
ούδκια των σήκωσων». Οι σούσες ήταν
καθ’ όλη τη διάρκεια της βδομάδας, μέχρι
και την Καθαρά Δευτέρα.

Οι Πελλόμασκες
Καθώς ήταν όλοι μαζεμένοι σε κάποιο
σπίτι τις νύχτες χτυπούσε ξαφνικά η
πόρτα και έμπαιναν μέσα μάσκες, «πελλό-
μασκες» όπως μας τις είπαν χαρακτηρι-
στικά. Οι μασκαρεμένοι έμπαιναν

κατευθείαν στο γλέντι κι άρχιζαν να χο-
ρεύουν, χωρίς όμως να μιλούν για να μην
προδοθούν. Και οι οικοδεσπότες άρχιζαν
μια προσπάθεια να ανακαλύψουν ποια
πρόσωπα κρύβονταν πίσω από τις μάσκες.
Ο ένας έλεγε κάποιον, ο άλλος άλλον «τζι
εγινόταν μεγάλο σούσουρο για να βρεθεί
ποιος ήταν». Τις πλείστες φορές ήταν δύ-
σκολο να τον ανακαλύψεις, αφού ντύνον-
ταν ολόκληροι και φαίνονταν μόνο τα
μάτια τους. 
Και κάποιοι όμως από αυτούς που κάθον-
ταν στο τραπέζι, αφού έπιναν το κρασί
τους και άρχιζαν να μεθούν, ντύνονταν
μάσκες κι έβγαιναν στους δρόμους για να
μπουν σε άλλα σπίτια, να σμιχτούν σε
άλλη διασκέδαση.
Οι άνθρωποι τότε δεν είχαν την ποικιλία

των καρναβαλίστικων στολών που υπάρ-
χει σήμερα. Χρησιμοποιούσαν παραλλα-
γές οποιονδήποτε ρούχων είχαν για να
μασκαρευτούν. Συνήθως, ντύνονταν οι
άντρες με γυναικεία ρούχα και οι γυναίκες
με παντελόνι που δεν ήταν τότε διαδεδο-
μένα. Τα μικρά παιδιά φορούσαν οτιδή-
ποτε, φορεματάκια μακριά και
μουντζούρωναν τα πρόσωπά τους.
Συνήθως, οι βρακάδες ντύνονταν παντε-
λονάδες και οι παντελονάδες ντύνονταν
βρακάδες. Αξίζει να σημειωθεί ότι, οι πε-
ρισσότεροι βρακάδες, έβγαλαν τις βράκες
και υιοθέτησαν τα παντελόνια, αρχίζοντας
από την περίοδο του καρναβαλιού. Έβα-
ζαν για πρώτη φορά στις απόκριες παντε-
λόνι – αφού το θεωρούσαν
καρναβαλίστικο τότε – και αν τους άρεσε
συνέχιζαν να το φορούν ολόχρονα. 
Κάποιοι άντρες ντύνονταν ιερείς ή Αρχιε-

πισκόποι, κάθονταν πάνω σε γαϊδούρια
και γύριζαν το χωριό για να ευλογήσουν
τάχα τον κόσμο. Κάποιοι άλλοι, φορούσαν
παντελόνι και καπέλο για να ντυθούν τάχα
γιατροί και γύριζαν για να εξετάζουν συ-
νήθως τις γυναίκες. Αυτές οι ενδυμασίες
γίνονταν συνήθως την Κυριακή των Σήκω-
σων και τη Δευτέρα της Καθαράς όταν μα-
ζεύονταν όλοι πάνω στην πλατεία του
χωριού για να διασκεδάσουν. 

Το Σαββατοκύριακο των Σήκωσων  
Το μεγαλύτερο γλέντι γινόταν το Σάββατο,
όταν έρχονταν και από την πόλη, κάποιοι
συγγενείς που έμεναν εκεί για δουλειές.
Μαζεύονταν και πάλι όλοι μαζί σε κάποιο
σπίτι, έτρωγαν, έπιναν και τραγουδούσαν
παραδοσιακά τραγούδια και τσιαττιστά. 
Την Κυριακή των Σήκωσων, αμέσως μετά
το φαγητό, κατά τις 14.30-15.00 μαζεύον-
ταν όλοι στην πλατεία του χωριού, όπου
έρχονταν κάποιοι μουντζουρωμένοι και
μασκέ και άρχιζε το γλέντι. Χόρευαν στην
πλατεία, οι μουντζουρωμένοι έτρεχαν
πάνω σε άλλες γυναίκες και παιδιά για να
τους αγγίξουν και να τους μουντζουρώ-
σουν και έτσι γινόταν ένας ευχάριστος σα-
ματάς που διαρκούσε μέχρι αργά το
βράδυ. 
Τη νύχτα της Κυριακής κάθονταν πάλι σε
τραπέζια σε διάφορα σπίτια. Μέχρι τα με-
σάνυχτα της Κυριακής στο τραπέζι ήταν τα
μιλλωμένα φαγητά. Τα μεσάνυχτα έφευ-
γαν όλα τα μιλλωμένα κι έμπαιναν τα νη-
στίσιμα και η διασκέδαση συνεχιζόταν
κανονικά. Κάποιοι έτρωγαν, κάποιοι δεν
έτρωγαν τίποτα από τα μεσάνυχτα της Κυ-
ριακής μέχρι το μεσημέρι, η ώρα 12, της

Καθαράς Δευτέρας που έπαιζε η καμπάνα
για να «κόψουν τη μούττη». 

Καθαρά Δευτέρα
Την Καθαρά Δευτέρα πήγαιναν έξω στη
θάλασσα και στα χωράφια με τα νηστίσιμα
φαγητά τους, που ήταν συνήθως όσπρια,
αγκινάρες, ψάρι και φυσικά το κρασί, για
να «κόψουν τη μούττη» της Σαρακοστής.
Το απόγευμα με την επιστροφή στο χωριό
μαζεύονταν πάλι όλοι στην πλατεία όπου
το γλέντι με τις μάσκες συνεχιζόταν μέχρι
αργά τη νύχτα.
Μορφή που σημάδεψε για τα καλά τις
Απόκριες του Κορμακίτη, ήταν ο Μερα-
κλής, αφού όλοι όσοι μας μίλησαν δεν πα-
ρέλειψαν να μας πουν για τον Μερακλή
που ντυνόταν μαύρος κάθε Καθαρά Δευ-
τέρα, και φορούσε μιαν κελλεπία μαύρη.
Γύρω στο μεσημέρι της Καθαράς άρχιζε ο
ζορνές και άναβε η φωτιά όπου θα καθό-
ταν το «χαρτσίν» για να γίνει η μούζα.
Έπαιρναν το μαύρισμα από την έξω μεριά
του χαρτσιού και μουντζούρωναν τα πρό-
σωπά τους. Συνήθως, οι μουντζουρωμένοι
ήταν ο Μερακλής και ο Αυγουστίνος της
Τταλλούρας. Αφού γίνονταν ολόμαυροι,
πήγαιναν πάνω στην πλατεία και έτρεχαν
από πίσω τις γυναίκες για να τις μαυρίσουν
και να κάμουν χάζι. 

Νοσταλγία...
Το σίγουρο είναι όπως όλοι μας είπαν, πως
δεν μπορεί να υπάρξει καμιά σύγκριση με-
ταξύ της διασκέδασης του τότε και του σή-
μερα. Τότε ο κόσμος γλεντούσε πολύ
περισσότερο αυτές τις μέρες γιατί είχαν
περιορισμένες ευκαιρίες διασκέδασης και
γιατί ήταν όλοι κοντά, μαζεμένοι στο
χωριό. Δυστυχώς, ο πόλεμος άρχισε να
ανατρέπει τα δεδομένα. Ο κόσμος μοιρά-
στηκε, άλλοι έγιναν πρόσφυγες, άλλοι
έμειναν εγκλωβισμένοι και σήμερα είναι
όλοι σκορπισμένοι σε διάφορες περιοχές
της Κύπρου, γεγονός που δυσκολεύει τέ-
τοιου είδους συνάξεις και διασκεδάσεις.
Κάποιοι από τους πρόσφυγες Κορματζιθ-
κιανούς προσπαθούν ακόμη να κρατήσουν
τα έθιμά τους. Μαζεύονται τέτοιες μέρες σε
σπίτια συγγενικά και φίλων για να φάνε και
να διασκεδάσουν μαζί. Τίποτα όμως δεν
είναι όπως πριν. Επιθυμία και ευχή όλων,
να αξιωθούμε κάποτε να ζήσουμε ξανά τις
παλιές καλές στιγμές διασκέδασης. 

Παραδοσιακά Τσιαττιστά
Τη μέραν τη σημέρινη εσιέρουνταν την
άλλοι
τωρά σιερούμαστιν εμείς τζιαι ταπισόν μας
άλλοι.
Τούτες οι μέρες το χουσιν, τούτες οι εβδο-
μάδες 
που καρτερούν οι κορασιές να παν προξε-
νητάες.
Το σπίτι που καθούμαστιν πέτρα να μεν
ραήσει
τζι ο νοικοτζύρης του σπιθκιού σιίλιους
χρόνους να ζήσει.
Καλώς ήρταμεν τζι ήβραμεν τραπεζοκουρ-
τισμένα
τζιαι του τζιαιρού σιεράμενα τζιαι καλοκα-
θισμένα.
Έτσι εν ο κόσμος έτσι ένι εν σφαίρα τζιαι
γυρίζει
αλλους σμύει ο πλάστης μου τζι άλλους πο-
χωρίζει.
Φέτη σηκώνουμεν μαζίν του χρόνου ποιος
ηξέρει
είτε νεκροί ή ζωντανοί είτε σε ξένα μέρη.
Για ‘ννα πεθάνω για ‘ννα ζω για ‘ννα ‘μαι σ’
άλλα μέρη.
Το στόμαν που τραούδησεν να το παρα-

γρουσώσω
μήλον που την παράδεισο να κόψω να του
δώσω.
Πιάσμε τζυρά μου μυσταρκόν με μήνα για
με χρόνο
τζι έναν φιλί κάθε πρωί ναν ο μισθός μου
μόνον.
Αρβανίτες κάμνουν γάμο τζιαι κουλλούρκα
με την άμμο
τζι εκαλέσαν με να πάω να χορέψω τζιαι να
φάω.
Μόνη της μηνίσκει, μόνη της πλυννίσκει,
μόνη της ζυμώνει, μόνη της σιερώννει, 
μόνη της τζοιμάται τζι εμέναν αθθυμάται.
Τη σσυλλόπελλην.
Πέντε τζι έναν κάμνουν έξι
τζι ασγαρτίν να με μπερτέψει.
Τη σσυλλόπελλην. 

Για να θυμούνται οι παλιοί και να μαθαίνουν οι νεότεροι

Σήκωσες απ’ τα παλιά...

Της Ηλιάνας Μόυσα
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Official celebrations of Saint Maron’s Day 

For the 7th consecutive year the
President of the Republic was present

Α historic event, part of the efforts to save and revive
the Cypriot Maronite Arabic (CMA) language, other-
wise ‘Sanna’ took place at the Presidential Palace Hall
on the evening of February 18, 2020. On the occasion
of World Mother Language Day, the Office of the Pre-
sidential Commissioner for Minorities and Humani-
tarian Affairs, the Ministry of Education, Culture,
Sport and Youth and the Office of the Maronite Re-
presentative in Parliament organized a joint event on
the rescue and revival of the CMA.
More than two hundred people gathered at the hall,
including Maronite Representative Yiannakis Mou-
sas, Presidential Commissioner Photis Photiou,
Member of Parliament Kostis Efstathiou, Lebanese
Ambassador Claude El Hajal, Rector of the University
of Cyprus Tasos Christofides and Educational Direc-
tor of the Cyprus Ministry of Education Dr Kyprianos
Louis.
In a message read by the Dr Louis, the Minister of
Education Prodromos Prodromou referred, to the
continued support that the Ministry provides to all
CMA initiatives, stressing that huge progress has
been made in recent years.
The Maronite Representative in his speech congratu-
lated all those who work systematically to save and
revive the language, presenting officially at the event,
the ‘Sanna Academy’ with more than eighty language
learners of different ages. In an unexpected move, Mr
Mousas switched and greeted the audience for a few
minutes in the ‘Sanna’ language which he fluently
speaks since his childhood years. 
Addressing the event, the Presidential Commissioner
referred, inter alia, to the work being done to rescue
and revive ‘Sanna’, stressing that all this was due to
the personal interest of the President in the language

itself. He went on congratulating the Maronite Repre-
sentative and the Ministry of Education, as well as all
those who have worked in the past, for the significant
results achieved so far.
The event continued with an interesting and exten-
sive presentation of the research work and work
being done on ‘Sanna’ by the head of the research
team professor Marilena Karyolemou.  
The event concluded with a program with dialogues
and songs in ‘Sanna’ in which students and physical
speakers of the language participated. Exceptional
performance was given by young learners of the lan-
guage who in fluent ‘Sanna’ attracted the attention of
everyone in the hall, spreading at the same time emo-
tions of enthusiasm and hope.  

A grand event at the Presidential Palace

Excitement and hope for ‘Sanna’

Hundreds of Maronites, as well as a
number of personalities from the politi-
cal, religious and social scene of Cyprus,
honored with their presence the official
celebrations for Saint Maron, Patron
Saint and founder of the Maronite Ch-
urch all over the world. The Divine Li-
turgy was celebrated at the Cathedral of
Our Lady of Graces in Nicosia on Sun-
day, February 9, 2020, leaded by the Ar-
chbishop of the Maronites in Cyprus
H.E. Yousef Soueif, in the presence of the
first citizen of the country, President
Nicos Anastasiades. 
The celebrations were also attended,
among others, by the Apostolic Nuncio
Archbishop Leopoldo Girelli, Bishop
Gregory of Messaoria representing the
Archbishop of Cyprus, the Maronite
Representative in Parliament Yianna-
kis Mousas, the Presidential Commis-
sioner for Minorities and
Humanitarian Affairs Photis Photiou,
the president of DEPA Marios Ka-
royian, Ambassadors, Members of Par-
liament, Party Representatives, Judges
and other high-ranking officials.
Archbishop Soueif in his homily ad-
dressed a greeting to everyone present,
saying that “today we are praying toge-
ther for our beloved Cyprus to reach
the long-awaited solution, enhancing
the culture of dialogue, working hard
for justice and peace, having a vision
for our island: to be a model of coexi-
stence in the rich harmony between di-
versity and unity”.
Apostolic Nuncio Leopoldo Girelli con-
veying to the faithful the message of
Pope Francis, stated that, religions sh-
ould be the basis for the formation of a
culture of dialogue for promoting re-
conciliation and peace, rather than
being a cause for conflict.

Bishop Gregory of Messaoria, speaking
on behalf of Archbishop Chrysostomos
II, wished everyone health, peace, pro-
sperity and strength, as he said, to keep
and protect the history and tradition of
the island.
The Maronite Representative in the Par-
liament Yiannakis Mousas in his address
emphasized that the Maronites of Cy-
prus in all their plans, in all their initia-
tives and in all their decisions, put and

will put first and foremost the interest of
the country and then that of their com-
munity. He thanked the President of the
Republic Nikos Anastasiades for his per-
sonal and continual interest for the Ma-
ronite Community and announced his
decision to honor the President, at a spe-
cial event to be organized by the Maro-
nite Community next June, with the
Golden Cedar, the medal that constitutes
the highest honor conferred on people

with a huge, long and multi-faceted con-
tribution to the Maronite Community. 
The speeches were concluded with the
greeting of the President of the Republic,
Nikos Anastasiades, who said that “Reu-
nification of our country on the basis of
a viable, functional and mutually acce-
ptable solution, which will free our coun-
try from the anachronistic system of
guarantees and the presence of the occu-
pying army, remains my primary con-

cern.” “We continue to work with deter-
mination, insisting on trying to create
those conditions that will allow for a cre-
ative dialogue” he added. At the same
time, he noted that his presence on the
day of the celebration of St. Maron, for
the seventh consecutive year, as Presi-
dent of the Republic, demonstrates his
high respect for the diversity and parti-
cularities of religious, cultural and of na-
tional origin of any Cypriot citizen.

A major cultural event was jointly orga-
nized on 2 December 2019 by the Maro-
nite Representative’s Office and the
French Institute of Cyprus. The event,
which took place at the
French Institute of Cy-
prus in Strovolos and
was under the auspices
of the H.E. the Ambas-
sador of France, concer-
ned the presentation of
Maria Scordi’s excellent
thesis “The Maronites
of Cyprus - History and
Iconography” (19th
century). Throughout
the event, scientifically
documented aspects of the history of the
Maronites of Cyprus were unveiled while
at the same time the close and timely re-
lationship between the Maronites of Cy-
prus and France emerged. The event was
attended by, among others, Maronite Re-
presentative Yiannakis Mousas, the
French Ambassador Isabel Dumont, the
Lebanese Ambassador Claude El Hajal,
Kyrenia MP Marios Mavrides and Rev.
Father Joseph Tartak representing the
Maronite Archbishop of Cyprus.
In her address, the French Ambassador
emphasized that Maria Scordi’s study is
a great work for the Maronites of Cyprus
and it is no coincidence that she received
the accolades from the six-member panel

of the Ecole Pratique des Hautes Etudes
in Paris. Addressing Ms. Skordi, she said:
“Given that it has only been three months
since I have arrived in Cyprus, it is extre-

mely valuable for me to
be able to explore this
part of the Cyprus rea-
lity thanks to your the-
sis.”
In his address, Maro-
nite Representative
Yiannakis Mousas prai-
sed Ms. Skordi’s work,
stressing that from the
first moment he recei-
ved her proposal to help
publish and present her

doctoral dissertation, the response was
immediate. He also noted that this hand-
book would be a serious source of lear-
ning and dissemination of the history and
culture of the Cypriot Maronites. Mr Mo-
ussa then warmly welcomed the French
Ambassador to Cyprus extending to her
his wishes for a successful term and stay
on the island.  He also thanked her pre-
decessor, Rene Trocaz, who, as he said,
had been a close friend and supporter of
the Maronite Community, during his
three-year presence in Cyprus.
The event continued with a very detailed
presentation of the book by author Maria
Skordi as well as a very interesting di-
scussion on the subject.

Presentation of Maria Scordi’s book at the French Institute

The History of the Maronites of
Cyprus through iconography
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The Secretaries General of the Confe-
rence of the European Justice and
Peace Commissions, among which the
newly founded Justice and Peace Cy-
prus of the Maronite Archeparchy is a
member, held their annual meeting in
Cyprus from Friday 21st to Sunday
23rd of February. 
The meeting was held under the theme
“Peace and Reconciliation in Cyprus
and the Middle East – Achievements
and obstacles” and was hosted by the
Maronite Archeparchy of Cyprus in its
premises in Nicosia.
The Conference of the European Ju-
stice and Peace Commissions is a Euro-
pean network of 31 national Justice and
Peace Commissions mandated by their
Bishops’ Conferences to speak out on
the fight against Poverty and for
Human Rights, Peace, Reconciliation,

Development and the Care of Creation. 
The opening of the meeting was atten-
ded by the President of the House of
Parliament, H.E. Mr Demetris Syllouris
who presented to the participants the
greetings of the President of the Cyprus
Republic H.E. Mr Nicos Anastasiades.
On Saturday all participants, visited on
tour the Maronite villages in the North.
Archbishop Youssef Soueif briefed the
delegations on the latest political situa-
tion of the villages as well as of all ef-
forts and initiatives taken to secure
their safe return to the Maronites. 

On the occasion of the meeting, all
delegations participated at the Holy
Mass concelebrated by Archbishop
Youssef Soueif and by Bishop Noel Tre-
anor the President of J&P Europe at the
Cathedral of Our Lady of Graces in Ni-
cosia on Sunday. 

The work of artists from
the Maronite community
of Cyprus was showcased
for the first time in a two-
day group exhibition du-
ring the weekend,
February 8-9, at Kastellio-
tissa Hall in Nicosia Old
Town.
Featured works included
paintings, ceramics,
prints, weaving, photogra-
phy, and mosaics, all
made by Maronite artists
of different ages from the
four Maronite villages in
Cyprus.
The exhibition was held
within the framework of
annual celebrations for St
Maron, the patron saint of
the Maronite community.

The event was organised
by the office of the Maro-
nite Representative in
parliament, Yiannakis
Moussas.
The opening of the exhibi-
tion took place on Satur-
day, February 8, at 3.45

pm by the Maronite Arch-
bishop of Cyprus Youssef
Soueif, in the presence of
Mr Moussas and many
other friends and commu-
nity members.

Short addresses at the
opening of the event were
delivered first by Mrs
Eleni Antoniou, Represen-
tative of the Maronite
Community in the Parallel
Parliament for Culture,
followed by the Maronite
Representative Yiannakis
Moussas and H.E. the Ma-
ronite Archbishop Yousef
Soueif.
Many were those who visi-
ted the exhibition during
the two days it was open,
impressed by the excellent
works and the high stan-
dard of the whole organi-
zation of the event. 

European Justice and Peace Commissions’ conference in Cyprus

In a joyful atmosphere in the pre-
sence of a number of Cypriot political
and social figures, the Maronite Wo-
men’s Initiative organized a Chri-
stmas Gala Dinner with a spectacular
Fashion Show at the Hilton Hotel in
Nicosia. The impressive, admittedly,
event took place on Sunday, Decem-
ber 15, 2019.
Among others, present at the event
were the Maronite Archbishop in Cy-
prus H.E. Youssef Soueif, DISY Presi-
dent Mr Averof Neofytou,
“Ecologists-Citizens’ Movement” Pre-
sident Mr George Perdikis, the Cy-
priot Internal Affairs Minister Mr
Nicos Nouris, Mrs Elizabeth Spechar,
Special Envoy of the United Nations
SG in Cyprus, the Chief of Police Mr
Michaelides, the Honourable Member
of the Supreme Court Mr Antonis Lia-
tsos, Ambassadors, MPs, Directors-
General and others.

The Maronite Representative in Par-
liament, Mr Yiannakis Moussas, in his
short address to the event, expressed
his sincere thanks to all present, con-
gratulating at the same time all the
participants as well as the organizers
for their good work. 
The fashion show which followed, was
of course the highlight of the evening.
Everyone was impressed by the stun-
ning creations of the designers and
shops involved. The two Maronite TV
stars presenting the event, Ioanna
Lambropoulou and Costas Karnakis,
were absolutely fabulous. In addition,
the short musical part with Voice star
Marios Sellas came as a perfect much
to the glamorous evening. 
It is worth noting that the hairdres-
sing and make-up of the models invol-
ved were again curated by
professionals from the Maronite Com-
munity. 

From the Maronite Women’s Initiative

Glamorous night with a spectacular fashion show

Part of the celebrations for St Maron

Group exhibition by Maronite
artists in Nicosia

Maronite colour in the Cyprus Olympic Committee awards

The Cyprus Olympic Commit-
tee (COC) held, at the Olympic
Palace on Tuesday, February
11th, the “Best Teenagers-
Young Girls” award ceremony
for 2019. The event was once
again “dressed” in Maronite co-
lours, since two young talents
from the community, Georgia
Stavrinidou and Joseph Elia,
were among the awardees. This
is the second consecutive year
that the two athletes are awar-
ded these awards. The event
was dedicated to the 8-year
president of the COC (2008-
2016), Ouranios Ioannides,
who had passed away a few
days earlier.
Georgia Stavrinidou, a volley-
ball athlete, has emerged as the
best young woman to play in
team sports. The 18-year-old,
originating from Asomatos and
Karpasha, plays for Anorthosis
Famagusta and is now a key
part of the team. At the same
time Georgia is struggling with
the colours of the Cyprus Na-
tional Volleyball Team, where
she is also a key player.
Joseph Elias emerged as the
top teen athlete in table tennis.
The 17-year-old Joseph is origi-
nally from St. Marina (father)
and Kormakitis (mother). The
team he belongs to is the Acro-
polis Youth Center while also
competing with the colours of
the Cyprus National Team, a

fact that proves his unique ta-
lent and technical skills.
Obviously such praises honour
the Maronite Community and
show the high level of its athle-
tes. The fact that this is happe-

ning for two consecutive years
shows the hard work done by
the young athletes of the com-
munity and leaves a sense of
optimism for even greater ach-
ievements in the future.

Hosted by the Maronite Archeparchy

Stavrinidou and Elia won top awards
for the second consecutive year
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Κοπή βασιλόπιτας Σχολικής Εφορείας Μαρωνιτών

Σε ιδιαίτερα ζεστό και απόλυτα θετικό κλίμα
πραγματοποιήθηκε τη Δευτέρα 13 Ιανουαρίου
2020, ειδική εκδήλωση για κοπή της βασιλόπιτας
της Σχολικής Εφορείας Μαρωνιτών. Το γεγονός
έλαβε χώρα στο Δημοτικό Σχολείο Αγίου Μάρωνα,
στην παρουσία μεταξύ άλλων του Εκπροσώπου
των Μαρωνιτών Γιαννάκη Μούσα, της Δημάρχου
Λακατάμειας Φωτούλας Χατζήπαπα, του Εφημέ-
ριου Αγίου Μάρωνα π. Ιωσήφ Σκέντερ, των Κοι-
νοταρχών και των τεσσάρων Μαρωνίτικων
χωριών, και εκπροσώπων του Υπουργείου Παι-
δείας. Στην εκδήλωση παρέστη επίσης σύσσωμος
ο κόσμος του Δημοτικού Σχολείου και Νηπιαγω-
γείου Αγίου Μάρωνα, Σχολική Εφορεία, Διευθύν-
τριες, Σύνδεσμοι Γονέων και προσωπικό. 
Κατά το καλωσόρισμα του, ο Πρόεδρος της Σχο-
λικής Εφορείας Βαλεντίνος Κουμέττου τόνισε με-
ταξύ άλλων τη σημασία της ποιότητας του
ανθρώπινου δυναμικού σε ένα σχολείο, ποιότητα
την οποία το εκπαιδευτικό ίδρυμα Αγίου Μάρωνα
μπορεί πια να απολαμβάνει. Εξέφρασε παράλ-
ληλα τη βεβαιότητα του για συνέχιση του εξαίρε-
του έργου τόσο της Σχολικής Εφορείας όσο και
του ευρύτερου προσωπικού του σχολείου. Ευχα-
ρίστησε δε τον Εκπρόσωπο των Μαρωνιτών για
την εμπιστοσύνη που έδειξε στα πρόσωπα της
παρούσας εφορείας (κατόπιν εισήγησης δικής
του διορίζονται από τον Υπουργό Παιδείας) και
τον συνεχάρη για τις πολύ σωστές, όπως είπε,
επιλογές που έκανε. Παράλληλα, ο Πρόεδρος της
Σχολικής Εφορείας ευχαρίστησε τη Δήμαρχο Λα-

κατάμειας για τη συνεχή στήριξη της, ενώ δεν
παρέλειψε να ζητήσει από τους Κοινοτάρχες
όπως εμπλακούν περαιτέρω στην προσπάθεια
που καταβάλλεται για αύξηση του αριθμού των
μαθητών του σχολείου. «Οι Κοινοτάρχες έχουν

υποχρέωση να αναλάβουν μερίδιο ευθύνης στην
προσπάθεια για το σχολείο και να βάλουν το δικό
τους λιθαράκι», είπε χαρακτηριστικά ο Βαλεντί-
νος Κουμέττου.  
Ο Εκπρόσωπος των Μαρωνιτών στάθηκε μεταξύ

άλλων στα πολύ σημαντικά αποτελέσματα που
απέφερε η εκστρατεία της Κοινότητας για αύξηση
του αριθμού των μαθητών στο σχολείο, αφού με-
ρικές μέρες προηγουμένως είχε ολοκληρωθεί η
διαδικασία των εγγραφών και οι αριθμοί των παι-
διών, ειδικά στο νηπιαγωγείο, αυξήθηκαν κατακό-
ρυφα. «Είναι η δεύτερη χρονιά που τα νέα, όσον
αφορά τις εγγραφές παιδιών στη σχολική μας μο-
νάδα, είναι ευχάριστα», σημείωσε. 
Τη δεδομένη στήριξη τους προς το σχολείο επανέ-
λαβαν η Δήμαρχος Λακατάμειας, η Επιθεωρήτρια
Ανδρούλλα Σιημητρά εκ μέρους του Υπουργείου
Παιδείας και ο Εφημέριος Αγίου Μάρωνα. Σύντο-
μους χαιρετισμούς με ευχές για καλή και δημιουρ-
γική χρονιά, έκαναν επίσης οι Διευθύντριες
Δημοτικού και Νηπιαγωγείου και οι Πρόεδροι των
Συνδέσμων Γονέων. 
Ο Πρόεδρος και τα Μέλη της Σχολικής Εφορείας
εκφράζουν τις  ιδιαίτερες ευχαριστίες τους στους
δωροθέτες της εκδήλωσης: τον Εκπρόσωπο των
Μαρωνιτών Γιαννάκη Μούσα, το Yorgo Kasap Re-
staurant, το Troodos Hotel, τα Sky Unique Crea-
tions, το Pandelina Antwniou MakeUp & Beauty
Studio, το Pavlo Napa Beach Hotel, την Ταβέρνα
«Ναννής», τον Μιχάλη Σκορδή και τα Ocean Ba-
sket Cyprus, τα Κοινοτικά Συμβούλια Κορμακίτη,
Ασωμάτου, Αγίας Μαρίνας και Καρπάσιας, τον
Joseph Φραγκούδη, το Felisi Boutique, τη Χρι-
στιάνα Βραχίμη εκ μέρους του Slimming World
και την Αγγελική Φραντζή εκ μέρους του Hanna
Koumi Boutique Hotel.

Εκπρόσωπος: «Το 2020 βρίσκει το
σχολείο μας στα καλύτερα χέρια»

ΠΑΙΔΕΙΑ

Κολλέγιο Τέρρα Σάντα
Στη Θεσσαλονίκη στο πλαίσιο του Ευρωπαϊκού Προγράμματος ERASMUS+
Η ομάδα ERASMUS+ του Κολεγίου
Τέρρα Σάντα, αποτελούμενη από τους
μαθητές Ανδρέου Κοσμά, Κατσάβρα Δέ-
σποινα, Διόλα Έμιλυ, Ιωσήφ Ματθαίο,
Κωνσταντή Σοφία και Κυρμίζη Ιωάννα
και τις καθηγήτριες Βιολάρη Σοφία και
Αθανασίου Στυλιάνα, ταξίδεψε αυτή τη
φορά στη Θεσσαλονίκη για τις ανάγκες
της δεύτερης κινητικότητας του Σχεδίου
με τίτλο FESTECH (FuturEU Students as
Transmitters οf Cultural Heritage). Τα
Εκπαιδευτήρια Μαντουλίδη ήταν οι οι-
κοδεσπότες για την εβδομάδα από τις 10
μέχρι τις 16 Νοεμβρίου 2019, περίοδος
κατά την οποία πραγματοποιήθηκε το
συνέδριο. 
Κατά την πρώτη μέρα, μαθητές και κα-
θηγητές των Εκπαιδευτηρίων Μαντου-
λίδη επεφύλαξαν ένα ζεστό
καλωσόρισμα για όλους τους επισκέπτες
εταίρους, αφού είχαν ετοιμάσει ένα γε-
μάτο πρόγραμμα με ενδιαφέρουσες δρα-
στηριότητες, όπως διδασκαλία βημάτων

των παραδοσιακών χορών, παράσταση
από την χορωδία και ορχήστρα του σχο-
λείου και την προβολή ντοκιμαντέρ του
δημοσιογράφου κ. Κ. Μπλιάτκα «Θεσ-
σαλονίκη». Η μέρα συνεχίστηκε με δύο
παρουσιάσεις από την κάθε ομάδα-

εταίρο, η μία είχε ως θέμα ένα μύθο της
χώρας και η άλλη, τα παραδοσιακά παι-
χνίδια. Η πρώτη παρουσίαση της Κυ-
πριακής ομάδας επικεντρώθηκε στη Θεά
Αφροδίτη, στην οποία ο Όμηρος αναφέ-
ρεται ως Κυπρίδα ή Χρυσή Αφροδίτη,

εξαιτίας της γέννησής της στην Πάφο,
στην Κύπρο. Η δεύτερη παρουσίαση της
Κυπριακής ομάδας, η οποία άφησε και
τις καλύτερες εντυπώσεις, θέλησε να
εξοικειώσει τα παιδιά των άλλων χωρών-
εταίρων με τα παραδοσιακά παιχνίδια
της Κύπρου, συγκεκριμένα το «Μαν-
τήλι» και τον «Ζίζιρο». 
Κατά τη δεύτερη μέρα, οι συμμετέχοντες
έτυχαν ξενάγησης και περιήγησης στους
δρόμους της πόλης, για να έρθουν πιο
κοντά στην ιστορία της Θεσσαλονίκης,
από τα Ρωμαϊκά χρόνια μέχρι και την
πρόσφατη εποχή. Την επόμενη μέρα,
πραγματοποιήθηκε επίσκεψη στις εγκα-
ταστάσεις του Κέντρου Αποκατάστασης
ΕΛΕΠΑΠ για παιχνίδια και δραστηριό-
τητες με τα παιδιά του ιδρύματος, ενώ
την ίδια μέρα έγινε και επίσκεψη στο Δη-
μαρχείο Πανοράματος. 
Οι επόμενες μέρες περιλάμβαναν σειρά
δραστηριοτήτων όπως επίσκεψη στη
Διαδραστική Έκθεση «Θεοί του Ολύμ-

που», επίσκεψη στη Βεργίνα και τον
τάφο του βασιλιά Φίλιππου Β΄, καθώς
και εξόρμηση στην ιστορική Βέροια που
φημίζεται για το γλυκό ραβανί.
Αξίζει να σημειωθεί ότι μέσω του Ευρω-
παϊκού Προγράμματος ERASMUS+, άν-
θρωποι από διαφορετικές κουλτούρες,
θρησκείες και κοινωνικές πεποιθήσεις
έρχονται πιο κοντά για να παράγουν
έργο και να ανακαλύψουν τα αγαθά της
ενότητας και της κοινής προσπάθειας
προς έναν κοινωφελή σκοπό, στέλνοντας
παράλληλα το μήνυμα της αποδοχής της
διαφορετικότητας και επισημαίνοντας τη
μοναδικότητα που κρύβει ο καθένας
μέσα του. Τα σχολεία που συμμετέχουν
στο εν λόγω Σχέδιο είναι το Κολλέγιο
Τέρρα Σάντα (Λευκωσία, Κύπρος), τα
Εκπαιδευτήρια Μαντουλίδη (Θεεσαλο-
νίκη, Ελλάδα), το Alytaus Panemunes
Progimnazija (Alytaus, Λιθουανία) και το
Scoala Gimnaziala Pietroasa (Pietroasa,
Ρουμανία).

Σημαντικά μηνύματα για τον σεβασμό στη διαφορετικότητα

Γέφυρες επικοινωνίας «έχτισε» εκπαιδευτική ημερίδα στον Άγιο Μάρωνα
Την καθιερωμένη εκπαιδευτική ημερίδα
στο πλαίσιο των εορτασμών για τον Άγιο
Μάρωνα φιλοξένησε και φέτος το Δημοτικό
Σχολείο Αγίου Μάρωνα Ανθούπολης, με τη
συμμετοχή των Δημοτικών Σχολείων
ΝΑΡΕΚ, Β΄ Κοκκινοτριμιθιάς και Α΄ Έγκω-
μης. Η ημερίδα που τελούσε για άλλη μια
χρονιά υπό την αιγίδα του Εκπροσώπου
Μαρωνιτών Γιαννάκη Μούσα, έλαβε χώρα
την Τετάρτη 19 Φεβρουαρίου 2020 και είχε
ως θέμα τις γέφυρες επικοινωνίας που χρει-
άζεται να φτιάξουν οι άνθρωποι και να αν-
ταμώσουν δημιουργώντας. 
Η ημερίδα ξεκίνησε με σύντομο τελετουρ-
γικό με ομιλίες και καλλιτεχνικό πρό-
γραμμα. Καλωσόρισμα έκανε η Διευθύντρια
του Δημοτικού Σχολείου Γεωργία Σκορδή η
οποία ανέλυσε μεταξύ άλλων τη φετινή θε-
ματική της ημερίδας, καλωσορίζοντας τους
επισήμους, τους συμμετέχοντες και ευχαρι-
στώντας όλους όσους συνέβαλαν στη διορ-
γάνωση. Εκ μέρους του Εκπροσώπου
Μαρωνιτών χαιρετισμό εκφώνησε ο Πρό-
εδρος της Σχολικής Εφορείας Μαρωνιτών

Βαλεντίνος Κουμέττου, ο οποίος ζήτησε
από τα παιδιά του Δημοτικού Σχολείου να
φτιάξουν την πιο σημαντική γέφυρα,
αυτήν δηλαδή που θα ενώνει τους Μαρω-
νίτες με τα τέσσερα χωριά τους, τον Κορ-
μακίτη, τον Ασώματο, την Αγία Μαρίνα
και την Καρπάσια. Χαιρετισμό απηύθυνε
επίσης η Επιθεωρήτρια Ανδρούλλα Σιημη-
τρά εκ μέρους του Υπουργείου Παιδείας,
ενώ το παρόν τους έδωσαν και ο Εφημέ-
ριος Αγίου Μάρωνα Ανθούπολης π. Ιωσήφ
Σκέντερ και η Δήμαρχος Λακατάμειας Φω-
τούλα Χατζήπαπα.  
Ακολούθησε σύντομο καλλιτεχνικό πρό-
γραμμα με τη συμμετοχή των παιδιών των
τεσσάρων δημοτικών σχολείων που λάμβα-
ναν μέρος, με σημαντικά μηνύματα να βγαί-
νουν προς τα έξω όπως αυτά του διαλόγου,
της συνεργασίας και του σεβασμού στη δια-
φορετικότητα και στα θρησκευτικά πιστεύω
και τις πεποιθήσεις του κάθε ανθρώπου. 
Στο πλαίσιο της ημερίδας πραγματοποι-
ήθηκαν διάφορα βιωματικά εργαστήρια
με ηλικιωμένους που μίλησαν στα παιδιά

για το πως γεφυρώνεται το χάσμα μεταξύ
των γενεών, με την οργάνωση «Πίστη και
Φως Κύπρου» όπου συζητήθηκε ο σεβα-
σμός στα άτομα με ειδικές ανάγκες, καθώς
και με αντιπρόσωπο της Επιτρόπου για
την Ισότητα μεταξύ των δύο φύλων, η
οποία μίλησε στα παιδιά για τον σεβασμό
μεταξύ των δύο φύλων. Στην ημερίδα συμ-
μετείχε και ο στιχουργός Σταύρος Σταύ-
ρου, στο βιωματικό εργαστήρι του οποίου
τα παιδιά έγραψαν τετράστιχα με θέμα τις
γέφυρες επικοινωνίας.
Συγκλονιστική, όπως άλλωστε συνηθίζει,
ήταν κατά την ομιλία της προς τους συμμε-
τέχοντες η Σάλπι Εσκιτζιάν Βεϊντερούντ,
Εκτελεστική Διευθύντρια του Γραφείου για
τον Διάλογο των Θρησκευτικών Ηγετών της
Κύπρου και η οποία τιμήθηκε τον περα-
σμένο Ιούλιο στο State Department με το
Βραβείο Διεθνούς Θρησκευτικής Ελευθε-
ρίας. Η κ. Εσκιτζιάν επικεντρώθηκε κατά
την παρέμβαση της στο «πως χτίζουμε γέ-
φυρες για ένα καλύτερο μέλλον για τα παι-
διά μας και την Κύπρο μας».
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Η Κυπριακή Ολυμπιακή Επι-
τροπή (ΚΟΕ), πραγματοποί-
ησε την Τρίτη 11 Φεβρουαρίου
στο Ολυμπιακό Μέγαρο την
«Τελετή Βράβευσης των Καλυ-
τέρων Εφήβων-Νεανίδων για
το 2019». Η εν λόγω εκδήλωση
είχε για ακόμα μια φορά έν-
τονο Μαρωνίτικο χρώμα, αφού
ανάμεσα στους βραβευθέντες
βρίσκονταν και δύο δικά μας
νεαρά ταλέντα, ο Τζόζεφ Ηλία
και η Γεωργία Σταυρινίδου.
Πρόκειται για τη δεύτερη συ-
νεχή χρονιά που οι δύο αθλη-
τές βραβεύονται με τα
συγκεκριμένα βραβεία. Η εκ-
δήλωση ήταν αφιερωμένη
στον επί 8 χρόνια πρόεδρο της
ΚΟΕ (2008-2016) Ουράνιο
Ιωαννίδη, που είχε φύγει από
τη ζωή μερικές ημέρες προ-
ηγουμένως.
Η Γεωργία Σταυρινίδου, αθλή-
τρια της πετόσφαιρας, ανα-
δείχθηκε ως η καλύτερη
νεάνιδα που αγωνίζεται σε
ομαδικό άθλημα. Η 18χρονη,
με καταγωγή από τον Ασώ-
ματο αλλά και την Καρπάσια,
αγωνίζεται στην Ανόρθωση
Αμμοχώστου και είναι πλέον
βασικό στέλεχος της γυναι-
κείας ομάδας. Παράλληλα η
Γεωργία αγωνίζεται και με τα
χρώματα της Εθνικής ομάδας
πετόσφαιρας, της οποίας επί-
σης αποτελεί βασικό «γρα-
νάζι». 
Ο Τζόζεφ Ηλία αναδείχθηκε
ως ο κορυφαίος έφηβος αθλη-
τής στην επιτραπέζια αντι-
σφαίριση. Ο 17χρονος Τζόζεφ
έχει καταγωγή από την Αγία
Μαρίνα (πατέρας) και τον
Κορμακίτη (μητέρα). Η ομάδα
στην οποία ανήκει είναι το
Κέντρο Νεότητος Ακρόπολης
ενώ επίσης αγωνίζεται και με
τα χρώματα της Εθνικής ομά-

δας, κάτι που αποδεικνύει το
ταλέντο και το χάρισμά του. 
Τέτοιου είδους έπαινοι τιμούν
την Κοινότητα των Μαρωνι-
τών και δείχνουν το επίπεδο
που υπάρχει ανάμεσα στα παι-
διά της. Μάλιστα το γεγονός
πως αυτό συμβαίνει για δύο
συναπτά έτη, δείχνει την
σκληρή δουλειά που γίνεται
από τους αθλητές μας και αφή-
νει μια αίσθηση αισιοδοξίας
για ακόμα μεγαλύτερα κατορ-
θώματα στο μέλλον.

Με Μαρωνίτικο χρώμα οι βραβεύσεις της ΚΟΕ

Κορυφαίοι για δεύτερη συνεχή
χρονιά Σταυρινίδου και Ηλία

ΓΡΑΦΟΥΝ: ΜΙΧΑΛΗΣ ΜΟΥΣΑΣ, ΕΡΝΕΣΤΟΣ ΜΟΥΣΑΣ

Στον τελικό του κυπέλλου της ΕΠΟΠΛ
προκρίθηκε ο Κέδρος Αγίας Μαρίνας Σκυλ-
λούρας, μετά την επικράτηση του στον ημι-
τελικό, με σκορ 2-0 απέναντι στον Ροτσίδη
Μάμμαρι. Ο αγώνας έγινε στο Γήπεδο του
ΘΟΪ Λακατάμειας την Κυριακή 16 Φε-
βρουαρίου 2020, με τους ποδοσφαιριστές
της ομάδας της Αγίας Μαρίνας να καταθέ-
τουν ψυχή και να κάνουν ένα εξαιρετικό
παιχνίδι. Τα τέρματα πέτυχαν οι Μιχάλης
Σολομώντος και Ηλίας Χατζηιωσήφ. Στον
τελικό του κυπέλλου, ο Κέδρος θα συναν-
τήσει τον Ευαγόρα Παλληκαρίδη Αγίων
Τριμιθιάς ο οποίος επικράτησε της ΑΤΕ
ΠΕΚ Εργατών με 1-0 στον άλλο ημιτελικό. 
Στο πρωτάθλημα, όσον αφορά τον Β΄
Όμιλο που συμμετέχει ο Κέδρος, η Μαρω-
νίτικη ομάδα ολοκλήρωσε τις υποχρεώσεις
της για την πρώτη φάση του πρωταθλήμα-
τος, ευρισκόμενη στη δεύτερη θέση, πίσω
από την ΑΤΕ ΠΕΚ Εργατών που εξήλθε
πρώτη. Την Κυριακή 9 Φεβρουαρίου ο Κέ-
δρος συνέτριψε με 7-0 την Ε.Ν. Αγίας Βαρ-
βάρας και με αυτόν τον αγώνα
ολοκληρώθηκε η πρώτη φάση. Με βάση την
κλήρωση που έγινε για τα Play-offs του
Πρωταθλήματος που ακολουθούν, ο Κέ-
δρος θα έχει το εξής πρόγραμμα αγώνων:
Ευαγόρας Παλληκαρίδης Αγίων Τριμιθιάς
– Κέδρος (Κυριακή, 23 Φεβρουαρίου)
Κέδρος – ΘΟΪ Καπέδων (Κυριακή, 8 Μαρ-
τίου)
ΑΤΕ ΠΕΚ Εργατών – Κέδρος (Κυριακή, 15
Μαρτίου)
Τσέρι – Κέδρος (Κυριακή, 22 Μαρτίου)
Κέδρος – Ροτσίδης Μάμμαρι (Κυριακή, 29
Μαρτίου)
Στον Κορμακίτη συνεχίζεται ο αγώνας για
παραμονή στην Γ΄ Κατηγορία της ΚΟΠ, εν-
τούτοις τα τελευταία αρνητικά αποτελέ-
σματα έχουν κάνει την προσπάθεια ακόμη

πιο δύσκολη. Εντούτοις, υπάρχουν ακόμα
αρκετά παιχνίδια και υπάρχει αισιοδοξία
στις τάξεις του σωματείου ότι θα επέλθει
ανάκαμψη και καλύτερη βαθμολογική συγ-
κομιδή. Στον τελευταίο αγώνα, απέναντι
στην ΠΑΕΕΚ που βρίσκεται στη δεύτερη
θέση του βαθμολογικού πίνακα, ο Κορμα-
κίτης έκανε πολύ καλή εμφάνιση και έχασε
άδικα βάση τη συνολική εικόνα του παιχνι-
διού. Μάλιστα, το τελικό 1-0 διαμορφώ-
θηκε στις καθυστερήσεις του αγώνα.
Τα τωρινά δεδομένα στη βαθμολογία φέρ-
νουν τον Κορμακίτη σε αρκετά δύσκολη
θέση αφού βρίσκεται στη ζώνη του υποβι-
βασμού, στη 14η θέση με 14 βαθμούς, πέντε
πίσω από τον Εθνικό Άσσιας που βρίσκεται
στη 12η θέση. Οι ομάδες που υποβιβάζονται
με το τέλος του πρωταθλήματος είναι τέσ-
σερις και συνολικά στο πρωτάθλημα συμ-
μετέχουν 16 ομάδες. Υπάρχει, εντούτοις,

αρκετός δρόμος μπροστά με αρκετούς αγώ-
νες να απομένουν. Και από τη στιγμή που η
ομάδα του Κορμακίτη βελτιωθεί αγωνι-
στικά, δίνοντας συνέχεια στην εμφάνιση
που έκανε στον αγώνα με την ΠΑΕΕΚ, τότε
όλα είναι ακόμα πιθανά. 

Συνεχίζει τη μάχη για τη σωτηρία ο Κορμακίτης

   
   

  

Ασημένια στην Πόλη η Ναταλία! 
Γενναία εμφάνιση στην
Κωνσταντινούπολη πραγμα-
τοποίησε η Κύπρια πρωτα-
θλήτρια Ναταλία
Ευαγγελίδου, στο πλαίσιο
του Βαλκανικού Πρωταθλή-
ματος Κλειστού Στίβου. Στην
κούρσα των 1500 μέτρων
που έγινε το απόγευμα της
15ης Φεβρουαρίου, η Μαρω-
νίτισσα αθλήτρια τερμάτισε
δεύτερη και ανέβηκε στο
δεύτερο σκαλοπάτι του βά-
θρου. 
Η Ναταλία πήρε από νωρίς
κεφάλι στην κούρσα μαζί με
άλλες δύο αθλήτριες, κατά-
φερε να αποσπαστεί στα
μέσα της κούρσας μαζί με τη
Ρουμάνα Ροξάνα Μπίρκα,
ενώ μια στροφή πριν από το
τέλος πέρασε πρώτη με ξαφ-
νικό ντεμαράζ. Στην τελευ-
ταία στροφή μονομάχησε

σκληρά με τη Ρουμάνα
Μπίρκα η οποία πέρασε
μπροστά με μικρή διαφορά
από την Ευαγγελίδου.
Ο τελικός χρόνος που σημεί-
ωσε ήταν 4.20.91. Αξίζει να
σημειωθεί ότι, η φετινή επι-
τυχία της Ναταλίας στον
Βαλκανικό κλειστό στίβο,
είναι η δεύτερη στην κα-
ριέρα της. Είχε κερδίσει χάλ-
κινο μετάλλιο το 2018,
επίσης στα 1500 μέτρα.
Σε μια άλλη εξέλιξη, λίγες
μέρες μετά, η Ναταλία Ευαγ-
γελίδου συμμετείχε σε διε-
θνές μίτινγκ κλειστού στίβου
που έγινε στην πόλη Σάμπαν-
τελ της Καταλονίας. Εκεί κα-
τέλαβε την τέταρτη θέση με
χρόνο 4.19.36, ολοκληρώ-
νοντας με αυτόν τον τρόπο
τον κύκλο των εμφανίσεων
της στον κλειστό στίβο. 

Στις ΗΠΑ αναμένεται να μεταβεί τον ερχόμενο Ιούλιο η Γε-
ωργία Σταυρινίδου. Η 18χρονη αθλήτρια πετόσφαιρας με κα-
ταγωγή από τον Ασώματο και την Καρπάσια είναι έτοιμη να
ανοίξει ένα νέο κεφάλαιο στη ζωή και την καριέρα της. Για τα
επόμενα τέσσερα χρόνια θα σπουδάσει Μηχανολογία στις
ΗΠΑ, ενώ παράλληλα θα αγωνίζεται στο φημισμένο NCAA με
τη φανέλα του Πανεπιστημίου DUKE όπου θα φοιτά. 
Με αφορμή τη βράβευση της από την ΚΟΕ ως η κορυφαία νε-
άνιδα αθλήτρια που αγωνίζεται σε ομαδικό άθλημα, η Γεωργία
μίλησε στην επίσημη ιστοσελίδα της ΚΟΕ (Κυπριακή Ομο-
σπονδία Πετόσφαιρας) κάνοντας ιδιαίτερη αναφορά για το
μέλλον της. 
«Θέλω να βοηθήσω την ομάδα μου στο NCAA να έχει μια καλή
πορεία. Παράλληλα, θέλω να βελτιωθώ αγωνιστικά, να δυνα-
μώσω τον χαρακτήρα μου τα επόμενα τέσσερα χρόνια και να
βλέπω καλύτερα γήπεδο. Ωστόσο, οι αρχές μου σαν Γεωργία
δεν θα αλλάξουν. Το βόλεϊ είναι ομαδικό άθλημα και νιώθω
ότι δίπλα μου θα έχω μια οικογένεια που θα με βοηθήσει στα
επόμενα χρόνια» ανάφερε χαρακτηριστικά η Γεωργία για το
«κεφάλαιο» της Αμερικής.
Επίσης, η Γεωργία δεν έκρυψε την επιθυμία της να παίξει
επαγγελματικό βόλεϊ στο εξωτερικό. Συγκεκριμένα σε σχετική
ερώτηση απάντησε τα εξής: «Aρχικά θέλω να επικεντρωθώ
στα επόμενα τέσσερα χρόνια που θα είμαι στις ΗΠΑ. Ακολού-
θως, αφού ολοκληρώσω τις σπουδές μου θα επιδιώξω να αγω-
νιστώ στο εξωτερικό και σε ένα επαγγελματικό πρωτάθλημα
είτε Ελλάδα, είτε Ιταλία, είτε Γαλλία, αρκεί να υπάρχουν οι
κατάλληλες προϋποθέσεις και τα οικονομικά κίνητρα».

Στον τελικό κυπέλλου της ΕΠΟΠΛ ο Κέδρος

Νέο κεφάλαιο στην καριέρα της πετοσφαιρίστριας 

Κάνει το μεγάλο
βήμα η Γεωργία
Σταυρινίδου




